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...Piața Palatului Republicii S 
România, orele 15. Binecunoscutu 
Capitalei noastre freamătă de mulți 
legaților la primul congres al Fronti 
tății Socialiste.

Sînt oameni sosiți din toate mei 
țării, îmbrăcați divers, o adevărată ș 
revărsare de culori năpădind prir 
porți de intrare ale impozantei și rr 
clădiri, martoră încă de pe acum 
momente de seamă aparținînd istor 
temporane a României moderne.

Peste puțin, în mijlocul acestor 
Chipuri preocupate, în așteptare...!

Se ia loc în sală. Luminile se april 
Iau loc membrii prezidiului.
Și — aplauze: președintele țării, tc 

Nicolae Ceaușescu, deschide lucrăr 
greșului printr-o cuvîntare ce va 
practic, instrumentul de lucru și de r 
al Congresului.

Este vorba despre rolul și sarcinii 
tului Unității Socialiste în înfăptuirea 
mului de făurire a societății socialist 
lateral dezvoltate, este vorba totodată 
politica externă a României de col 
și pace— este vorba, cu alte cuvinte, 
toate năzuințele poporului nostru, afli 
operă constructivă de anvergură și d 
mă conștiință civică.

Lărgirea democrației socialiste, di 
rea intensivă și multilaterală a agri 
promovarea inițiativelor gospodăreș 
pîndirea științei în mase, ridicarea n 
de cunoștințe ale populației — lărgir 
tinuă a legăturilor cu alte organizații s 
din alte țări ale lumii — iată numai cît 
preocupările Frontului Unității So< 
acest prim Congres situîndu-se în îr 
rările unui an festiv pentru noi, r 
sărbătorirea a 30 de ani de la Elil 
Patriei de sub dominația fascistă, 
celui de-al Xl-lea Congres al P.C.R.— 
semnificații deosebite!

Un admirabil forum național al ob; 
pabil să devină o permanență ritn 
eficace a unei țări înțelept conduse 
nitiv libere; un mijloc eficace și proi 
aplicare în viață a unor deziderate n 
viabile; un mijloc și o hotărîre cc 
asupra a ceea ce va însemna Romă 
mîine— iată, în rezumat, importanța < 
prim Congres Național al tuturor orc 
țiilor politice, de masă și obștești c 
îndrumarea Partidului Comunist Rome 
chemate să făurească un adevărat l 
Țara participă la propria sa istorie. j 
e chipul curat, demn al democrației m
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Dina Tudor (muncitoare la întreprinderea de 
confecții-Craiova — județul Dolj):

«Am convingerea că noi, muncitorii — dîndu-ni- 
se posibilitatea de a verifica (prin comisiile de con
trol obștesc ale F.U.S.) calitatea muncii efectuate 
de către alții — avem o dublă responsabilitate: 
aceea de a fi exigenți cu cei pe care-i controlăm, 
una — cît și a doua, aceea de a fi mai mult decît 
exigenți cu noi înșine!»

Gavrilă Pop Bora (brigadier zootehnic de 
cîmp în Vișeul de Jos — «comună de 2 000 de 
fumuri» — județul Maramureș).

«N-am mai fost în București de cincisprezece 
ani, și încă nu-mi revin, astăzi, din uimire: am, 
așa, o emoție foarte mare despre tot ce văd, și 
trăiesc acu’! N-am mai participat la nici un Congres, 
și mă bucur că-l văd cu ochii mei pe președintele 
României, alesul tovarăș Nicolae Ceaușescu. Sînt 
convins că actualul Mare Congres, la care particip, 
va avea rezultate dintre cele mai bune, dintre cele 
mai frumoase, resimțindu-se și acolo, la noi!».

Giinther Ambrosi (prim preot la Biserica 
Lutherană din București):

«Consider că este un Congres extrem de bine
venit. Prin participarea celor mai diverse straturi 
sociale, cît și prin unitatea de intenții de care dă 
astăzi dovadă întregul popor român, sprijinind 
acest front al unității noastre sînt încredințat de 
atașamentul față de patrie al participant lor, de 
speranța lor activă în biruința forțelor pașnice, 
ale lucidității, contra amenințărilor celor ce pro
pagă violența oarbă!»

Dumitru Calancea (prim secretar al Comite
tului județean U.T.C. — Brașov).

«Frontul Unității Socialiste consfințește unitatea 
moral-politică a poporului nostru. Asta include o 
unitate de gînd, de faptă, o unitate — dacă vreți — 
de sensibilitate. Toate acestea nu pot fi, nu pot 
exista în afara unui limbaj comun; este o idee ce 
apare în opera practic-politică ,a președintelui 
țării. Este, cred, unul dintre obiectivele majore 
ale activității tuturor organelor și organizațiilor 
F.U.S. — mai ales atunci cînd acționează în județe 
unde alături de români, trăiesc — și muncesc — 
oameni de alte naționalități!»

Szekely Zoltan (directorul muzeului județean 
de istorie, președintele Comitetului oamenilor 
muncii de naționalitate maghiară din județul Co- 
vasna):

«înțelepciunea partidului nostru, creînd Frontul 
Unității Socialiste, constă în aceea că s-a născut 
un organ capabil să cuprindă forțele creatoare ale 
tuturor, pentru făurirea unui ideal comun: o socie
tate modernă, unde să nu existe deosebiri de națio
nalitate, atît în ceea ce privește responsabilitățile, 
cît și rezultatele unei munci eficiente. Un exemplu 
în care, la noi, a acționat cu succes Frontul Unității 
Socialiste? lată-l, nefiind însă singurul, nici pe 
departe: educația patriotică efectuată în cadrul 
căminelor culturale din zonă!»



EROII ZILELOR NOASTRE

viața mea înseamnă 
viața uzinei

plus doi copii pe care-i am

angajăm, după școală m-am decis cu greu, 
călcîndu-mi pe inimă și promițîndu-mi că o să-l 
recuperez Am reușit. Astăzi, Alexandru Gro
zea e unul dintre cei mai buni băieți din brigadă, 
iar brigada este dintre cele mai bune pe uzină. 
Poate chiar prima, dar asta vă rog să n-o scrieți, 
asta s-o spună alții, căci lauda nu este mare 
lucru pe lume.

îl întreb ce este mare lucru pe lume și-mi 
spune că datoria Scopul meu în viață adaugă, 
este să-mi fac datoria pînă la capăt, ba chiar

dincolo de el, să rezolv toate sarcinile 
vin satisfacțiile, bucuriile, laudele, de 
toate. Și fericirea dacă vreți.

Apoi face o pauză și continuă: la urr 
datoria aste înseamnă muncă, șaibă, cu 
noi, cazangiii. Iar eu la capitolul ăsta n 
de rușina mie-mi place să muncesc și r 
ca un copil cînd îi văd și pe alții muncin 
gere de inimă.

OVIDIU IOANIȚC

Valeriu Jugureanu a venit la «Vulcan» în 
1952 și n-a mai plecat decît pentru militărie, 
în 1957, și pentru unele specializări în străină
tate, legate de munca sa. A venit ca ucenic, 
avînd doar o școală profesională la bază, cum 
spune, din Ialomița a venit, din comuna Ciochina 
și dintr-o familie de țărani nu prea ajunși, l-a 
plăcut atît de tare meseria de cazangiu că n-a 
mai plecat. Ba mai mult, i-a tras după el și pe 
frații mai mici, doi la număr, care s-au făcut 
tot cazangii și așa au ajuns copiii Jugureanu să 
devină trei cazangii și un strungar,

A învățat meseria în uzină, îmi spune, pentru 
că meseria asta a noastră se deprinde de fapt 
abia după școală. Cu ucenicia nu mi-a fost ușor, 
dar mi-a plăcut și am ieșit un lucrător bun, 
căci sînt gata să susțin că pe vremea mea se lua 
mai multă meserie din ucenicie. Acum, ucenicii 
sînt mai liberi și nici programa analitică nu este 
cea mai indicată și scoate uneori meseriași cam 
superficiali.

E grea meseria de cazangiu?
E afurisită. De cînd am venit eu, «Vulcanul» 

s-a dezvoltat extraordinar, exportă aproape 
un sfert din producție, iar numărul muncitori
lor a crescut de vreo zece ori. Am asistat la 
transformarea aceasta și m-am bucurat din tot 
sufletul, mai ales că odată cu mărirea uzinei s-au 
înmulțit și dotările, s-a făcut și munca mai civi
lizată și mai comodă. La fel a fost și cu cazange- 
ria. La început făceam cazane mici cît niște 
hîrdaie, acum am ajuns de lucrăm la cazane 
de peste o mie de tone, cele mai mari din țară, 
chiar cel mai mare, pe care urmează să-l livrăm 
termocentralei de la Rogojelu. După cum vă 
spun, totul s-a schimbat în bine și îți trebuie 
o oarecare imaginație să-ți închipui ce era acum 
douăzeci și doi de ani uzina aceasta modernă. 
Doar cazangeria, ca meserie, a rămas cazangerie, 
adică o treabă grea, zgomotoasă. Oricît s-ar 
extinde protecția muncii și oricît s-ar îmbună
tăți condițiile de la locul de producție, la cazan
gerie tot se bate cu ciocanul, tot se face murdar

La 37 de ani, neîmpliniți, Valeriu Jugureanu, 
care este șef de echipă la atelierul de montaj 
cazane industriale, nu se simte foarte tînăr, 
așa mi-a spus, se consideră printre bătrînii 
uzinei și spunîndu-mi asta, îmi surprinde o 
privire neîncrezătoare și se explică: la noi, 
aproape trei sferturi din oameni au pînă la 
douăzeci și nouă de ani. Sîntem o uzină tînără, 
care face foarte mult pentru tineri, li atragem 
la muncă, îi ajutăm să se perfecționeze, îi tri
mitem la carte, căci așa este astăzi, nu mai poți 
să deschizi nici o ușă dacă n-ai la bază o diplomă.

Ei însuși a terminat liceul, cu diplomă de 
bacalaureat, la seral, cu întreruperi l-a împlinit, 
dar cu voință. Muncea în uzină cu conștiincio
zitate, apoi se apleca peste cărți și, fără să-i 
fie ușor, le învăța din scoarță-n scoarță. Organi
zația de partid, oamenii uzinei l-au ajutat să 
termine, l-au crescut ca pe un copil al «Vulca
nului», pentru că — îmi spune — viața sa nu 
înseamnă altceva decît viața uzinei plus cei doi 
copii pe care-i are. E membru de partid din 

1968, toate drumurile vieții sale se îndreptau 
intr-acolo, calitatea de membru al Partidului 
Comunist i-a conferit o nouă dimensiune, cea 
mai iubită, și în prezent Valeriu Jugureanu este 
secretar al organizației atelierului de țevărie și 
membru al Comitetului P.C.R. al sectorului 6.

îl întreb ce face astăzi concret, astăzi cînd nu 
mai este un simplu muncitor, ci șeful unei echipe 
care cuprinde șaizeci de lucrători. E mai greu 
astăzi, cînd conduce, decît ieri, cînd executa? 
E mai greu, răspunde. îmi atîrnă umerii de sar
cini și de responsabilități. înainte, aveam grijă 
doar de căciula mea. Astăzi, lucrurile sînt mai 
dificile, trebuie să organizez, să împart munca 
pe oameni, să controlez, să mă ocup de plan, 
de protecția muncii și de ridicarea profesională 
a ucenicilor. E mai greu, dar mai frumos. Asta 
nu înseamnă că nu muncesc cot la cot cu ceilalți, 
altfel nici n-aș putea, mie îmi place să mă bag 
acolo unde e lucrul mai poticnit, unde nu merge 
ceva. Trec prin secție, am atîtea de făcut și 
mă apuc să dau o mînă de ajutor într-un loc și 
nu mă mai scoate nimeni de acolo pînă nu 
rezolv. Eu așa cred că atunci cînd ești șef de 
echipă trebuie să te opintești tu la muncă 
înaintea celorlalți, ca să se opintească și ei.

Ești mulțumit, Valeriu Jugureanu? 
Deocamdată da, zice.
Cum adică deocamdată?!
Mă gîndesc, completează, la perioada pe care 

o trăim, la momentul acesta. Desigur, acum sînt 
mulțumit, cîștig bine, am o familie unită, simt 
multe satisfacții în muncă, dar peste cîțiva ani 
lucrurile se vor schimba, viața va deveni mai 
pretențioasă, și munca, atunci cerințele vor fi 
altele și s-ar putea să nu mai fiu mulțumit cu ce 
fac astăzi și cu ce am.

Ca în toate, și în căsătorie omul din fața mea 
n-a pierdut timp. S-a însurat devreme, la nici 
douăzeci de ani, cu o fată din uzină care este 
astăzi desenatoare și au doi copii, un băiat și 
o fată. Băiatul are șaisprezece ani și este elev 
la liceul de metrologie, iar fata urmează core
grafia. Chiar așa?!, mă mir. Chiar așa, întărește. 
Eu nu prea mă omor după balet, nu-mi place 
din cale-afară, dar dacă fate a vrut, am lăsat-o 
să aleagă așa cum ne-a lăsat și pe noi tata și s-a 
arătat că n-a greșit. Am ieșit toți frații oameni 
cumsecade, la casele noastre. Altfel, cu copiii 
n-am probleme deosebite. învață bine, ba fata 
e chiar premiantă în fiecare an. Sper să fiu 
sănătos și să-i cresc, iar ei să iasă muncitori la 
îndeletnicirile lor, cinstiți și demni.

Ceva greutăți mai sînt în uzină cu ucenicii 
mai ales. Conduce una dintre cele mai bune 
brigăzi din «Vulcan», de zece ani fruntașă în 
întrecerea socialistă dar mai există și minusuri, 
băieți care nu se încadrează în muncă imediat 
și Valeriu Jugureanu nu se dă bătut, le explică, 
îi dojenește, îi ajută în așa fel încît aceștia să 
înțeleagă cum decurge cu viața și cu meseria 
și să se dea pe brazdă Cu Sandu Grozea, își 
amintește, am avut mult de furcă. Era orfan 
de tată și o cam luase strîmb. A făcut ucenicia 
la mine, dar mai mult lipsea și, cînd a fost să-l

șansa mea în viață - 
locul întîi

Venise din Mălinii lui Labiș cu căciulă în loc de 
basc, cu suman în loc de pardesiu, cu bocanci cu 
ținte în loc de pantofi, cu traistă purtată pe după 
gît în loc de ghiozdan. îl chema Giosanu Todiriță, 
personaj cu totul insolit în clasa noastră, a șaptea, 
a școlii elementare nr. 30 din Capitală, aducea a 
pui de răzeș de-al lui Ștefan, dar noi, colegii lui, 
îl vedeam ca pe un pui de lup și chiar îi ziceam 
«lupu’». De ce-i spuneam așa? Pentru că avea un 
aer de fiară tînără, neîmblînzită, aer confirmat, 
dealtfel, de rezolvarea primului și ultimului său 
conflict de clasă avut cu colegul Paul T., care îl tot 
zgîndărea, jignindu-l în fața noastră cu mîngîieri 
de tipul «măi ăla de la stînă», «măi țărane» etc. 
La care, «ăla de la stînă» a pus într-o zi mîna pe 
un scaun și-n fața clasei înmărmurite i l-a făcut 
țăndări în cap, capul colegului Paul dovedindu-se, 
din fericire, mai tare decît scaunul. După acest 
mic conflict fierbinte, nimeni nu i-a mai spus o 
vorbă «lupului» Todiriță. Țin minte, venise pri
măvara, ajunseserăm în luna mai, noi purtam pan
tofi ușori sau sandale, iar el venea în clasă bocănind 
tot cu vestiții săi bocanci cu ținte. Dar nimeni n-ar 
mai fi îndrăznit să facă măcar o aluzie la adresa lui. 
Arăta tot ca o tînără fiară, dar nu-i stătea nimeni 
în cale, tar el nu prea își făcea de lucru cu nimeni, 
învăța bine, era la locul lui, iar profesorii, remar- 
cîndu-i firea solitară, care batea la ochi oricui, erau 
mulțumiți de ei.

Mărturisesc că am ajuns să-l înțeleg întrucîtva 
abia pe la sfîrșitul anului școlar. Atunci am aflat că 
era orfan de tată, că venise (de foame și din nepu
tința mamei, bolnave, să întrețină doi copii; la 
Mălini îi rămăsese un frate) la București la un unchi 
unde n-o ducea prea bine, din cauza unei mătuși 
pentru care el era o povară cu totul nedorită. La 
12 ani deci, descinsese în Capitală cu sumanul, 
căciula, bocancii și cu traista sa, venise să învețe 
carte și să-și facă loc într-o lume neprietenoasă, 
uneori chiar ostilă.

A sat doar un an și a plecat. Mătușa cea vrăj
mașă ca și pasiunea lui pentru natură l-au hotărît 
să se înscrie la liceul viticol din Valea Călugărească. 
Nu l-am mai revăzut pe fostul meu coleg vreo zece 
ani. Era proaspăt absolvent al Facultății de horti- 
cultură din București. Au mai trecut alți zece ani, 
ba chiar mai mulți, și iată-mă în biroul inginerului 
Giosanu Teodor («numai pe buletin am rămas 
Todiriță» — mărturisește el cu un ușor aer de vi
novăție), șeful Complexuluide vinificație din Ște- 
fănești-Argeș.

Depanăm împreună amintiri de demult și cuget, 
în timp ce vorbim, că biografia-destin a interlocu
torului meu are în multe privințe caracter și pu
tere de exemplu, fiind în stare — cel puțin atît — 
să pună pe gînduri pe mulți dintre cei care ar 
afla-o.

Așadar, un copil orfan de tată pleacă — gonit de 
foame— în lume să învețe, să «ajungă ceva». Peste 
trei ani, în timp ce urmează liceul viticol din Valea 
Călugărească, pierde și al doilea părinte. Șocul în
fruntării cu lumea este dur.

— N-aveam cui să plîng — spune azi bărbatui 
matur din fața mea-— și de-aceea am ajuns de foarte 
tînăr la concluzia că plînsul nu e de mine! Plînsul 
e un lux, mi-am zis, și mîngîierea și înțelegerea 
unei lacrimi și ele, fiecare, sînt cîte un lux de care 
eu n-am parte, aceasta a fost gîndirea mea— bună, 
rea — de adolescent plecat să se bată cu viața.

— Nu te-ai gîndit niciodată să ceri ajutor colec
tivului din care făceai parte, colegilor, profesorilor"?

— M-am gîndit, cum să nu mă gîndesc Mi-era 
însă, pe de o parte, rușine să cerșesc un ajutor^— 
așa-l socoteam eu, pe vremea aceea —, iar pe de 
altă parte speram, doream din tot sufletul să mă 
impun prin valoare în fața colectivului în care 

trăiam. Doream să atrag atenția colectivului meu 
ca un om mîndru și nu ca un biet amărît. Șansa mea 
— mi-am zis — este locul I. Numai așa — gîndeam 
— voi răzbate. Să fiu — în ceea ce fac — primul.

— Și ți-ai fructificat această șansă atît de mică, 
atît de greu de prins?

— Da, altfel nu ajungeam aici. Am terminat li
ceul viticol cu diplomă de merit, grație căreia am 
intrat la horticultura fără examen. La facultate am 
repetat, să-i zicem, performanța și am terminat-o 
tot cu diplomă de merit, care m-a propulsat în 
rîndul cercetătorilor. De 16 ani parcurg o serie de 
trepte administrativo-profesionale — cercetător 
stagiar, cercetător principal, șef al Complexului 
de vinificație la Valea Călugărească, acum condu
cător al complexului de aici — fiind stăpînit de 
aceiași ideal pe care l-am îmbrățișat elev fiind: 
locul I.

— Bănuiesc că, spre deosebire de elevul Gio
sanu, cercetătorul Giosanu are altă concepție des
pre raporturile cu oamenii, cu colectivul.

— Da, desigur. Judecînd, azi, cu minte de bărbat 
matur, îmi dau perfect de bine seama că oamenii, 
țara asta, regimul nostru m-au ajutat enorm, pe

nine, un orfan pierdut în lume, m-au ajut 
sâ nu mâ pierd. Iar azi am toate condițiile s 
acestui ajutor, să dovedesc că sînt den 
să dovedesc că în mine nu s-au investit 
nici încredere, nici alte capitaluri umane, 
ordine de idei, nu pot să nu amintesc c 
trimis al statului român la specializare î 
unde vreme de șase luni am lucrat și am 
învăț cît mai multe la rețeaua Institutulu 
de cercetări»— la Narbonne, Montpellk 
Bordeaux etc —,că am reprezentat țara 
zionul de la Monfaret,— unde am ținut și i 
asupra vinurilor obținute prin maceraț 
nică —■, sau la Congresul internațional 
vinurilor de la Cordoba.

— Care șînt, acum, proiectele concret 
cetătorului Giosanu?

— Am două mari proiecte cărora le 
toate gîndurile și toată munca mea. Fiind 
tor, mă preocupă de ani de zile două ter 
nante, deși, poate, cu o arie de intere 
restrînsă. Sper ca într-un viitor apropi 
unul din părinții unui tip de Tămîioasă • 
nești care să bată toate concursurile interr 
Apoi, lucrez la țin coniac în genul «Meta 
un coniac românesc care să concureze în 
cele mai vestite produse internaționale î 
lui. Cel de-al doilea mare proiect derivă 
gațiile de cercetare direct și cît mai rapid î 
pe care le avem cei care lucrăm în aces 
Recunoscută ca o țară cu vinuri de aur — 
concursurile internaționale România obțin 
premii cu vinurile sale excepționale— pai 
tră nu are încă pe piața internă vinuri de 
celor care concurează în lume sub embl 
mâniei.

— Atingi cu această ocazie prima pre 
consumatorilor de vin de la noi.

— Problema reală și pe care nu văd c 
escamota-o de vreme ce putem s-o rezol’ 
egida Centralei viei și vinurilor, marea 
toare de vinuri din țara noastră, vinurile 
liate rezultă din amestecuri de struguri 
de pe raze de 50-60 kilometri, anulîndu- 
caracterele specifice ale soiurilor, ale loc 
nume și renume etc.

— Așa se face că Feteasca seamănă cu ! 
Muscatul cu Pinot, cu Riesling etc.?

— Chiar așa.
— Și care este soluția?
— Vinificarea la locul de origine. Crea 

condiții de vinificare și îmbuteliere la locu 
ducție, aceasta este soluția ca vinurile d< 
României să ajungă pe masa noastră, a u

Cum putem noi, cercetătorii, să grăbi 
varea problemei? Furnizînd aparataj ad 
înaltă calitate tuturor centrelor producăt 
crînd efectiv, o parte din timp, în cadrul 
vînd, cu alte cuvinte, cît mai eficient în pri 
șee a ceea ce s-ar putea numi frontul vii 
mân esc. MARIUS POPE



RA LA DISPOZIȚIA DUMNEAVOASTRĂ

ocatari ai blocului din str. Victoriei nr. 87, 
Jețul Argeș, ne scriu: «Odată cu construcția 
de apartamente in rate plătibile timp de 
s-au atribuit in folosință și 2 000 mp teren, 
jsința locatarilor din acest bloc s-a asfaltat o 
u intrarea mașinilor. La parterul blocului 
iză Magazinele O.C.L.-Industrial Pitești, 
mtribuit cu suma de 13 000 lei, fapt care le 
să-și descarce mărfurile intrind pe această 
ceilalți locatari, urmează să achităm in 

de 53 000 lei in 15 ani de zile. Au trecut 5 ani 
i aleea este de nerecunoscut. Ea a fost bine 
, dar de circa un an și jumătate a devenit 
lie. Am pus gazon pe rigolă, am pus plute 
totul s-a distrus din cauza mașinilor care 

iează magazinul alimentar. Viața noastră a 
suportabilă din cauza zgomotelor, prafului, 
’or, mirosului de benzină».

ispunsul Consiliului popular al jude- 
geș, Direcția comercială: Practicarea 
uși ia magazinul «Unic» spre curtea inte- 
locului din str. Victoriei nr. 87 a fost impusă 
itatea realizării unui flux corespunzător 
tării acestui magazin alimentar. Realizarea 
ii de acces la magazin s-a făcut cu aprobarea 
ui executiv al Consiliului popular municipal. 
t și acest acces a fost întrerupt, datorita lu- 
e construcții ale hotelului «Muntenia», pînă 
3rea lor urmînd ca aprovizionarea magazinu- 
» să se facă în exclusivitate prin curtea 
1 a blocului din str. Victoriei nr. 87. Ca urmare 
cției noului hotel care blochează accesul la 

se studiază posibilitatea creării unui nou 
aprovizionare, care să rezolve și solicitarea

oape doi ani de zile în urmă, locuitorii 
^etriș, județul Arad — ne scrie Hotărî? 
s-au angajat la executarea lucrărilor nece- 

ruirii unui magazin sătesc cu forțe proprii 
irse locale. De mai bine de două luni maga- 
ectiv este complet gata, putînd să fie dat în 
numai că lipsește mobilierul deoarece cei 
în drept să se îngrijească de procurarea 

respectiv Cooperativa zonală Săvîrșin și 
rad, deși știau încă de la începerea construc- 
fi nevoie de mobilier, nici pînă în prezent 
vat aceasta problemă.
)st luate nici datele necesare (măsurători) 
mandarea executării mobilierului la o uni- 
alizată, iar locuitorii care au efectuat în 
e 1 500 zile muncă patriotică se întreabă 
ar putea bucura de rezultatele muncii lor*

*
urnesc Tănăsuc Mitruț, domiciliat în 
icobeni, județul Suceava. Am 21 de ani și 
mar de boală cu drept de muncă. Am cerut 
h privința dreptului de a munci Direcției 
tbleme de muncă și ocrotiri sociale Suceava, 
i s-a rezolvat nimic.»

asul Direcției pentru probleme de 
ți ocrotiri sociale, județul Suceava: 
za are 21 de ani, 8 clase elementare, necali- 
de muncă. în cîmpul muncii a lucrat un an 
or necalificat Pe data de 14.03.1974 a fost 
muncitor în cadrul depozitului din Vatra 
întreprinderii centrale de valorificare a

or — unitatea Suceava.
*

vățătorulpensionar Constantin N.Cova- 
n comuna Boroaia, județul Suceava. In 
de lege cu privire la sistematizare totul e 
it, însă nu se vorbește nimic despre planta- 
jmi fructiferi care se află în vatra satului, 
oscută binefacerea copacilor, mai ales a 
fructiferi, am vrea ca forurile în drept să 
io ca în satele unde sînt grădini de pomi 

acestea să fie puse sub protecția legii, 
urgia toporului. Aceste oaze, acolo unde se 
i fie declarate rezervații».

Sînzîiană Ion din Tăuți, județul Alba, ne scrie 
despre întirzierile mari și frecvente pe care le face 
trenul «Mocănița» de pe linia îngustă Alba lulia- 
Zlatna. Cu acest tren călătoresc 90 la sută abonați. 
Deși localitatea Tăuți se află la o distanța doar de 
16 km de Alba-lulia, trenul 2273 sosește cu întîrzieri 
care se ridică la 120-130 minute. La fel se întîmplă și- 
cu trenul 2275. Se menționează și orele destul de nepo
trivite la care pleacă trenul. «Dimineața plecăm de 
acasă la orele 5,30, ca să ajungem la 7,00 la serviciu, 
iar după-amiaza terminăm la 15,30, iar trenul pleacă 
la 16,45, avînd ca oră de sosire la Tăuți 17,42. La 
sesizările noastre ni s-a răspuns că de vină sînt 
tovarășii operatori de la R.C.M. Deva».

*
«Mă numesc Ionescu Corneliu, de profesie lăcă

tuș montor, lucrez actualmente la I.J.C.M. Sălaj, 
orașul Zalău, ca șef de brigadă. Am colindat toată țara 
în această calitate, lucrînd la T.C.M.M. București. în 
iarna anului 1971, cînd în județul Sălaj a început con
struirea unor obiective industriale, am cerut să fiu de
tașat la întreprinderea T.I.M. Brașov, împreună cu 
cîțiva membri ai formației, deoarece ne tragem din 
acest pămînt al Sălajului. în anul 1972 au început să 
se facă dirijări de forță de muncă spre alte șantiere sau 
detașări la unele întreprinderi din județ. Eu fiind 
detașat la I.J.C.M. Sălaj am cerut să fiu transferat la 
această întreprindere, deoarece între timp m-am 
căsătorit aici, dar nu am găsit înțelegere».

Răspunsul Comitetului județean Sălaj al 
P.C.R.: Vă informăm că petiționarul a primit transfer 
în interesul serviciului la întreprinderea județeană de 
construcții montaj Sălaj, astfel cererea sa a fost 
rezolvată favorabil.

«în seara zilei de 16 februarie 1974 am sosit cu 
trenul în Galați la ora 20,57 și m-am îndreptat spre 
stația mașinii 9 care merge pînă în Țiglina II, ne scrie 
Barcă Ion, domiciliat în cartierul Țiglina III, micro 
17, bl. B6, sc. 1, ap. 3 din Galați. La ora 21,05 mașina 
nr. 31-Gl.-3734 a oprit în stație. După circa cinci 
minute șoferul ne-a invitat să coborîm fiindcă el 
merge la garaj. Deoarece nu a coborît nimeni a pornit în 
viteză oprind unde îi plăcea. Top călătorii care voci
ferau pentru că autobuzul nu oprea în stații erau 
apostrofați și insultați de șofer. La ora 21,18 am fost 
«descărcat» în curtea garajului. Am cerut condica de 
reclamați! dar mi s-a spus că nu posedă așa ceva. 
Cazul acesta nu este singurul de acest fel.»

Consiliul popular al județului Galați ne 
răspunde: Din cercetările efectuate rezultă că 
intr-adevăr cele relatate în scrisoare sînt adevărate. 
Pentru aceste abateri șoferului Munteanu Nicușor i 
s-a desfăcut contractul de muncă începînd cu data de 
24 februarie 1974.

Un răspuns al Direcției județene de poștă 
și telecomunicații Vaslui: Urmare articolului inti
tulat «Poștașul nu poate face față», apărut in nr. 50 
din 8/12 1973 al «Flăcării», vă comunicăm următoa
rele: cu începere de la 1.05. a.c. munca se va îmbună
tăți în localitățile arătate în articol, ca urmare a 
unei forțe de muncă în plus aprobate pentru reorgani
zarea acestui sector. *

Angrenați in marea întrecere socialistă a îndeplinirii 
cincinalului înainte de termen, ceferiștii de pe cuprinsul 
Regionalei de Căi Ferate lași raportează cu legitimă 
mindrie succese deosebite in activitatea lor. Pe 
primele patru luni ale anului au fost îndepliniți și 
depășiți in condiții de eficiență economică sporită toți 
indicatorii 2 300 000 lei economii la prețul de cost, 
20 000 000 la beneficii peste plan, 4 000 tone com
bustibil convențional economisit. Sînt realizări care 
relevă activitatea deosebită a feroviarilor — ne 
scrie Filioșeanu Florin, Bacău, bd. 23 August nr. 18.

*
«împreună cu familia m-am mutat în acest oraș în 

vara anului 1973 — scrie Tămaș Sineștie din 
Hațeg, bl. P 28, ap. 17. Atît eu cit și soția am fost 
angajați prin transfer în interesul serviciului, eu lăcă
tuș la I.A.S. Hațeg, iar soția soră medicală la Spitalul 
unificat din localitate. Am crezut că — in virtutea 

8.V.1974, orașul Tg. Frumos, județul lași, a găzduit pe temerarul ciclist Nedelcu Eremia din 
ști, județul Buzău,ne scrie Păpușoiu Dumitru, activist cultural. Atît la sosire cît și la plecare 
:are a împlinit 75 de ani, a fost întîmpinat de pionierii și uteciștii orașului cu flori și multa căl- 
5 Eremia și-a planificat în acest an să parcurgă distanța de 11 000 km. întrebat de pionierii din 
os asupra secretului acestei longevități sportive, a relevat faptul că mișcarea este izvorul vieții 
tului longevității sale și că de-a lungul celor 27 000 km parcurși pînă în prezent niciodată nu s-a 
osit sau bolnav, ci dimpotrivă pe zi ce trece se simte mai tînăr, mai puternic și că dorește ca 
să îl prindă într-o cursă ciclistă peste hotarele țării. In încheiere moș Eremia a subliniat faptul 
această cursă ciclistă a anului 1974, de 11 000 de km, celor două mari evenimente din viața 

i nostru: cea de-a XXX-a aniversare a eliberării patriei de sub dominația fascistă și celui de-al 
>ngres al P.C.R.

legilor— vom primi din partea acestor instituții indem
nizațiile de transfer, lucru pe care ni l-a confirmat in 
răspunsul său și ziarul județean «Zorile socialismu
lui». Dar amîndoi am primit din partea tovarășilor 
contabili șefi răspunsul că nu beneficiem de aceste 
drepturi».

Din răspunsul Comitetului orășenesc Hațeg 
al P.C.R.: Cercetînd cele relatate în scrisoare, am 
constatat că în mare parte corespund adevărului, fapt 
pentru care conducerea LAS. Hațeg a plătit pentru 
Tămaș Sineștie indemnizația de transfer, fără a-i 
aproba însă concediul plătit de cinci zile pentru mu
tare, deoarece nu avea dreptul la acest concediu. 
Soției tovarășului Tămaș, pe nume Alexandrina, i-au 
fost aprobate cinci zile concediu plătite pentru a se 
muta în orașul Hațeg. în schimb nu i se va plăti indem
nizația de transfer, deoarece atunci cînd a solicitat 
post la Spitalul din Hațeg directorul și contabilul șef 
i-au arătat că pot sa o angajeze prin transfer, dar uni
tatea nu are fonduri pentru a-i plăti indemnizația.

*.
«Mă refer la răspunsul cooperativei «UNIREA» 

din Petroșani, publicat în «Flacăra» nr. 18 din 27.04. 
1974, ca urmare a sesizării mele privind defecțiunea a 
doua jocuri și întârzierea respectivei cooperative în a mi 
le restitui — scrie Mereuță Radu din Galați, 
Țiglina III, bl. B 11, ap. 7. într-adevăr, după 3 luni de 
zile am reprimit jocurile, dar, ironia soartei, tot de
fecte.

Pentru convingerea dumneavoastră aș încerca a vă 
trimite jocurile, dar nu știu dacă este posibil. Fac cu
noscut public acest caz, această lipsă de responsabili
tate. Cum au putut acești tovarăși să afirme că jo
curile trimise au fost verificate de organele C.T.C.? 
Cum au găsit cutii pentru a le expedia numai după 
intervenția dumneavoastră? Consider că trebuie pe
depsit ori cel care a verificat jocurile ori cel care a 
scris, ori amîndoi».

*

Radu Adriana din București, str. Banul Udrea 
nr. 2 ne scrie ca are patru copii, dintre care ultimii doi 
gemeni, născuți la 6 luni și 3 săptămîni. Pînă la patru 
luni au fost internați la Spitalul Călărași. Descope
ri ndu-se că suferă de o anemie gravă au fost internați 
la Spitalul «23 August» unde în răstimp de trei luni, 
datorita grijii conducerii spitalului, a doctorilor, pro
centul de hemoglobina a fost adus aproape la normal. 
A început însă o perioadă în care cei doi gemeni fă
ceau dese viroze respiratorii și bronhopneumonii. Au 
fost internați la Spitalul «Victor Babeș». Pentru faptul 
că azi sînt în viață și au scăpat cu bine de aceste boli, 
Radu Adriana le mulțumește tuturor.

*

Nicolae Constantin locuiește în comuna Brazi 
110, județul Prahova, și ne scrie despre transportul 
călătorilor din comuna Brazi la Brdzi-Sere și Ploiești^ 
cum se face cu autobuzele 19. Numărul salariaților a 
crescut vertiginos, dar transportul lor nu e privit cu 
suficientă atenție. Sutele de salariați merg pe jos și cu 
biciclete cînd se poate (nu iarna sau cînd plouă etc.). 
Făcînd apel la cei în drept, la Combinatul Brazi și la 
alte întreprinderi, li s-a răspuns să se adreseze celor 
din comună. Cei din comună le spun că «dacă ar de- 
pinde de ei ar pune autobuze din 1/2 în 1/2 oră». 
Intre orele de vîrf mai circulă la diferite intervale 
autobuze pe care nu le poți afla de la nimeni. Nu sînt 
afișate — pe acest traseu. Foarte bine ar fi dacă s-ar 
putea prelungi traseul 12 cu 12 barat, făcîndu-se 
poate și economii.

Cocea Radu din Cîmpulung, Calea Drăcești nr. 5, 
re fer indu-se la Olimpiadele de literatură română 
faza județeană Argeș, face următoarele propuneri: 
«Pentru a se scoate olimpiadele din apa stătută a 
rutinei, ar fi necesar să li se îmbunătățească regula
mentul, să fie delegat, ca președinte de comisie, 
un cadru universitar, iar calificativul final să se 
acorde prin consensul întregii comisii. La concurs să 
participe im număr mai mic de elevi, sever selecțio
nați, lucrările să fie puse la dispoziția elevilor și a unor 
foruri superioare de control, pentru mai multa obiec
tivitate. Laureații sa fie premiați festiv, popularizați. 
Ar fi, poate, interesant ca profesori foarte bine pregă
tiți și obiectivi să facă un sondaj retroactiv prin 
lucrări premiate și nepremiate și să acorde, de această 
dată, notă profesorilor-arbitri.

în școală sînt strînși laolaltă viitori inventatori, 
academicieni, scriitori, artiști, viitorii creatori de 
bunuri materiale și spirituale. Oare este lipsit de 
importanță a le încălzi talentul cu dragoste, ca el să 
înflorească plenar, în folosul individului, în folosul 
societății ?»

*

Anul trecut an publicat în «Flacăra la dispoziția 
dumneavoastră» o scrisoare semnata de Boi can Ște
fan din comuna Izvoare (Dolj), în care solicita sprijin 
în obținerea drepturilor bănești pentru fiica sa, care a 
fost accidentată în timp ce lucra ca zilieră la I.A.S. 
Giubega. In anul acesta Boican Ștefan revine scriindu-ne 
că în urma publicării scrisorii sale a obținut numai în 
parte drepturile ce i se cuveneau.

Adresindu-ne Consiliului popular al județului 
Dolj, acesta ne-a comunicat: «S-a luat legătura cu 
LAS. Giubega carea confirmat că, în baza certificatelor 
medicale, urmează ca pe data de 10 mai 1974 să se 
plătească petiționarului suma de 1943 lei».

Popescu Dumitru din Oradea, str. Aluminei 
nr. 51, bl. A-6, sc. B, et. II, ap. 9 ne scrie despre 

programul anual de funcționare al Grădiniței de 
copii nr. 46 pentru ambliopi din Oradea, unde este și 
fetița sa Popescu Delia în vîrstă de trei ani.

Grădinița amintită funcționează după programul 
anual al școlilor de cultură generală și programul 
zilnic al căminelor de copii. Fiind copii ambliopi, în 
aceasta grădiniță li s-a asigurat, prin personal califi
cat, un program medical adecvat, avînd condiții 

optime ca, pînă la vîrsta școlară, deficiențele fiecă
rui copil să fie cît mai mult reduse. în vacanțele 
de iarnă, primăvară și vară, grădinița se închide, 
copiii sînt dați acasă ori' repartizați la alte grădinițe 
din oraș, supraaglomerîndu-le pe acestea. Educatoa
rele sînt de asemenea repartizate la alte grădinițe.

Acest program este dăunător copiilor, care de trei 
ori pe an întrerup programul medical timp de circa 
100 zile. Nu înțeleg logica acelor ce au stabilit acest 
program de funcționare. Alte grădinițe în perioada 
vacanțelor sînt aglomerate, iar localul grădiniței nr. 46 
rămîne neutilizat.

«Asociația locatarilor bloc, str. Mănăstirii 
nr. 5 Sinaia, vă mulțumește pentru ajutorul eficient 
dat pentru înlăturarea poluării atmosferei din piațeta 
de parcare situata în fața blocului nostru și a hotelului 
Pa las».

Asociația locatarilor mulțumește și Miliției orașului 
Sinaia pentru măsurile luate, în urma sesizării adre
sate «Flăcării». Locatarii se angajează că vor planta in 
părculețul respectiv — cu autorizația organelor 
competente — arbuști și flori și vor face din acest 
loc unul din colțurile cele mai îngrijite ale orașului.

«Este stabilit că pentru neindeplinirea planului de 
producție de către o unitate sînt penalizați toți 
salariații, bineînțeles printre aceștia fiind și contabilii, 
merceologii, casierul și alți salariați administrativi. 
Mă numesc Demetriade Constantin, domiciliat 
pe strada Craiovei bl. 9, ap. 106. Fac parte din Șan
tierul 23 construcții căi ferate Pitești și am fost între 
timp contabil principal și apoi merceolog principal. 
In amîndouă cazurile am fost penalizat cînd nu s-a 
îndeplinit planul. In schimb nu sînt penalizați o 
serie de salariați care reprezintă cheia producției ca. 
brigadieri, tehnicieni, șefi de echipă, sub motiv că 
aceștia nu figurează în schema. Deci, cei ce sînt în 
mijlocul muncitorilor, care-i controlează, care fac 
punctajele, care încasează salarii foarte frumoase, nu 
sînt penalizați, iar un contabil, merceolog, casier sau 
alt salariat administrativ, care nici nu știe de multe 
ori unde se fac lucrările, fiind legat de munca de la 
sediul șantierului, sînt penalizați».

■K-
Din cele peste 900 de peșteri cunoscute la noi in 

țară, multe nu pot constitui, cel puțin in stadiul inițial, 
obiectul unei acțiuni de amenajare. Rămine insă un 
mare număr de peșteri care se pretează amenajării. 
Speologii sînt cei care trebuie să se pronunțe care din
tre peșteri, datorită faunei sau formațiunilor pe care le 
posedă, trebuie considerate rezervații absolute (gen 
peștera Pojarul Poliței), care pot fi considerate rezer
vații științifice și care pot fi amenajate turistic (gen 
Ghețarul de la Scărișoara), precum și asupra unor 
modalități de amenajare interioară a peșterilor. «E 
limpede că in această acțiune de amenajare primează 
argumentele de natură economică. Orice nou obiectiv 
apărut pe harta turistică a țării nu face decit să mă
rească posibilitățile acestei ramuri. Investițiile relativ 
mici necesare pentru amenajarea multor peșteri, 
asociate cu beneficiile rezultate din exploatarea lor 
rațională, justifică pe deplin orice inițiativă luată in 
acest sens», ne scrie Pompei Cocean, cercetător, 
Institutul de speologie «Emil Racoviță», str. Clinici
lor nr. 5, Cluj.

*
în cadrul concursului organizat pe plan județean 

între muzeele școlare, muzeul cutezătorilor Școlii 
generale din Băile Olânești s-a clasat pe primul loc. 
Culmea bucuriei școlarilor a fost atinsa pe 29 septem
brie 1972, cînd pe plan național a fost organizata o 
emisiune TV la care au participat șase muzee școlare 
din diverse județe ale țârii, printre care și muzeul lor. 
Cu această ocazie au fost selecționate obiectele cele 
mai reprezentative din muzeul școlar și duse la expo
ziția națională de la București. De atunci pionierii 
n-au mai făcut nimic/ fiindcă de aproape doi ani 
obiectele lor muzeistice nu s-au mai întors de unde au 
plecat. S-au făcut multe demersuri oficiale și neoficiale 
la diverse organe, dar toate au rămas fără efect. Au 
rămas cutezători, dar resemnați.

Poate ca organele competente vor avea ceva de spus 
— ne scrie profesorul de istorie C. Drăgușin de la 
Școala generală din Băile Olânești.

POSTA REDACȚIEI

Nicolae Mircea — Ploiești: Cele 19 întrebări 
referitoare la filmul «Regrete tîrzii», prezentat 
de TV, adresați-le direct televiziunii. Ionescu 
Rudolf — Timișoara: Nu publicăm versuri. 
Excepție fac cele citite la Cenaclul «Flacăra». 
Braviceanu loan — Sighișoara: Problema în 
care ne solicitați ne depășește. Instanțele de jude
cată sînt în măsură să stabilească vinovăția sau 
nevinovăția soției dumneavoastră. Cuteanu Pe
tru — comuna Săsciori (Alba): Credeți că 
luînd o hotărîre categorică, aceea de a vă dezmoș- 
teni fiul, îi poate folosi? Mai reflectați și încercați 
să-l aduceți pe calea cea bună. Oricum, nu printr-o 
măsură extremă. Ion Adriana — Brăila: Ne 
solicitați sprijinul să vă găsim tatăl. Pentru a in
terveni la forurile competente, reveniți cu date 
detaliate. Giușcă Ada — Bîrlad: Adresa solici
tată este: str. Snagov nr. 53, București. Stancu 
loan — București: Adresați-vă Ministerului Mun
cii. Gheorghe Andrei — Buzău: Cu lux de 
amănunte descrieți în «Creste de lan lucitoare» 
farmecul unei seri petrecute în mijlocul unui lan 
de griu în Bărăgan. Frumoasă descriere, dar nu 
înțelegem cum de ați intrat cu autoturismul în 
lanul de grîu? Negrescu Cezar — București: 
Fără o nominalizare a «făptașilor» nu putem pu
blica scrisoarea. Gag Simion — Orăștie (Hune
doara): Pentru a vă vizita un redactor al revistei 
este necesar să ne scrieți în ce problemă ne soli
citați. Roman Simion — Comănești: Scrisoarea 
dumneavoastră a fost publicată în numărul 17 al 
revistei. Ovezea Dumitra — Brașov: Adresa- 
ti-vă instanțelor de judecată.

MARGA NEDELEA ■

«FLACĂRA» nu ia în considerație scrisorile anonime. Scrieți-ne cît mai concis. Și nu uitați să vă iscăliți ■
5



---------------- ROMÂNIA -DURATĂ Șl DEZVOLTARE ----------------------------------------------------  

argeș: doar mare îi mai trebuia 
acestui județ, și își făcu una

ne interesează ca tot ce construim azi 
să fie util nu numai azi, 
dar și peste o sută de ani

Pe tovarășul ION DlNCĂ, prim secretar al 
Comitetului județean al PC.R. Argeș, l-am 
căutat, l-am așteptat, l-am căutat din nou, 
iarăși l-am așteptat, adică, așa cum e firesc să 
se întîmple atunci cînd cauți un om care are 
de rezolvat într-o zi atîtea lucruri cit rezolvă 
alții într-o lună. Dificultatea a constat și în 
faptul că primul secretar al județului Argeș nu 
rezolvă probleme din birou, așa încît interviul 
de mai jos a fost realizat în două reprize.

— Tovarășe prim secretar, pentru început, 
v-aș ruga să-mi spuneți care sînt, după dumnea
voastră, tradițiile cele mai valoroase ale oame
nilor acestui județ, tradiții pe care se poate 
grefa, altoi, noul!

— M-aș opri la una singură, dar foarte re
prezentativă: obișnuința de a munci conștiin-' 
cios. Este garanția cea mai bună că noul pă
trunde și va pătrunde în continuare în modul 
cel mai firesc și eficient în toate domeniile de 
activitate ale județului Argeș.

— Dintre toate problemele județului, care 
sînt cele de a căror rezolvare urgentă va de
pinde dezvoltarea armonioasă a județului!

— Prima, cea fundamentală, este realizarea 
investițiilor acordate județului de conducerea 
de stat și de partid. Respectarea termenelor 
de intrare în funcțiune a tuturor obiectivelor 
noi este în acest sens absolut obligatorie. A 
doua problemă este cea a pregătirii cadrelor 
pentru toate nivelurile. Fără oameni cu o 
înaltă pregătire politico-profesională nu vom 
putea valorifica, așa cum se cuvine, șansele care 
ne-au fost create. A treia este îndeplinirea, 
fără nici un fel de rabat, a sarcinilor ce ne revin 
zilnic pentru îndeplinirea mărețului, nu exage
rez deloc, program de dezvoltare a județului 
Argeș.

— Ce înseamnă pentru dumneavoastră, în 
practică, spirit revoluționar în munca de zi cu 
zi? Care credeți că trebuie să fie raporturile 
zilnice dintre oamenii din conducerea județului 
și ceilalți oameni ai Argeșului!

— La prima întrebare răsound: nimic mai 
mult, nimic mai puțin-decît înseamnă munca 
secretarului general al partidului. Adică: 
exemplu personal de fermitate, exigență, disci
plină, spirit de sacrificiu, perseverență, dialog 
permanent cu oamenii. Spirit revoluționar în
seamnă deci, să nu te consideri niciodată, indi
ferent de ce funcție ai, singurul depozitar al 
adevărului. în ceea ce privește cea de-a doua

întrebare, trebuie să vă spun că nu pot concept 
un om din conducerea acestui județ, decît te
meinic pregătit, cu simț organizatoric și care 
să știe cum să lucreze cu oamenii. Toți oamenii 
cu funcții administrative în acest județ trebuie 
să nu uite că ei au și funcții politice, și asta 
înseamnă, printre altele, să cunoști oamenii nu 
din hîrtii, din caracterizări care-ți vin pe birou, 
ci din viață, nemijlocit. Să-i asculți ce spun în 
stațiile de autobuz cînd mașinile nu vin, să-i 
asculți ce spun la cozile interminabile din nu 
știu ce magazin, să te amesteci printre ei pen
tru a-i cunoaște cu adevărat, pentru a afla ce 
gîndesc, cum gîndesc, ce-i frămîntă, ce neca
zuri au și, nu în ultimul rînd, ce propun pentru 
ca viața lor să fie cea pe care o merită.

— Care este ponderea tineretului în viața 
județului; atît în locurile de muncă cele mai 
anonime, cît și în funcțiile de conducere?

— De data aceasta trebuie să mă folosesc de 
cifre. Vîrsta medie a argeșenilor care muncesc 
este de 22 de ani. în întreprinderi ca Textila, 
Argeșana, întreprinderea de motoare electrice 
și altele, vîrsta medie este de 20 de ani, iar la 
banda de montaj a autoturismului DACIA, pe 
toate schimburile, vîrsta medie este de 20,5 ani 
Vreau să vă spun că tineretul argeșean confirmă 
ceea ce spunea secretarul general al partidului 
că avem un tineret minunat. De aceea, de 
curînd, cînd la o ședință, anumite cadre de 
conducere ale U.T.C. s-au ridicat să critice cu 
prea mare asprime unele fenomene secundare, 
de suprafață — părul lung, pantalonii mai nu 
știu cum și altele — m-am simțit obligat să in
tervin și să reamintesc că noi trebuie să-i jude
cam pe acești tineri mai întîi după ceea ce dau 
ei societății și mai apoi — și cu înțelegere •— 
pentru fapte mărunte și nereprezentative pen
tru întreaga generație. Am fost aplaudat de 
tineri dar nu asta m-a bucurat, ci faptul că au 
înțeles exact despre ce era vorba. Pe de altă 
parte, încercăm să combatem pe cît putem spe
rietoarea cu munca pe care o mai utilizează 
unii părinți: «Dacă nu înveți, o s-ajungi în 
uzină». Nu vrem ca din muncă, părinții să facă 
un fel de Bau-Bau în munca lor de educare a 
celor tineri. în mare măsură, cu tot ceea ce 
facem noi pentru completarea și perfecționa
rea sistemului de educație, tineretul acesta se 
autocrește, se autoeducă pentru că muncește, 
depune eforturi într-o societate care ea însăși 
nu e edificată, ci în curs de edificare. Cred că 

sînt un om sever și de aceea vă spun cu toată 
încrederea: tineretul acestui județ este vred
nic de stimă.

— Ce se face în Argeș pentru ca pătrunderea 
noului, promovarea lui să nu fie o simplă 
lozincă?

— Se fac eforturi. în nici o societate noul 
n-a pătruns, în nici un domeniu, cu ușurință. 
Destinul noului este acela al luptei. Deci luptăm. 
O propunere nouă găsește, totdeauna, mai 
multe argumente și justificări contra decît pro. 
Dar după ce reușim să-i deschidem ușa îi vedem 
aplaudînd și pe cei care ziceau că nu și nu, 
că nu e bine.

— Ce se face în Argeș pentru consolidarea 
noii conștiințe socialiste?

— Construim noua orînduire. A construi 
industrii, creșe, locuri de agrement, a îmbună
tăți aprovizionarea și transportul public, a 
aduce cărți bune, a crea noi locuri de muncă, 
toate acestea ca și altele înseamnă și a contribui 
la formarea noii conștiințe. Conferințele, ședin
țele, gazetele de perete nu pot rezolva singure 
acest proces complex.

— Care sînt imperativele de maximă urgență 
ale județului și care problemele de perspectivă, 
cele vizînd, să zicem anul 2000?

— Maxima urgentă este realizarea cincinalu
lui în patru ani și jumătate. Dar . cînd am 
aprobat sarcinile acestui cincinal n-am omis 
din discuții OMUL. în ceea ce privește perspec

tiva, luăm anul 2000 ca un prag, hai st 
poetic, fiindcă noi vizăm un timp r 
îndepărtat. Ne interesează ca tot cee; 
struim azi să fie nu numai util azi, dar 
o sută de ani. Cum ne-ar sta să facen 
mai puțin durabile și mai puțin frumo 
casele pe care le demolăm. Vreau să-i ; 
argeșeni, mai ales pe cei care trăiesc c 
demolării, că sîntem nevoiți să dărîm 
pentru a construi foarte mult. Sigur, 
să împaci gustul și nevoile de azi cu ș 
mîine, cu necesitățile viitorului, dar 
tem obligați s-o facem, să încercăm 
din fiecare gest al nostru o ctitorie

— Cum se industrializează Argeșu 
uita de țărani?

— N-am uitat și n-avem dreptul i 
nici o clipă de ei. însă statutul viitoru 
nu se poate decreta, stabili cu ușurin 
va consolida în funcție de necesitățile 
ale noii societăți pe care o edificăm.

— Dacă mîine ar trebui să vorbiți c 
în numele oamenilor din Argeș, ce a 
despre ei?

— Am vorbit chiar acum despre ei 
mele lor. Vreau să adaug — deși știu c 
prim secretar de județ o spune despre 
acelui județ — că bogăția cea mai mare 
șuiul sînt oamenii lui. Dacă același lucn 
bil și pentru alte județe, cu atît mai bim 
noi toți. DORIN TUDOI

pămintul lor
a fost început de istorie

ROMÂNIA își construiește drum spre viitor 
la data aceasta într-o formație administrativ- 
eritorială de 39 de mari echipaje, plus echipajul 
de pe nava «Amiral» care se numește Capitala 
țării. Județul Argeș se aliniază într-o flotă, a 
celor 39 de județe, avînd la bord unul dintre 
cele mai bogate tezaure moștenite de la moși- 
strămoși, tezaur din care fac parte primele două 
capitale ale Tării Românești — Curtea de Argeș 
și Cîmpulungul de Muscel — legenda Mește
rului Manole, Ctitoria lui Neagoe Basarabul și 
atîtea alte nestemate ale istoriei acestei țări.

POATE să fie acesta un motiv de mîndrie și 
argeșenii se mîndresc în toate împrejurările că 
pămîntul lor a fost început de istorie. Pe catar
gele Făgărașilor de Sud se năvăli urzeala unei 
țări și prima bătătură în această pînză fu Bătă
lia de la Posada în ziua cînd se născu, în durere, 
sînge și chiot de biruință, primul stat al româ
nilor independenți.

DAR NIMENI nu se poate prezenta la vama

prezentului numai cu legitimația de 
de vestigii istorice, cu profesiunea de 
sau conservator de evenimente. A 
învățară și aceasta cam tîrziu, ce e drep 
justificată ambiție ca județul lor să aj 
următorul cincinal printre primele tre 
ale țării în domeniul producției concrete 
lația unuia dintre cele mai sărace jt 
trecut intră hotărîtă în ritmul primelor p 
justificînd încrederea conducerii parti 
țării care a dat tot mai mari posibilități 
mare și participare: investițiile în actu< 
cinai sînt de patru ori mai mari decît । 
cincinalul 1961—1965, în anul 1972 județe 
ocupînd locul întîi în alocarea fonduriloi 
dezvoltarea industriei.

TUR DE ORIZONT. Pe terasa celei m 
construcții din centrul orașului Pitești, 
față răsăritul și dacă ar fi acolo o poartă 
ma ei ar trebui să înfățișeze neapărat s 
motoarelor electrice și al autotur 
«Dacia»; am la dreapta sudul și dar 
acolo o poartă, blazonul ei ar trebui 
neapărat simbolul petrochimiei, am la 
nordul și dacă ar fi acolo o poartă nu s-t 
să nu aibă gravat în metal un simbol al 
trie! alimentare și industriei ușoare, [ 
pîine, un coș de struguri, un război di 
o bandă fără sfîrșit; și dacă mă răsuc 
călcîie la stînga împrejur am în față ap 
dacă ar fi acolo o poartă nu ar mai înc 
emblema ei simbolul celorlalte activiti 
ductive ale cetățenilor urbei. De fapt, 
cetății nu putea să fie decît ceea ce este 
tot perimetrul, o imensă poartă mereu d( 
pentru toate zorile țării, pentru toate 
dianele, paralelele și diagonalele gio

SE APUCASE unul dintre noi să
țările cu care se află In relații eco 
județul Argeș. Ajunsese pe la 50 și îr 
avea de socotit cînd cineva zise că ai 
ușor de adunat — ce este mai puțin se 
mai repede — țările în care Ârgeșul i 
reprezentat în nici un fel. Și nu a fos 
ușor pentru că trebuie să scotoceș 
cotloanele planetei ca să dai peste Ic 
care Argeșul să nu fi ajuns într-un fel s; 
Autoturismele de teren IMS și «Aro» 
zina «Dacia», motoarele electrice, prod i 
petrochimiei, articole tehnice din caucii 
bilă, confecții, încălțăminte, artizanat 
mult solicitate la export Dacă în ur 
aproape două decenii plecau la expo 
bușteni, cherestea, fructe și cereale, 
peste 53 la sută din mărfurile care iau 
peste hotare revin unităților constructc 
mașini; întreaga producție de cutii de v 
punți estafete, 67 la sută din autoturisn 
oraș, 92 la sută din autoturismele de tere 
sută din producția de mobilă, 45 la sută । 
de polietilenă de joasă presiune și mult 
pornesc în fiecare zi spre îndepărtate 
guri.

NUMAI UN COLȚ DE MARE li lipse 
țului Argeș ca să cuprindă în perimeti 
toate formele de relief ale României, 
cei mai semeți cu cele mai înalte vîrf 
țară (Moldoveanul 2543 metri și Negoii 
metri), fertila zonă depresionară Dîmbo 
ra-Rucăr-Dragoslave, Subcarpații getici



tic cu bogăția de păduri, livezi și pod
ii sud întinsa cîmpie care dă mîna cu 
ianului. De.la ciuperci, afine, zmeură, 
alte fructe de pădure pînă la merele 
?i domnești, la prunele cu tuleu gros 
a roșii din gama de soiuri «Argeș» 
Stațiunea de cercetări din Ștefănești 

a aromate căpșuni, toate acestea în- 
valută forte și sigură în visteria țării.

’ MARE îi lipsea acestui județ și își 
a. Sfredeli munții, scoase rîurile din 
ir, le mină pe drumuri subterane și le 
1 țarcul de piatră din Cumpăna și Vidra- 
are de o jumătate de miliard de metri 
apă și o salbă de lagune mai în jos pe 
leșului care aduseră schimbări sensi- 
lumai în clima locală, dar și în floră și 
n moment ce apărură plante, păsări, 
alte viețuitoare necunoscute pe aici, 

a nu fu însă decît ceea ce în lucrările’ 
ialitate se numește un efect secundar.
era oprit din drum, Topologul îi era 

ului, Vîlsanul, Cernatul, Dobroneagul, 
amnei erau strînse laolaltă pentru ca 
de borangic să fie tors în turbinele 
electrice, județul Argeș devenind astfel 
al cetăților de lumină.

ARII URSOAICE erau doi și dolofani... 
Argeș e presărat cu monumente ale 
:u lacuri, plante și animale care intră 
ecție. Capra neagră, cocoșul de munte, 
floarea de colț, ghințura galbenă, tisa, 
Uluce, și Peștera Dîmbovicioara, cal- 
muiitic și granitul de Albești, depozitul 
5 la Suslănești, Poiana Narciselor de la
Oamenii sosiți în munte să-l sfrede- 
să-i taie cu picamere și cu exploziv nu 

să îmblînzească fiare sălbatice. Se tăia 
șoseaua pe care avea să se transporte 
cimentul barajului. începuse ultimul 

drumul acesta depindeau foarte multe, 
aveau un angajament de depășire a 

ii de înaintare, iar la capul lucrărilor îi 
un substanțial premiu în bani. Se lucra 
fel mai puțin obișnuit, adică oamenii 
lăți în frînghii băteau cu ciocanele 
tice în pereții abrupți pînă puteau să 
imita în cuiburile de piatră... Și într-o 
[ă cînd veniră la lucru ce găsesc în 
a unei stînci? O ursoaică roșcată cu 
Strigară ei la ea, mormăi ea la ei, timpul 
iteresul de asemenea, ar fi putut să o 
u un detonant sau două, dar era pericol 
perie prea tare și să-și frîngă gîtul în 
ia una alta, oamenii aceia au lăsat ur- 
n pace și s-au apucat să «captureze 
adică să desprindă cu ranga așchiile 

ia! țineau încă de stîncă pentru că și 
era o treabă care trebuia făcută tot 
fără de care drumul nu s-ar fi putut da 
une. în dimineața următoare familia de 
mai era acolo.

ICILE, cum le știți, ca peste tot și în 
Argeș în flux tehnologic, pe o ușă 
iteria primă, pe altă ușă ies produsele 
i serie, aidoma unul altuia: stofe la 
ina>>, pînzeturî la «Textila», costume 
ca de confecții.aspiratoare la Fabrica 
ataj de uz casnic, bere la Fabrica de 
ptoare la Fabrica de motoare electrice, 
sme la Fabricile de autoturisme din 

și Cîmpulung și așa mai departe.
nete, ca toate șantierele, primesc mate- 
construcții și utilaje, toarnă fundații, 

iduri, montează motoare și instalații, 
ațele industriale, fie că este vorba de 
□chimic, fie de cel de articole tehnice, 
:iuc fie de prelucrarea lemnului, sau de 
i toate combinatele, nasc conglomerate 
multe fabrici organic legate între ele.

i, peste drum de gara din Pitești, o uni- 
producție,nu cu multe etaje și nici cu 
ectare și nici cu multe mașini și nici 
i oameni care este și fabrică și șantier 
>r și uzină și combinat, din toate cîte 
:eastă întreprindere de poduri metalice 
bricate din beton care în afară de tra- 
i poduri mai construi toate turnurile 

> și televiziune din România, o instalație 
rcat fosfați în vapoare în Siria, diferite 
ehnologice ca vinciuri pentru locomo- 
ici turnante, container?, elemente de 
rarea macazurilor, utilaje de ridicat și 
rtat diferite estacade. Și toate podurile 
ferată care s-au construit în țara noas- 
timii douăzeci și cinci de ani și podurile 
ic în serie, fiecare este un unicat, ca și 
le artă, nu se scoate în copie, nu se 
că. Poate că nu întîmplător în cărțile 
erie podurile sînt numite chiar așa, lu- 
5 artă.
întrebat pe cîțiva podari argeșeni cum 
să fie un pod de cale ferată: trainic, 

^ul, durabil și frumos, adaugă altul, ieftin 
tent, spuse categoric al treilea, iar răs- 
următorului mi se păru cu totul fasci- 
i fie așa făcut ca trenul să nu simtă în 
rul golului peste care trece.
acesta un simbol. Ei, Manole, Manole, 
s Manole, povestea aia cum că te-ai 
it cu aripile frînte nu a fost, vezi bine, 
n zvon.

MARIN IONITĂ ■
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primul fierar betonist din argeș a fost 
un meșter pe care
îl chema manole

Ne-a deschis ușa, ne-a întrebat stînjenit de 
ce-l căutăm, iar cînd a aflat motivul, nu s-a 
arătat entuziasmat. Era sîmbătă, ora 16, și 
el se pregătea să plece la București, să-și vadă 
nevasta, pe Sevastița, care e heliografistă la 
C.F.R. «Cîteodată ne vedem, cîteodată vor
bim la telefon. De, așa a fost să fie, iar acum 
sînt 27 de ani de cînd ne luarăm și ne-am obiș
nuit. Cîteodată am mai stat și împreună și n-a 
fost rău». Fierarul betonist Ion Gherghișor, 
că despre el este vorba, după buletin ar fi 
bucureștean din ’43, dar după viață nu. Acum, 
adică sîmbătă, 18 mai 1974, locuiește în Pitești, 
pe strada Smîrdan, bloc 45, ap. 7, etaj 1. Cu 
două zile înainte locuia în blocul 22 de pe 
strada Craiovei. «De, s-a dat blocul definitiv 
și pe mine m-a mutat aici. Vopsii și eu cîte 
ceva, și pînă mă întorc de la nevastă-mea, s-o 
usca.» înainte de a ajunge la Pitești, Ion Gher
ghișor a trecut — zice el — (a muncit din 
greu — zic cei care-l cunosc de-o viață) pe la 
Fabrica de confecții și tricotaje din București, 
Aerogara Băneasa, Uzinele Oțelul Roșu «din 
Timișoara ori Caraș Severin, că nici nu mai 
știu», pe la Tractorul Brașov, Hidrocentralele 
Moroeni, și Sadu 5 — Sibiu, pe la Centrul 
Cinematografic Buftea, Fabrica de zahăr Bu- 
cecea, prin zonele industriale lași. Vaslui, Bo
toșani. «Cel mai mult am stat la lași; 8 ani», 
în Argeș a lucrat la ridicarea Platformei pe
trochimice, la Uzina de autoturisme din Coli- 
bași iar acum a revenit în cadrul grupului de 
șantiere Pitești-Sud. «Peste tot am muncit, 
dar aci mă făcură Erou al muncii socialiste. 
Nu m-așteptam, eram obișnuit cu munca, dar 
de, se gîndiră să-mi facă și mie o bucurie, mă 
făcură erou, dar eu tot șef de brigadă rămîi. De, 
pe dumneavoastră vă puseră să mă căutați, dar 
eu ce să vă spui? Sînt oltean din Cîmpeni, am 

50 de ani și-un reumatism de care nu știu 
cum să scap, și cam asta. De, n-am decît un 
metru și-oleacă. E ploaie, e vînd, e iarnă, e 
lapoviță, noi sîntem la lucru, Acu’strînsei nis
caiva bani și-i depusei la București pentru 
casă. Cînd o fi, colo la pensie, să stăm și noi, 
eu cu nevasta, cu Sevastița, nu tolerați la 
soacră, ci la noi acasă».

Ion Gherghișor se pregătește de drum. O 
să facă un «la-mă nene», o s-ajungă la Bucu
rești, o să stea o zi și pe urmă se va întoarce 
pe șantier. îl întreb cumi se par argeșenii. 
«Cumsecade, dacă le faci treaba ca lumea. 
Cînd am venit noi pe aici, acu’ vreo șase ani, 
eu și alde Ion Poenaru, Vasile Poenaru, Ion 
Costescu, Grigore Șoroagă, Gheorghe Fili- 
piuc, Gheorghe Marinescu, oameni de ne 
știm de vreo cinșpe ani, constructori nu prea 
erau pe-aici. Acu sînt destui, băieți tineri care 
învață ușor. Dac-ar fi mai cuminți și mai mo
dești n-ar fi rău». Cel mai greu i-a fost lui 
Ion Gherghișor la Bucecea: «Nu lucrasem 
cu cablu precomprimat niciodată. Acolo lu
cram cu suedezi și franțuji și nu trebuiau să 
vază că nu știm, ci că știm. Și știurăm pîn-la 
urmă». îl întreb cum se împacă el și ceilalți 
cu noul. «De, un meseriaș bun simte noul 
dinainte, oleacă mai devreme decît ăilalți. 
Acum 20 de ani făceam un fel de armătură, 
acu’ alta. Mai apărură precomprimatele, oțe
lurile speciale, pretensionalele, glisantele și 
ne-nvățarăm cu toate și parcă nu-s destule 
noutăți să facem noi treabă așa cum am putea.»

Concediile, Ion Gherghișor și le-a făcut 
mai mult iarna, căci atunci se lucrează «parcă 
mai puțin». îl întreb dacă știe ceva de Meș
terul Manole. «Eu nu știu să fiu diplomat, 
adică să meșteresc cuvinte, da* v-o zic pe zisa 
mea: primul fierar betonist din Argeș a fost 
un meșter pe care îl chema Manole, și o tot 
lua de la început. O fi bine, o fi corect, asta e.» 

înainte de-a ne despărți am mai aflat de 
la Eroul muncii socialiste Ion Gherghișor că: 
îi place cum cîntă Doina Badea, că «are vo
cea largă, dezvoltată», că-i place Irina Loghin 
fiindcă «zice cîntece, de-alea de familie și noi 
care cu familiile sîntem mai mult prieteni 
și-n corespondență, sîntem sensibili la aceste 
cîntece», că e rapidist și că să aflu de la el, că l-a 
prins pe Marian, Langa, Olaru. că-i place și de 
Răducanu, chiar de mai face el prostii, «de, așa 
sînt unii, se coc mai greu», dar că Fane Fi- 
lotti a fost cea mai prima extremă fiindcă 
dădea gol din corner direct în vinclu, sus, la 
fierărie, cum zicem noi ăștia din construcții, 
că, dacă peste 50 de ani cineva ar vrea să 
deseneze o nouă stemă emblemă a județului 
Argeș, acolo ar apărea și siluetele cîtorva 
construcții unde a muncit el, si «asta nu-i 
de colea». DORIN TUDORAN ■

la noi conștiința 
începe zilnic la 6,45

în fotografii pare un înalt demnitar de stat. 
La douăzeci de ani avea 95 de kilograme, pumni 
cît căciula, se aprindea repede și în zece minute 
întorcea pe dos orice bombă din Tei. «Cine 
știe ce ar fi ieșit din mine. Purtam haine Scherg, 
Borsalină, crizantemă albă la butoyjeră și eram 
așa de repede de mînă, că scoteam uleiul din 
om cît ai zice pește. Dar mi-a trecut repede. 
Am intrat în fabrică, la «Voinea», și m-am apu

cat de meserie». îmi arată o reproducere foto 
de pe Scînteia din 5.1.1949. Sub o fotografie se 
poate citi «în fabricile din Capitală au fost săr
bătoriți ieri decorații cu Ordinul Muncii, lată-i 
pe tovarășii Naghi Victor și Gheorghe Ionescu, 
de la «Vasile Roaită»,_ purtați pe brațe de tova
rășii lor de muncă». înțeleg acum de ce deasu
pra unei alei din incinta întreprinderii Mecanice 
Muscel directorul general a hotărit să stea scris: 
«Cea mai înaltă școală este uzina».

Eroul muncii socialiste Victor Naghi nu vrea 
să-mi spună cîți ani are. Eu vrea să fiu politicos 
și zic: 57. «N-ai brodit-o. 54. Alții s-au păcălit 
mai rău». A venit în Cîmpulung în 1957, cînd 
făbricuța de aici producea lacăte, broaște, ver- 
morele, ringuri, flayere, piese de schimb auto 
și oricum, asta însemna ceva mai mult decît 
ceea ce realizase fabrica de hîrtie din 1885. «De 
atunci, din '57, a trebuit să ne apucăm să pro
ducem autoturisme de teren. întreprinderea 
număra 950 de oameni iar de calificare mai bine 
să nu-mi amintesc. Acum, Cîmpulung ăsta, fos
tul oraș patriarhal în caie tot musceleanul trăia 
zîmbind și plimbîndu-se pe bulevardul «Pardon» 
Cîmpulungul ăsta, care nu era cunoscut nici 
de toți românii, a cucerit cu mașinile sale 4 con
tinente. Acum vrem să «punem mîna» și pe 
Australia și pe Antarct/ca, gheața aia mare de 
deasupra capului meu». Cel mai țjjficil moment 
al întreprinderii a fost în anul 1965, cînd am 
primit sarcina să producem turisme pentru 
export. Nu știam bine nici ce e exportul și mai 
ales ce înseamnă să lucrezi cu partener străin. 
Cu el nu ține să-i dai un telefon și să-i spui: 
«Băi Georges, vezi că nu ți-am trimis mașinile 
alea azi, deși mai sus așa am raportat. Ți le 
trimit peste o săptămînă. Pup-o pe nevastă-ta 
și hai noroc». Se pare că nici cu partenerii in

terni Victor Naghi nu umblă cu menajamente. 
Dacă e cazul, își face dușmani din toți prietenii, 
dacă aceștia nu-și respectă datoriile contrac
tuale. Despre el și mai ales despre operativi
tatea cu care lucrează au început să circule 
«legende». Se spune, de pildă, că Victor Naghi 
ar fi ținut una din cele mai scurte ședințe de la 
noi: «Tovarăși, vă anunț că pe luna aceasta nu 
îndeplinim planul. La revedere». Era într-o 
sîmbătă. A doua zi toată lumea a venit în uzină 
la ora 6.45. Dar asta e o «legendă». Adevărul e, 
îmi spune Victor Naghi, că la noi conștiința 
începe la 6,.45. Ne-am gîndit să-l formăm pe 
om prin muncă, fiindcă ședințele și lecțiile de 
conștiință ținute în săli de festivități n-au dat 
roade nicăieri. La 6.45 se închid porțile între
prinderii, la 6.58 mașinile sînt unse iar la 7 se 
apasă pe manete». Aflu că în curînd se vor 
elibera niște legitimații pe care va exista o 
dungă roșie. De ce? «Tot pentru formarea con
științei. La noi, femeile obișnuiesc să-și aștepte 
bărbații la poartă întreprinderii. Cei care vor 
primi noul fel de legitimații nu vor mai fi con
trolați la ieșire, nu vor mai sta cu brațele sus 
să-i controleze portarul ca la miliție. Adică vor 
fi oamenii pe care comitetul oamenilor muncii 
din întreprindere, conducerea, comitetul de 
partid îi vor considera drept cei mai siguri, de 
mare încredere. Cînd o vedea nevasta că băr
batul ei e puricat ca un borfaș iar colegul lui, 
Vasile, iese fluierînd, ce-o să-i zică bărbatului 
acasă?». Din același arsenal al metodelor ce țin 
de munca morală, sufletească, cu omul fac parte 
și «Scrisoarea către noul angajat», în care între
prinderea, in atară de a-i ura bun venit, îi spune 
omului și că munca în întreprindere nu e ușoară 
și cere, uneori, sacrificii, «Diploma de onoare», 
care se dă după 15 ani. După 15, îmi spune Victor

Naghi, fiindcă onoarea nu se găsește la 
tara. Apoi «Diploma de onoare pentru 
nare». Mă uit peste textul ei și zîmbe: 
lucruri care mi se par ușor naive, sentir 
ca un text de romanță Victor Naghi mă 
«Rîzi? Auzi, să știi că puteam merge cu < 
geană de țuică bună la un meșter de c 
cum oi fi și mătăluță, și-mi făcea un text p 
tîi. Dar n-am vrut, l-am lăsat pe oameni 
textul singuri. Bătrîni, tineri, ingineri, 
tori, maiștri, șoferi. Să-și facă singuri 
cum singuri și-au făcut viața. Adică nu : 
ci împreună. Ei între ei. Trei luni au 
la text, dar e al lor. Dacă n-am luat 
pentru turisme, de ce era să punem [ 
să ne facă textul?»

în sfîrșit îl întreb pe Victor Naghi ce în 
să fii revoluționar. «S-o iei de la tine. Ui 
unul nu-mi poate spune unul că e greu să 
că nu mai are 18 ani, că nu mai știu eu ce 
Fiindcă eu, uite colea diploma, mi-am făci 
cu ei, cu muncitorii, aici la Dinicu G 
și-n ’64 mi-am luat și bacalaureatul, de: 
ditamai directorul general. Să nu-mi spi 
că e greu, că pe mine cînd mă striga I; 
— NAGHI VICTOR! — mă ridicam cu 
cu tot și ieșeam la tablă. Nu e greu nim 
ai suflet. Eu cu fluierași! mei din Mus 
învățat să facem și mașini, să altoim și tra 
să ne îmbrăcăm ca lumea. Pe ăi tineri i-a 
țat nu numai să muncească, dar să și < 
cum se cuvine, să nu mai cheme fetele 
ca pe niște slugi. Dacă îmi place ceva d 
ce am găsit aici în 1957 este caracterul 
oameni. Sînt demni, sînt cinstiți, au 
ageră și pentru toate astea, deși sînt nr 
nu lasă pe nimeni să le sufle-n ciorbă»

DORIN TUDOR,
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alba: oamenii 
construiesc cu

acestor meleaguri 
hărnicie prezentul

Interviu cu George Homoșteanu, 
arim secretar al Comitetului județean Alba al P.C.R., 

președintele Comitetului executiv 
al Consiliului popular județean

s-a schimbat in ultimii zece ani in județul 
iomeniul vieții economice, tovarășe prim- 
>
orice loc al județului nostru te-ai afla 
i priveliștea operei de industrializare, 
iri și prefaceri.
ficarea de la an la an a volumului in- 
>r conturează precis grija partidului și 
nostru pentru dezvoltarea tuturor for- 
•oductive ale societății. Județul Alba a 
it din plin de importante fonduri de 
i, dovadă elocventă a înfăptuirii poli- 
ințifice de repartizare armonioasă a 
de producție și înflorirea simultană a 
județelor țării. Numai în cincinalul 

idețului i-au fost alocate investiții însu- 
>roape 7 miliarde, ceea ce reprezintă 
ori mai mult decît în perioada anilor 

r0. Din acestea, circa 70 la sută au fost 
e spre dezvoltarea industriei.
re este rezultatul concret al acestor in-

ultimii zece ani și mai ales după con- 
județului, au fost puse în funcțiune 

nte obiective industriale, cum sînt: 
nderea de produse refractare, între- 
îa de porțelan, întreprinderea de uti- 
Alba lulia, întreprinderea de prefabri-

beton Aiud. Două combinate de in- 
zarea lemnului la Cîmpeni și la Sebeș, 
create noi capacități de producție sau 
simțitor lărgite cele* existente la între- 
aa mecanică Cugir, întreprinderea me- 
i Aiud, Combinatul de produse sodice 
Iureș, întreprinderea metalurgică de 
neferoase Zlatna, întreprinderea de 

și tricotaje Sebeș și altele. Astfel pro- 
Jobală industrială a județului a crescut 
finele anului 1973 de 2,1 ori fată de 

i cu dezvoltarea în ritm susținut a in
dustrii s-au produs importante modifi- 
structură care exprimă orientarea spre 
: de bază, hotărîtoare în evoluția pe 
endentă a județului. Astfel, în timp ce 
1965 industria ușoară și alimentară re- 
au 26,5 la sută din producția industrială 
lui, iar construcțiile de mașini și chimia 
iută, în prezent ponderea primei grupe 
22,4 la sută, iar a ultimei de 42,3 la sută, 
iemnificativ de reținut că în cadrul in- 
constructoare de mașini, producția de 
nelte, care are un rol determinant în 
area progresului tehnic, se situează la

un loc important, numai de la începutul cinci
nalului trecut și pînă în prezent crescînd de 
peste 3 ori.

Alături de industrie, agricultura județului a 
pășit, la rîndul ei, cu pași repezi pe calea mo
dernizării, a introducerii tehnicii noi în sec
toarele ei de producție. Considerată ca ramură 
de bază a economiei județului, în acest cincinal 
ei i-au fost alocate 900 milioane lei investiții 
din fondurile statului, pentru întărirea bazei 
tehnico-materiale. Stațiunile pentru mecani
zarea agriculturii, întreprinderile agricole de 
stat și stațiunile experimentale din județul 
nostru dețineau la finele anului 1973 de două 
ori mai multe tractoare și combine pentru 
recoltat păioase, decît în anul 1965, iar canti
tatea de îngrășăminte chimice administrate au 
sporit cu peste 11 000 tone față de același an. 
S-a irigat prin diferite sisteme o suprafață de 
peste 6 300 hectare. Toate acestea au condus 
la sporirea producției medii la hectar la prin
cipalele culturi agricole. Astfel, producția me
die la hectar, în perioada anilor 1971-1973, 
față de cincinalul anterior a crescut la grîu 
cu 240 kilograme la hectar, la porumb cu 480 
kilograme la hectar și la sfecla de zahăr cu 
3 300 kilograme la hectar.

Zootehnia, sector cu tradiții în județul nostru, 
a cunoscut de asemenea o continuă dezvoltare. 
Efectivele de animale au sporit față de anul 
1965 cu 24 000 bovine, aproape 56 000 ovine 
și 29 000 porcine. Totodată a sporit substan
țial și producția acestora. în cincinalul actual 
agricultura județului va cunoaște noi dimen
siuni.

— Cum a influențat industrializarea viața so
cială a județului? Care sint înnoirile?

— Ceea ce te impresionează cel mai mult 
cînd vezi prefacerea necontenită a peisajului 
județului nostru este modul curajos în care 
oamenii acestor meleaguri milenare își asimi
lează noile căi ale traiului lor. în strînsă legătură 
cu înaintarea pe noi trepte de dezvoltare a 
economiei județului, în viața și conștiința oame
nilor s-au produs însemnate* modificări cu un 
profund caracter înnoitor. în prezent, în in
dustrie, construcții, transporturi, în sfera ser
viciilor și alte activități neagricole lucrează 
peste 52 la sută din populația activă a județului. 
Numai de la înființarea județului, ca urmare 
a industrializării, s-au creat 27 000 noi locuri 
de muncă.

Cînd încă istoria nu se scria, ci cuvintele ei 
curgeau pe buzele oamenilor din tată în fiu, 
noi eram ajci pe aceste meleaguri. Ne-am tre
zit odată cu lumea în acești munți împreună cu 
fagii și molizii și oile și-am făcut din ei pentru 
multă vreme casa vieții noastre. Mai în jos, 
acolo unde rîurile se împreună la umbra dealu
rilor molcome, eram tot noi, oamenii podișului 
Tîrnavelor cu turmele de vaci și viile noastre! 
Eram în inima Daciei cînd istoria a schimbat 
geografia lumii și legiunea a lll-a Gemina și-a 
ales sediul în Apulum și s-a constituit acea 
temporară provincie a Daciei Apulensis. Atunci 
s-a întemeiat o limbă și-o nouă origine, dar 

eram tot noi cei din totdeauna, în pragul altei 
lumi. Și ca să nu se uite niciodată s-au încrustat 
în piatră noile noastre nume și pietrari au 
istovit să transmită posterității chipurile noas
tre pe care oricine le poate vedea într-un 
lapidariu. Era un timp peste care memoria nu 
putea trece și de aceea pe stema acestui județ 
centurionul își află locul său, simbol al acelor 
începuturi. Pentru că nu poți avea un prezent, 
dacă n-ai un trecut... Veacurile nu trec indife
rent, nici molcom pe aceste pămînturi. Istoria 
își alege adeseori un loc unde concentrează

(Continuare în pag. 10)

(Continuare in pag. 10)



---------------------------------------------------------------------- ——--------------------- ROMÂNIA - DURATĂ Șl DEZVOLTARE
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Odată cu noile condiții create pentru desfă
șurarea muncii productive s-a îmbunătățit 
continuu nivelul de trai material și spiritual al 

'celor ce muncesc: numai în ultimii opt ani au 
fost date în folosință aproape 10 000 aparta
mente, construite din fondurile statului și cu 
credite acordate populației; de asemenea, din 
fonduri proprii, populația și-a construit 7 700 
case noi.

Au sporit veniturile bănești ale oamenilor 
muncii de la orașe și sate, lucru ce se reflectă 
în creșterea puterii de cumpărare a acestora. 
Volumul desfacerilor de mărfuri prin comerțul 
socialist a fost în anul 1973 de 1,9 miliarde lei, 
de 1,8 ori mai mult decît în 1965. Numai în 
anul 1973 s-au vîndut populației peste 3 000 fri
gidere, 1 500 mașini de cusut, 3 000 mașini de 
spălat rufe, 4 000 mașini aragaz și peste 11 000 
aparate de radio și televiziune. Dacă analizăm 
creșterea numărului abonamentelor la radio și 
televiziune de exemplu, sporul este deosebit, 
în prezent, peste 70 000 de cetățeni sînt pose
sori de aparate de radio și televiziune, de două 
ori mai mult decît în perioada de început a 
cincinalului trecut.

S-au înregistrat progrese fără precedent în 
dezvoltarea învățămîntului, culturii și sănătății, 
în această perioadă s-au construit un însemnat 
număr de săli de clasă, două cinematografe la 
Alba lulia și Cîmpeni, un spital modern cu 
760 de locuri și o policlinică în municipiul Alba 
lulia. în îmbunătățirea asistenței sanitare este 
semnificativ de reținut faptul că față de 1965, 
cînd un medic revenea la 1 132 de locuitori, în 
prezent el acordă asistență la 746 de locuitori.

— Care sînt perspectivele județului în viitorii 
ani?

— înainte de a face referiri la perspectivele 
județului, aș dori să sintetizez rezultatele obți
nute de către oamenii muncii — români, ma
ghiari, germani — din județul Alba, care sub 
conducerea organelor și organizațiilor de partid, 
antrenați în marea întrecere patriotică și-au 
înzecit eforturile pentru îndeplinirea cincina
lului înainte de termen. Astfel, prevederile pe 
cei trei ani ai cincinalului, pe ansamblul județu
lui, la producția industrială au fost realizate cu 
42 de zile mai devreme, ceea ce a permis obți
nerea peste prevederi a unor însemnate canti
tăți de produse în valoare de aproape 700 mi-- 
lioane lei, iar sarcinile la export să le realizăm 
cu 45 de zile înainte de termen.

Pregătind din timp condițiile pentru desfă
șurarea ritmică a producției pe acest an, s-a 
reușit ca printr-o amplă mobilizare a colecti
velor de muncă să realizăm pe cele 4 luni pla
nul la producția globală industrială în propor
ție de 102 la sută, cu un spor de 269 milioane 
lei față de aceeași perioadă a anului precedent, 
să depășim prevederile la producția marfă cu 
64 milioane lei, iar la export cu peste 8 mili
oane lei valută. La productivitatea muncii am 
obținut o creștere în comparație cu perioada 
corespunzătoare a anului 1973 de 113 la sută.

Avînd la bază asemenea rezultate ne concen
trăm eforturile spre înfăptuirea obiectivelor 
care ne-au mai rămas pînă la finele cincinalului. 
Pînă la sfîrșitul anului 1975 avem în program 
să depășim aproape de două ori volumul pro
ducției globale industriale a anului 1970. Aceasta 
ne obligă să milităm permanent pentru intensi
ficarea ritmului de lucru pe șantiere în vederea 
punerii în funcțiune la termenele stabilite a 
noilor capacități de producție, să folosim inte
gral rezervele de care dispunem în unitățile 
noastre economice. în cursul acestui an vor 
începe să producă instalația de hîrtii subțiri de 
la întreprinderea de hîrtie Petrești, instalațiile 
din întreprinderea metalurgică de metale ne
feroase Zlatna, secția de drojdie furajeră din 
cadrul C.P.L. Blaj și altele.

Se găsesc în plină desfășurare lucrările de 
construcție a turnătoriei de piese pentru ma
șini unelte, a fabricii de industrializare a lapte
lui din Alba lulia, cele de la hidrocentralele de 
pe rîul Sebeș, mărirea capacității de producție 
la întreprinderea metalurgică Aiud, întreprin
derea metalurgică Cugir și altele, iar din anul 
viitor va începe construcția întreprinderii de 
unelte și scule Alba lulia.

Urmînd neabătut linia generală a Partidului 
Comunist Român de făurire a societății socia
liste multilateral dezvoltate în patria noastră, 
îndemnul permanent al secretarului general al 
partidului, președintele Republicii Socialiste 
România, tovarășul Nicolae Ceaușescu, alături 
de întregul popor, oamenii muncii din toate 
unitățile economice ale județului nostru vor 
acționa și în continuare cu toată energia, își 
vor spori eforturile pentru realizarea exem
plară a sarcinilor ce le revin pentru dezvoltarea 
economică a județului.

Ceea ce cere partidul de la noi pentru reali
zarea programului de dezvoltare în ritm rapid 
al țării, în care este inclus și județul nostru, 
este să imprimăm întregii noastre munci un 
caracter tot mai dinamic și mai creator. Este 
ceea ce ne străduim să facem în acest an cînd 
întîmpinăm gloriosul jubileu al eliberării patriei 
și cel de-al Xl-lea Congres al partidului.
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bătăliile sale pentru viitor, un pămînt hărăzit 
și fericirii și durerii, pentru că una se naște din 
alta și iată Bălgradul primindu-l triumfal pe 
Mihai Viteazul și iată-l în vara acelui an 1600 
realizînd pentru scurt timp acei vis al unirii. 
Și alte secole vin și moții se răscoală în munții 
lor și iau cu asalt viitorul și din nou Bălgradul 
e martor și privește cu lacrimi supliciul lui Horia 
și Cloșca. Un nou veac, epicentrul cutremurelor 
sociale e tot pe aproape: la Blaj în primăvara 
anului 1848, în fața a 50 000 de oameni, iluștri 
bărbați rostesc cuvinte nemuritoare cerînd 
desființarea iobăgiei și egalitatea în drepturi a 
poporului român din Transilvania cu celelalte 
naționalități. Și vine alt timp, în sfîrșit, să facă 
dreptate și din nou același Bălgrad e martorul 
acelui eveniment istoric de importanță crucială 
în viața poporului român: proclamarea unirii 
Transilvaniei cu România

Eternul acestor locuri e griul, vița de vie și 
pădurea și legiuitorul le-a înscris pe stema jude
țului închipuind bogăția, fertilitatea și munca. 
Trebuie să treci primăvara pe aceste meleaguri 
ca să înțelegi mai bine sufletul oamenilor, să-i 
vezi acolo pe cîmpuri cu sarea sudorilor pe față, 
lucrind pe dealuri un pămînt brun care e darnic 
pe măsura trudei. Și azi și ieri, dintotdeauna. 

omul era odată cu rouă pe cîmp și pleca odată cu 
albul zilei. Aici e taina bogățiilor, în munca 
aceasta fără istov. Și de aici vine și secretul viilor 
roditoare ale județului pe care încă pietrarul din 
Dacia romană le-a luat drept ornament simbolic 
pentru pietrele funerare. Faima lor călătorea 
și pe la curțile domnești: la nunta lui Matei 
Corvin s-a băut vin de Șard, iar Ștefan cel Mare 
a dus tot de pe aceste locuri coardele de Grasă 
și le-a plantat la Cotnari.

Cînd nu făceau revoluții, moții spălau aur 
sau plecau cu doniți și ciubere să le schimbe pe 
grîu. Arheologii mai caută și astăzi să afle 
amănunte despre tehnicile vechi. Griul, aurul 
și nevoia i-au învățat să fie nu numai dîrji dar și 
inventivi și numai izolarea nu le-a adus la vreme 
paternitatea unor descoperiri. Cînd acel Ion 
Armîndean din Săcărîmb, iobag slobozit, vede 
pentru prima oară un mineral de culoare albă, 
strălucitoare, el știa că ține în palme un metal 
nou, necunoscut, dar din lipsa posibilităților de 
analiză el îl consideră argint și lasă savanții 
Europei să dezbată în laboratoarele lor asupra 
acelui «metalum paradoxum». Dar el descope
rise telurul. Cine-i amintește în tratate savante 
pe țăranii mineri inovatori Idu Crăciun sau 
Constantin Palade? Doar arhive mai păstrează 
gîndurile lor: «Umblînd de ici colo pe la dife
rite mine ale cămării Cesaro-Crăiești — scrie

Idu Crăciun Tezauriatului din Sibiu în 
am băgat de seamă și am văzut... cu ce i 
forță se transportă minereul din munți 
la locurile numite șteampuri și cohur 
rece eu știu să construiesc astfel de șt 
și cohuri, și să trag apa în vîrful muntele 
oameni, din care unul conduce ștear 
doilea cohul, iar al treilea trage apa a 
mină în vîrful muntelui, procedeu car 
multă ușurință... și deoarece eu am 
Zlatna o încercare în mic... și am de gîi 
acum înainte să fac și o probă mai mar 
la cunoștința înaltului Tezauriat și-l rc 
respingă această încercare a mea». A: 
gîndirea țăranului din Apuseni se năș 
«mira machina» minieră care putea să 
neze în locuri lipsite de apă.

în sfîrșit, pe ecranul stemei județi 
profilate și acele simboluri ale prez 
uzinele. La trei decenii de la Eliberare 
prezintă noua realitate a timpului în car 
intrarea în contemporaneitate a unor 
care muncind neîncetat se integreazi 
realitate nouă. Ele sînt nu numai reper 
alte geografii economice ci și cadrul i 
dezvoltări sociale și spirituale. Ele sînt p 
istoric al unor pămînturi străbune cu 
harnici.



ca în orice loc
cunoșteam de foarte multă vreme. Trebuie 

ie mai mult de douăzeci de ani de cînd l-am 
Init pentru prima oară la Bicaz: era un ingi- 
tînăr care lucra la baraj. Apoi, după vreo 

e ani, l-am întîlnit la Vidraru pe Argeș: era 
11 șantierului de la baraj. Apoi nu l-am mai 
ut, dar am auzit vorbindu-se de el la Por- 

de Fier: fusese investit cu titlul de Erou 
luncii Socialiste. Acum, după atîția ani,con- 
săm iar împreună, și de astă dată pe alte 
leaguri ale țării, în Alba lulia: acum ingine- 
Gheorghe Sălăgeanu este directorul Grupu- 
de șantiere Sebeș. Au trecut douăzeci de 
deci, îmi zic,și nu mi se pare că omul din fața 

a să fi îmbătrînit prea mult, dar reîntîlnesc 
el aceleași constante ale firii: gravitate și 
sură în orice afirmă.
— Ce înseamnă pentru județul Alba lucră- 
s hidrotehnice de pe rîul Sebeș?
— Amenajarea celor două hidrocentrale de 
Sebeș înseamnă o investiție de mare impor- 
iță care se va face în aceste locuri. La punerea 
în funcțiune (cea de la Gîlceag în 1978, cea 
la Sușag în 1979), fiecare dintre acestea vor 
o producție de energie electrică de peste 

) milioane KW/ore pe an. Lucrările vor 
itinua cu amenajarea pe Sebeș a încă pa- 
i centrale pînă la confluența cu Mureșul, 
este lucrări vor permite ca în viitorul apro- 
t orașele Sebeș, Alba, și Aiud să fie alimen- 
e cu apă din lacurile de acumulare nou 
•ate. Dar acesta este aspectul economic. Pe 
in social, noi, constructorii, aducem civiliza- 
: drumuri noi, șosele asfaltate, energie elec- 
că, impunem tehnici noi. Ajutăm oamenii să 
cerească viitorul. Dar poate mai ales să-și 
limbe gîndirea, să iubească noul. Cînd sosim 
i într-un loc, copiii își petrec timpul mai 
ilt umblînd cu oile și vacile. Cînd plecăm, 
aiii au învățat de mult să meargă în primul 
d la școală. Așa se va întîmpla și aici, pe 
■astă vale minunată a Sebeșului.
— Lucrați de atîta vreme cu oameni feluriți 
ntru a crea de fiecare dată o operă. Ce cali-

al pămîntului
tăți iubiți la oameni?

— Aș vrea să schimb puțin întrebarea, ce 
calități ale oamenilor le prețuiesc: aș zice în 
primul rînd cinstea, care dublată de străduință 
și hărnicie poate deveni pricepere și compe
tență. îmi repugnă înfumurarea și tendința de 
parvenire.

— Pornind de la viața dumneavoastră, de la 
experiența pe care o aveți, de la faptul că 
totdeauna departe de orașe ați muncit greu, 
mereu în alte condiții, totdeauna noi și grele, 
ce i-ați sfătui pe tineri acum?

— Știți, presa a pus odată în contul meu, 
la o întrebare similară, următorul răspuns: 
«să-și vadă de treabă!» Eu n-am rostit nici
odată aceste cuvinte, dar nu le contest și mai 
ales nu pun la îndoială adevărul lor. Deci, 
fiecare, atîta vreme cît e tînăr, să muncească 
mereu ca să dobîndească acele cunoștințe ne
cesare practicării meseriei.

— Se spune că sînteți sever...
— Unii spun sever, alții spun că sînt rău, 

alții mă califică drept pretențios, alții un om 
al dreptății. Zic eu mai departe: cam toți au 
ceva dreptate; exigent vreau să fiu, dar rău 
nu! Marea majoritate a celor cu care lucrez 
acceptă severitatea mea pentru că se conving 
că e întemeiată pe spiritul de necesitate și de 
dreptate. Că oricînd cel care are dreptate 
găsește înțelegere la mine și cîștig de cauză.

— Stînd timp îndelungat prin munți, v-a 
fost vreodată dor de oraș, de viața lui?

— Nu am rîvnit-o mai mult decît trebuie. 
Concediile sau scurtele vizite mi-au fost de 
ajuns. Pentru că în coloniile noastre viața e 
organizată în așa fel ca să nu simți lipsa aglo
merărilor urbane și există multe similarități: 
copiii merg la școală, nevestele au și ele șlujbe, 
serile privim același program televizat, ca ori
care orășean. Un șantier umple viața unui om, 
îi poate da satisfacții care pun de cele mai 
multe ori în umbră condițiile naturale grele. 
Omul aici poate fi fericit sau nefericit ca în 
orice loc al pămîntului.

culoarea violetelor
Cel mai mult mi-a plăcut întîmplarea 

cu violetele. E o poveste cu niște copii., 
și un elev-chimist care, într-o primăvară 
mai demult, au vrut să-i facă o surpriză 
dirigintei lor și adunați într-un mic 
laborator, acasă, au transformat petalele 
violetelor în alb. Totul se petrecea la 
Roșia Montană cu ani în urmă, în acea 
Țară a Moților unde copiii aveau cărți 
de chimie dar nu prea aveau ce face cu 
ele. Apoi mi-a plăcut și povestea labora
torului elevului aceluia roșcovan, unde 
se făceau mai multe experiențe ca în 
orele de chimie de la liceu, reacții simple, 
descompuneri, scamatorii descrise prin 
cărți și mase plastice din brinză, materie 
primă abundentă prin părțile locului. 
S-ar putea, poate, ca toate aceste jocuri, 
la o vîrstă cînd orice suflet vrea cu tot 
dinadinsul să redescopere lumea, să nu 
fi fost decît catapulte pentru marile 
ambiții de mai tîrziu. Aici, poate, au în
florit și acele planuri generoase ca orice 
copil, din acei munți, să aibă cel puțin 
o masă ideală pentru experiențe chimice, 
cu eprubetele frumos aranjate, pe care 
să le poată atinge el însuși și la nevoie 
să schimbe culoarea violetelor.

Apoi mi-a plăcut la profesorul de 
chimie Liviu Hebedeanu felul lui de-a 
gîndi despre lucruri, despre menirea 
lor și mai ales despre acele raporturi 
necesare între lucruri și oameni, care 
aparent sînt aceleași dar mereu altele. 
Revin din nou la acel obiect care se nu
mește «masă de laborator» și dacă o să 
spuneți că nu e nici o noutate o aseme
nea masă, o să răspund că pe o astfel 
de masă s-au hotărît multe dintre desti
nele lumii de azi, ale lumii moderne, așa 
că nu trebuie să disprețuim acest obiecț 
cum este uneori locul unor pasiuni 
mistuitoare. O masă de laborator tre
buie să fie în primul rînd frumoasă — 
îmi spune profesorul — să respecte 
niște principii de ergonomie și niște 
principii estetice, ca elevului să-i placă 

să stea la ea și să lucreze... Ea trebuie 
să permită întemeierea unor noi relații 
și să distrugă vechea imagine a profeso
rului scamator și al elevului-spectator. 
Acestea sînt cîteva din argumentele 
generale ale unei pasiuni căreia Liviu 
Hebedeanu îi consacră întregul său timp: 
perfecționarea tehnologiei didactice. El 
este proiectantul și creatorul unor la
boratoare fonice înzestrate cu aparataj 
electronic, a unor panouri de comandă 
pentru laboratoare de fizică și chimie 
unde evenimentele unei ore au loc în 
alt context și unde dialogurile sînt me
diate de sistemele electronice. Acum 
■oricine le poate vedea la Liceul «Horea 
Cloșca și Crișan» din Alba lulia, unde 
procesul de învățămînt a făcut un mare 
pas în viitor, sau la Sebeș, Ciumbrud, 
Cugir, Cîmpeni, Blaj sau Ocna Mureș. 
Profesorului nu-i place, de obicei, să 
vorbească prea mult despre creațiile lui 
și mereu ne amintește de CELTA, un 
cuvînt-marcă pe care îl citim pe insta
lații, cuvînt care descompus literă cu 
literă ne dezvăluie pe realizatorii acesto
ra: cercul de electronică al liceului teore
tic din Alba-lulia. (In paranteză fie spus, 
CELTA este azi o microîntreprindere 
școlară care are relații cu importante 
uzine din țară (48), cum sînt: I.P.R.S.- 
Băneasa, Electronica, Electromagnetica, 
Uzina de prelucrare a aluminiului-Sla- 
tina etc).

Cînd în încăperi capitonate, în fața 
unor instalații electronice, elevii deslu
șesc misterele unor cuvinte și propozi
ții, cînd în laboratoare minunate ei în
vață chimia sau fizica cu totul altfel ca 
părinții lor, ei ar trebui să se gîndească 
din cînd în cînd la bărbatul acela tînăr, 
mereu neliniștit, care își consacră nu 
numai zilele dar și nopțile, prospectînd 
viitorul unor obiecte care par acum atît 
de simple și la îndemîna tuturor.

CORNEL BOZBICI ■



pe planșe și în machete, 
satul românesc care va fi mîine

Institutul de proiectare al județului Ilfov este al județului 
după nume și după numai treizeci la sută din volumul său 
de lucrări, în realitate institutul avînd o arie de muncă mult 
mai întinsă, servind douăzeci și două .de județe ale țării, 
contribuind la proiectarea unor stațiuni,întocmind pla
nurile unor sisteme de irigații și alimentare cu apă 
din străinătate fiind — după spusele directoiului său. 
arhitectui Octavian Țurcanu— «prea puternic pentru cerin
țele unui singur județ».

în sfera de activitate a institutului se integrează lucrări de 
proiectare de tot felul, construcții civile, locuințe, spitale, 
școli, case de cultură, drumuri, poouri, centrale termice, 
canalizări, parcuri, străzi, sisteme de irigație, baze de apro
vizionare, complexe agro-zootehnice și așa mai departe, 
o salbă de lucrări pretențioase, pe care oamenii institutului 
se străduiesc să le îndeplinească în timp rapid și cu o bună 
știință a meseriei, se străduiesc și — judecind după presti
giul colectivului și după comenzile primite — chiar reușesc.

Am intrat în incinta Institutului spre a afla noutăți despre 
preocupările acestuia referitoare la arhitectura rurală, capi
tol la care proiectanții de acolo muncesc între primii, deschi- 
zînd într-un fel un drum, o cale evitată mult timp, din como
ditate sau poate din alte motive, dificilul drum al moderni
zării satului românesc prin păstrarea tradiției străbune, am 
intrat în institut cu acest gînd, dar pînă la a aborda subiectul 
cu pricina am aflat despre succesele colectivului, despre 
jaloanele activității sale, despre construcțiile cu care sala- 
riații I.P.I.-ului se mîndresc, prea numeroase pentru a le cita 
pe toate aici, dar între care trăiesc, la loc de frunte, spitalul 

din Slobozia, punctul vamal de la Giurgiu, complexul sana
toria! de la Amara, Casa de cultură de la Turnu Măgurele 
și altele, foarte multe, construcții falnice și durabile, pledînd 
pentru priceperea și străduința unor verificați meseriași.

Încet-încet, vorbind despre unele și despre altele, admi- 
rînd machetele de dezvoltare a stațiunii Bîlea sau a orașului 
Giurgiu, bătrîn port dunărean despre care am auzit, nu fără 
mirare, că va fi dotat — intr-un viitor care aproape bate la ușă 
— cu un modern hotel cu zece niveluri- sărind de la una la 
alta, am ajuns în cele din urmă la subiectul care mă adusese 
acolo, la viitorul arhitectonic al satului românesc, temă de 
îndelungată meditație, de studiu și de lucru a institutului.

Directorul Țurcanu l-a invitat în birou pe arhitectul Ion 
Geicu, șeful atelierului de sistematizare și investiții arhitec
tură, a făcut prezentările de rigoare după care, împreună, 
am coborît într-o sală de la subsol unde se aflau —expuse 
ca niște adevărate bijuterii ce sint — machetele celor două 
căsuțe pe care le aveți alături, machete elaborate de tehni

cienii institutului după lungi peregrinări în teren, după studii 
și comparații, machetele acestea — primele dintr-o serie 
de zece, caracteristice mai multor județe ale țării — neîn- 
semnînd altceva decît transpunerea miniaturală în lemn a 
unei case tip din satul românesc de mîine, locuință îmbinînd 
la modul ideal confortul vieții moderne cu tradiția arhitec
turii de pe aceste meleaguri.

Le-am privit îndelung, le-am admirat, apoi nu m-am sfiit 
să le întreb pe gazde dacă aceste căsuțe vor popula cu ade
vărat satul anilor care urmează, în Buzău, în Mehedinți sau 
în Ilfov și dacă țăranul va fi convins de utilitatea acestei 
schimbări.

Arhitectul Țurcanu mi-a mărturisit că acesta este scopul 
imediat: convingerea țăranului că sistematizarea trebuie 
unită cu păstrarea tradițiilor, în așa fel încît satul —tot mai 
civilizat și tot mai urban—să rămînăsat, să se înalțe din case 
sănătoase, cu prispă sau cerdac, al căror preț de construcție 
este mult mai mic decît ar putea să pară, la o primă privire, 

«de vreme ce țăranul construiește îndeobște dintr-o locuință 
mai veche, mai adaugă pe parcurs sau se unește cu alți 
membri ai familiei».

Din cîte înțeleg, am spus, tot ceea ce proiectați pentru 
satul românesc de mîine sînt construcții cu etaj. Am înțeles 
bine?

îmi spune că da. îmi spune că lucrul ce are foarte mare 
importanță în momentul de față este delimitarea perime- 
trelor rurale, astfel încît sistematizarea să pună capăt risi
pei de teren, printr-o construire în cadrul unor arii fixe, în 
ideea unei densități crt mai mari. Astfel, continuă directorul 
Țurcanu, studiul de sinteză privind delimitarea perime- 
trelor construibile ale localităților din județul Ilfov, spre 
exemplu, conduce la o reducere generală a suprafeței 
respective cu aproape cincisprezece mii de hectare, pămînt 
care urmează să fie reintegrat în circuitul agricol, spre binele 
țăranilor și, implicit, al societății.

Părăsim încăperea de la subsol și urcăm în atelierul con
dus de arhitectul Geicu. Pe pereți și pe planșe — planuri 
de sistematizare ale mai multor localități rurale și urbane, 
rurale mai ales, centre de polarizare, cum le numește șeful 
atelierului, viitoare orașe pentru care s-au întocmit schițe 
de dezvoltare și detalii. O linie care marchează perimetrul 
de astăzi al comunelor respective și o alta, de altă culoare și 
mai aproape de centrul civic, simbolizînd marginea de mîine 
a aceleiași comune, mai strînsă, întrucît construirea densă 
va conduce la restrîngerea treptată a teritoriului despre care 
aminteam mai sus, în folosul economisirii terenului arabil, și 
a pășunilor, a pămîntului risipit astăzi și nefolosit pînă la

capăt, a acestui generos pămînt românesc care va ti 
cultivat cu mai multă rațiune, pentru bunăstarea gener 
oamenilor.

Privesc cîteva schițe. Comana, localitate aflată pe < 
ferată la jumătatea drumului dintre București și Giurgi 
cel mai vechi terasament al acestei țări, în preajma 
mănăstiri, ridicată la rangul de monument istoric, ei 
Comana, acest sat răpănos în anii copilăriei mele, pe ca 
fiind oarecum de-al locului — l-am călcat în mai n 
rînduri, cu picioarele înnoroite pînă la glezne, va d< 
într-un viitor apropiat un centru urban modern, va pose< 
după planurile citite la I.P.I. — un nucleu de consti 
moderne și eficiente, numărînd între altele o baie put 
magazine de tot felul și chiar un hotel cu mai multe e

Am întocmit schițe de sistematizare și detalii, a con 
tat arhitectul Geicu, pentru mai multe reședințe de corn 
din Ilfov și din alte județe, localități care vor deveni în1 
viitor apropiat centre economice și sociale cu can 
urban. Astfel, în județul Ilfov, ca să dau exemplu!cel rr 
îndemînă, există în această primă etapă de urbanize 
satului cinci centre de polarizare, Fierbinți, Budești, B 
ținui din Vale, Călugăreni și Periș, pentru care am ale 
planuri și studii ferme de sistematizare și dezvoltări 
vederea transformării acestor comune în adevărate oră 
în cîțiva ani.

Ce-ar însemna această transformare pentru locuitor 
acolo?

Gazdelor le este foarte greu să explice în două v< 
Ar însemna multe. Blocuri cu patru pînă la opt apartam 
pentru cadrele agricole, centre civice, școli noi, cen 
termice, magazine universale, într-un cuvînt o viață 
bună, și mai confortabilă.

Acestea ar fi, în două cuvinte, planurile meseriașilor i 
I.P.I. Planuri prezentînd munca și strădania unui col 
pasionat și destoinic, imaginînd destinul contemporj 
satului nostru, teritoriu aflat într-o dezvoltare dinari

La institutul acela modem și cu multe etaje, am văzt 
ochii larg deschiși viitorul satului românesc, și el cu n 
etaje, necesar ca un omagiu adus țăranilor acestor pă 
turi, păstrători de istorie și de durată a neamului, consi 
tori ai socialismului. OVIDIU IOANIȚOAI



crearea unei rețele de noi centre urbane 
d zonelor rurale înconjurătoare, divarsifi- 
>r asigura apropierea condițiilor de trai de

NICOLAE CEAUȘESCU
onală a Partidului Comunist Român din 19—21 iulie 1972)
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ce fel de ploi?
Un document oficial al Pentagonului, 

transmis Senatului și dat publicității la 
Washington, relevă că forțele aeriene ameri
cane au provocat, între anii 1967 și 1972, 
căderi de ploi artificiale în Vietnamul de Sud 
pentru a prelungi efectele musonului și a 
încetini, astfel, deplasările forțelor patriotice. 
Operațiunea a costat 3,6 milioane dolari 
anual și a sporit precipitațiile, în unele zone, 
cu aproximativ 30 la sută.

Citind știrea, gîndul zboară fulgerător spre 
zona Sahel, din sudul deșertului Sahara, 
bîntuită de aproape patru ani de o secetă 
cumplită, cea mai teribilă calamitate din 
ultimii 60 de ani cunoscută în această regiune. 
Oamenii au dus și duc o bătălie dramatică 
împotriva efectelor secetei, dar pagubele 
rămîn imense. în patru ani în Mauritania au 
pierit aproape patru cincimi din efectivul de 
bovine și două treimi din efectivul de caprine 
și ovine. în Mali au pierit aproape două mi
lioane de bovine și peste 5,5 milioane de oi și 
capre. Recoltele de cereale au fost compro
mise și, conform estimărilor O.N.U., aproape 
6 milioane de oameni au fost, anul trecut, 
încercați de foamete.

Ca și în alte împrejurări, oamenii din zona 
saheliană au încercat toate mijloacele posibile 
spre a stăvili efectele acestei secete neîndu
rate și parcă fără sfîrșit; ca și în alte împreju
rări, s-a manifestat o emoționantă solidaritate 
internațională cu populațiile sinistrate, cărora 
le-au fost trimise ajutoare. Nu poți, însă, să 
nu-ți pui întrebarea: de ce avioanele care au 
provocat ploi artificiale în Vietnam nu ar fi 

putut fi folosite nu ca mijloace de război, ci ca 
un instrument al luptei omului împotriva 
calamităților naturii? Faptul, credem, îndeam
nă la meditație. Nu este pentru prima oară 
cînd omenirea află că roadele geniului uman 
sînt puse în slujba distrugerii, amenințării și 
războiului, în timp ce oamenii au nevoie de 
marile invenții și descoperiri pentru bunăsta
rea lor, pentru o viață mai bună, pentru progres 
economic și social.

lată încă un fapt care pledează în favoarea 
necesității dezarmării, pentru folosirea în 
beneficiul oamenilor a realizărilor științei și 
tehnicii contemporane, pentru angajarea ple
nară a științei și tehnicii în scopuri pașnice, 
umanitare. Să ne gîndim, numai, ce senti
mente de admirație, stimă și recunoștință ar fi 
avut zborurile unor avioane care ar fi provocat 
ploaia salvatoare în Sahel, reducînd măcar 
cu 30 la sută efectele distrugătoare ale 
secetei. ION CÂRJE ■

CRONICA DE TREI SECUNDE

desen frumos

Cine era? Ce făcea?
Desena.
Ca-ri-ca-tu-ri-za.
Era caricaturist, făcea adică lumea să rîdă. 

Exact: «desenator humoristic; vervă satirică, 
fals naivă, malițioasă» — sună necrologul.

în 1940, a îndrăznit, acolo, în Franța ocupată 
de naziști, să-l deseneze pe Hitler cu chip de 
cimpanzeu. L-au arestat. L-au deportat. La 
Mauthausen, lagăr al morții, infernul pe pămînt, 
sub soare. Ce a făcut la Mauthausen?

Ce a făcut în infern?
Cu ce s-a ocupat în infern?
A desenat. Nu s-a-sinucis. Nu și-a rupt cre

ionul. Nu și-a ucis inspirația Și-a dus creionul 
la frunte și a gîndit, chiar acolo, în iad. A scăpat 
de gazare. N-a murit. S-a întors după eliberare 
la Paris și a dat la tipar o carte de desene din 
lagăr:

«Drum și cruci în 50 de stații» (Editura 
Fayard, 1946).

N-am văzut nici unul din desenele lui Bernard 
Aldebert. Nașterea lor mi se pare mai gravă 
decît eventuala lor frumusețe. îl desenez, ca pe 
un erou necunoscut, pe geamul sufletului meu, 
printre florile mele de gheață, viață și cîmp.

Stins din viață la 63 de ani, «în urma unei 
lungi maladii».

Nu, nu cred: omul care a trecut prin infern 
fără a fi biruit de groază nu mai poate fi niciodată 
bolnav.

Da, a murit — dar asta e cu totul altceva.
RADU COSAȘU ■ 
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...Un exponat, ales la întîmplare din extrem 
de interesanta «Expoziție națională de invenții 
și inovații studențești»,deschisă pînă de 
curînd în spațiosul și modernul hol al Insti
tutului politehnic București, poartă alături, 
scris caligrafic, următoarea explicație: «SET 
de ștanțe pentru capacele de sticlă1»; raționali
zare aplicată la întreprinderea «Spicul» din 
Cluj — reduce prețul de cost de la 4 bani/buc., 
la 2,05 bani/buc — elimină importul!»

Sînt multe astfel de tabele indicatoare ală
turi de cele peste o sută de exponate, repre- 
zentînd cele mai diverse și ingenioase apa
rate — sau soluții de aparate — începînd, de 
pildă, cu un «ciocan matrițor acționat cu motor 
electric liniar» (autor Ion Zoicas, Institutul 
politehnic Cluj — lucrare propusă pentru 
brevetare) și sfîrșind cu «Eclipsorul electro
nic» (semnalizator autornat pentru navigație, 
înlocuind cu succes același produs obținut 
pînă acum din import — contractat cu diverse 
firme naționale: pînă acum s-au și confecțio
nat 300 de bucăți, în valoare de 600 000 lei! — 
realizare a studenților bucureșteni).

Sorin Kostrakievici, asistent la catedra de 
mecanică fină, îmi explică pe larg anumite 
detalii de organizare ale expoziției, scopurile 
ei imediate și mai de viitor — asta între două 
alergături, împărțindu-și timpul așa cum poate 
între reprezentanții presei, ai radioului sau te
leviziunii—îmi mai spune cum de organizarea 
de facto a expoziției s-a ocupat Mihai Vîrtosu, 
secretar cu problemele profesionale în cadrul 
Comitetului executiv al U.A.S.C.R., eu însă 
mă interesez mai puțin de prezentarea,ca să 

zic așa,«estetică» a aparatajelor de strictă 
specialitate și mai ales de complicată finețe — 
doresc să aflu ceva mai dinăuntru, și iată-mă 
— îndrumat de către Nicolaie Dumitrescu, un 
foarte tînăr student în anul III mecanică, și 
totodată șeful comisiei politico-ideologice a 
asociației studențești — pătrunzind în «bucă
tăria», în «pîntecul» impresionantului complex 
de inteligență, frumusețe și pasiune, așa cum 
poate fi numit, fără pic de exagerare, noul 
edificiu al Capitalei și al țării.

«Cu atelierele pe care le avem astăzi, pot 
face cu studenții chiar și un avion, dacă ne 
enervăm!», îmi afirmă, zîmbind, profesorul 
doctor Dolphi Drimer, șeful catedrei de

„cu atelierele pe care le avem astăzi 
pot face cu studenții

chiar și un avion, dacă ne enervăm!4

tehnologia metalelor, și despre care mi se 
suflă la ureche, cu discreție, că este un pe cit 
de pasionat, pe atît de mare șahist; cum eu 
unul sînt în general străin de acest din urmă 
sport, descopăr curînd la acest om plin, volubil 
cu o mustață neagră coatrastînd puternic cu 
albul imaculat al cămășii — descopăr, zic — 
altceva: o pasiune nedisimulată pentru acti
vitatea și preocupările studenților săi, o mîn- 
drie aș zice, o plăcere proprie de a se afla în 
mijlocul lor la orice oră și în orice împrejurare, 
chiar și «extra»-profesională, cum ar fi cea 
de acum, cînd e solicitat să vorbească unor 
ziariști. Este un om încîntător, și în întreaga 
buimăceală ce m-a cuprins treptat vizitînd 
zeci de săli și sute de aparate, iată, descopăr, 
odată cu profesorul Drimer, o oază de liniște 
— un mijloc, un ajutor necesar pentru a reuși 
să-mi limpezesc gîndurile, să-mi sistematizez 
cîteva idei.

«Studenții au o imaginație dezlănțuită și 
mai ales sînt cu totul lipsiți de prejudecăți! 
Aveau și înainte idei, dar nu știau, nu puteau 
să și le realizeze; aici constă principalul 
avantaj al integrării in muncă încă de pe băn
cile școlii: astăzi, ei își realizează ideile! Au 
POFTĂ! Au o nemaipomenită poftă de lucru, 
uneori sar și peste cal, intențiile lor sînt mai 
mari decît posibilitățile tehnice, sau chiar 
decît adevărul tehnic, și atunci e rîndul nostru, 
al cadrelor didactice, să-i strunim... să-i adu
cem la realitate. Dar e mai bine așa!»...

«Adică așa, cum?!»
«E mai bine să ai, pentru moment, mai 

multă poftă decît posibilități, decît să ajungi 
la a avea posibilități superioare, definitive... 
fără însă a mai avea poftă deloc!»

Din pasiune, din «pofta» de care pomenea 
profesorul Drimer, trei studenți ai anului III 
T.C.M., Florin Munteanu, Mircea Poenaru și 
Aurel Segheanu, au realizat un «tun fotonic» 
(adaptabil la Laser-ul cu bioxid de carbon

F.C. 100) conținînd lentile aurite și ră 
apă, capabil să execute tăieturi sau I 
tablă subțire de o finețe extraordinară, 
mai prin «Mannix» ați mai văzut așa <

Tot din pasiune, Sorin Zbarcea din 
B mecanică fină a realizat prototipul - 
camdată destul de grosolan executat, 
contează asta?! — al unui clește de 
tablă subțire (l-au și cerut cei de la ' 
Electromontaj București, mereu se 
sează de el, deocamdată însă Sorin ar 
probleme cu procurarea unui afuri 
condensator anume, cred că cei ini 
i-ar putea da o mînă de ajutor în acest : 
n.a.).

Și încă, luate așa, la întîmplare: o ma 
tăiat, cu disc abraziv—executată de un 
tiv de studenți — este împrumutată, sp 
ficare, întreprinderii «Dacia»; rezultatu 
prinderea își realizează planul cu vîrf, 
funcționează impecabil — institutul al 
reușește să aducă piesa înapoi!

O altă mașină, de sudat de data as1 
cutată de asemenea de către studenți, f 
nează cu succes la «Fabrica de cal 
radiatoare» din Brașov.

Un aparat de măsurat duritatea uno 
(un cilindru galben din metal măsur 
mai mult de 10 cm.!). «Numai în R.F.G.! 
realizat ceva asemănător!»

Dintr-un vechi picup scos ia pensie, 
au atașat un minivoitmetru, studenții a 
zat un aparat de măsurare a «rugozit 
suprafețelor plane), comparativ doar 
realizat de elvețieni în cadrul firmei T 
Ș.a.m.d.

«Integrarea în muncă, pe de o parte 
dotarea atelierelor noastre, pe de alta 
două elemente absolut pozitive ce ne- 
tat să ajungem unde am ajuns. în piu 
din timpul studenției, tînărul are ocaz 
se izbi de greutăți inerente — procurar



CA OREI ZERO

ul 322 și castanii
ne cu apă proaspătă cutreieră noaptea 
iul, făcînd din străzi și bulevarde oglinzi 
poposesc luminile roșii, galbene, verzi 
urilor automate. Dar ținta mea este 
Nord. Citesc pe panourile luminate de 
e plecările și sosirile în Capitală. La 
sește un accelerat de la Brașov. Mai 
le minute. în gară e o vînzoleală ca în
Cinci trenuri (8001, 101, 7007, 241, 
toate direcțiile, pleacă pînă la ora unu 
ia 2, 3, 10, 6, 1). Aștept, nu o persoană

un tren. Trenul 322. Sosește în gară 
lă, 0,00. Locomotiva electrică fabricată 
ii de la Electroputere se oprește lin 
ampoanelor. Urc scările ei metalice, 
ocomotivă mă cred un călător «făcut» 
i să le mulțumească pentru călătorie, 
jnoaștem: mecanicul Cornel Luca și 
Vasile Comșa. Este un tren accelerat 
nică, suplimentar, pentru cei care se 
ăta să-și petreacă orele libere pe Valea
Trebuie să mărturisesc, fără falsă mo- 

î după primele cuvinte schimbate cu 
ortajelor mele de noapte, topitori, in- 
: la dispecerul național, țărani, șoferi 
ici de monumente ale naturii, ne sim- 
ntrînd într-un dialog care numește cu

simplitate întîmplările muncii. Parbrizul loco
motivei, deși fabricat dintr-o sticlă specială, 
foarte rezistentă, armată cu o invizibilă plasă 
metalică și o peliculă de material plastic este 
plesnit. Din centrul loviturii în formă de stea 
cu raze inegale se întinde un păienjeniș de linii 
sinuoase care arată puterea cu care a fost «atins» 
parbrizul.

— Cum s-a întîmplat?
— Locomotiva dezvoltă o viteză de 140 kilo

metri pe oră, poate merge și mai repede dar 
deocamdată asta e limita stabilită, și la o încru
cișare cu un tren de marfă (încărcat cu material 
de construcții) în momentul cînd s-a făcut vidul, 
a sărit o piatră (la încrucișări se face vid din 
cauza vitezelor celor două trenuri) și uite ce 
mi-a făcut. Puneți mîna, să vedeți. Plesnitura 
este numai la suprafață. Geam bun dar scump, 
foarte scump. Locomotivă excepțională, spune 
ajutorul său, Comșa, are aproape un milion de 
kilometri și merge ceas.

— 965 000 kilometri la bord, 6 850 CP și 
viteza maximă de 160 kilometri/oră, preci
zează mecanicul. Astea sînt primele locomotive 
românești de viteză mare. Am luat-o cu zero 
kilometri. Pînă să ajung să urc scara acestei 
mașini eu am trecut prin multe școli: instruc
taje și muncă pe brînci c-aș fi putut să termin 
două facultăți. Ca să nu mai amintesc de anii 
de focărie cînd treceau prin mîinile mele cîte 
11-12 tone de cărbune într-un turnus. Acum 
sigur, serviciul este comod dar tensiunea: ten

siunea este mare, mult mai mare. La aburi 
făceam 13-15 drumuri; la Diesel • 18-19, iar 
acum la electric 23-24. Am fost nouă copii la 
părinți și toți ne-am tras către meserii. Eu cu 
frate-miu cel mai mare sîntem la C.F.R. El este 
mecanic de pompă.

— E grea munca de noapte?
— Nu-i ușoară. Dar noi, ceferiștii, ne-am în

vățat. N-o mai simțim grea. Se spune că o 
noapte pierdută se recuperează în nouă nopți 
de somn. Noi nu putem avea decît în concediu 
nouă nopți de somn la rînd. Noaptea la căile 
ferate înseamnă depășirea orei 1,59 iar ziua 
începe la 3,59. Voi avea timp să tot dorm la 
pensie.

— Cam devreme vorbiți de pensie.
— Mai am nouă ani.
— Nu se vede nici un fir de păr alb.
— Sînt cîteva. Am văzut eu oameni care 

s-au culcat toată viața odată cu găinile și la 
patruzeci de ani erau albi, nu vă luați după 
păr. Pentru mine fiecare drum e un examen, 
de asta mă țin. Am libretul de mers aici și nu 
mă pot abate. Trebuie să justific orice minut, 
nunumai la stația terminusci și de la stație la 
stație. Am și un... ajutor care arată în fiecare 
moment ce fac: banda de vitezometru. Mie 
dacă mi se întîmplă ceva, ea este primul martor. 
Arată viteza, arată timpul de staționare, de ce 
și unde am încetinit, stopurile... Sînt și lucruri 
neprevăzute, de exemplu chiar acum la vreo 
patruzeci de metri înainte de intrarea în stație 

vreo opt oameni hălăduiau pe șine. A trebuit 
să încetinesc. Alții sînt nerăbdători să se urce, 
să nu scape trenul, să coboare și nu sînt atenți; 
noi nu avem voie să nu fim. Am intrat în turnus 
la ora 17,45, am adus trenul ăsta și plec cu 201 
la ora 1,00 înapoi la Brașov. La ora 3,34 sînt 
liber. Dar pînă atunci sînt cu ochii în patru.

— Cîte vagoane aveți în spate?
— Opt.
— Cam cîți călători?
— Eu vin cu plinul. Avem o țară faină și 

oamenii au început să-și facă timp s-o vadă de-a 
lungul și de-a latul. Eu am străbătut-o zi și 
noapte, i-am simțit aerul, i-am văzut pădurile... 
țară bogată și frumoasă ca asta a noastră... și 
oamenii... mai avem de lucru... O caschetă 
roșie a întins un carnet în care mecanicul Cornel 
Luca a scris ceva și l-a înapoiat, l-am urat drum 
bun. Nu m-a întrebat cînd și unde și dacă voi 
publica materialul.

Vînzoleala din gară s-a potolit brusc după 
miezul nopții. Somnul de dincolo de noi se 
așterne peste lucruri și călători.

M-am urcat într-o mașină de noapte, stînd 
într-un picior pe scara din spate, susținut de 
alți doi călători care reușiseră să pună mîna 
pe cîte o bagă. Era ora 0 și 30.

Bucureștiul este curat și calm. Am coborît 
la prima stație și am luat-o pe jos prin ploaia 
măruntă lăsînd în plata lor toate mașinile; pe 
coate. Noaptea era luminată de policandrele 
castanilor înfloriți... COMAN ȘOVA ■

L DE ȘANTIER -------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------

) cupola nopții, betoane și muzică de schubert
runecat bine, iar norii grei adîncesc 
ți dau mister nopții. Sala, așa cum e 

14 mai, străjuită de cadrele ei din 
cu amfiteatrul deschis spre cer, pare 
atlantic plutind prin oceanul de lu- 
orașului. Larma, obișnuita larmă de 

ierului, viața lui sonoră s-a dus parcă 
t odată cu soarele ca să se redeștepte 

trat în schimbul doi, în schimbul de 
urc, urc la cota 11,46 m, de la corpul 

ntre inginerul Mircea Stoenescu și 
Grigore, maistrul Nicolae Grigore 

ire se vorbește mult la sala polivalentă 
ă, deși calm și timid, țîșnește mereu 
te prin capacitatea sa de conducător 
mi și de lucrări. Urcăm cum putem, 
im, de fapt, pe cofraje, pe simulacre 
din seînduri, ne agățăm de fier-beton 
m. Ajungem la planșeul unde în noap- 
toarnă betoane echipa lui Burlacu. 

:eea despre care s-a dus vestea, echipa 
et, de fierari-betoniști, a lui Niculae 
echipa-star a șantierului despre care 
sează puhoi de ziariști, fiindcă a bătut 
ordurile, turnînd în noaptea de 30 mar- 
oi în multe alte nopți, 108 metri cubi 
».
am și el, Burlacu, un băiat înalt și 
este sus în bena spînzurată cam la 
și jumătate de planșeu, ținută de cîrli- 
macarale ți dă drumul ușor, ușor, la 
curgă. Cînd sare din benă, «ortacii» 

și cu el nouă, sar în beton, îl calcă, 
rin el în cizme și cu lopeți în mîini, îl 
:ază egal în careu, apoi Burlacu ia 
jl, îl vibrează, îl vibrează, căci ăsta-i 
calității betonului, să fie vibrat cît 
iar cînd termină, fetele îl netezesc cu

I netezesc bine, frumos, îl netezesc 
ca pe un cearșaf așternut pe un pat 

l Mai au și greutăți, ne spune maistrul 
te Bucică Alexandru, de serviciu pe 
ierul. N-are presiune apa și n-ajunge 

sus. Dar se descurcă Burlacu. Și-a 
s un tomberon cu apă. «Măi fecior, 
gă inginerul la un băiat de pe planșeu, 
mina mai aproape să vadă oamenii ca

uitați ața m-am angajat». «Nu și de la mama?» 
«Nu pentru că am numai tată. Mama a murit 
cînd aveam eu 7 ani, ăla mare 9 și surorile 
una 6 și cea mică 3. El ne-a crescut fără să se 
mai însoare, a năcăjit cu noi, a chinuit și 
ne-a crescut. El ne-a fost mamă, el ne-a fost 
tată și ne-a învățat de mici să muncim și să 
respectăm munca».

— Cum ați primit fetele în echipă? Aveți în
credere în ele?

— Sînt niște fete tare bune. Mușa, Catinca, 
Aniculăesei Marghioala, fete foarte bune, de 
încredere, muncesc cot la cot cu noi, bărbații.

— Nu le jignește nimeni?
— Cum să le jignească?! Numai să aud. Sînt 

ca surorile noastre. Au venit în echipă, sînt ale 
noastre.

— Care a fost noaptea cea mai grea de cînd 
lucrați aid la polivalentă?

Vorbește Nelepcu. «Săptămîna trecută. Am 
turnat aproape 4 ore pe ploaie, pe o ploaie 
rece, în șuvoaie. Uitați pe capătul ăla. Unul 
umbla după rogojini să astupăm betonul ime
diat ce-l răsturnam din benă ca să nu spele 
ploaia laptele de beton, altul vibra, altul ne
tezea, altul prindea bena». «Spune măi și 
de noaptea cînd s-a defectat macaraua, amin
tește Mușa». «A da, continuă Nelepcu. Era 
aproape 9,30 și era a treia benă care trebuia 
să ne-o urce sus pe placă și cînd să urce bena, 
i-a scăpat cablul după tambur și era să cadă 
jos bena peste noi, iar macaraua să se răstoarne. 
Și era și nea Gheorghe jos, agățător al benei 
de cîrlig. Știți ce pericol a fost? Din neglijența 
macaragiilor, atît a celui de zi, cît și a celui de 
noapte care a luat în primire și n-a controlat. 
N-a mai putut să ne coboare bena la placă, 
mai erau aproape 3 metri pînă la ea. N-aveam 
nici o altă posibilitate decît să-i dăm drumul 
a beton de-acolo, dar dacă scăpa odată tot, 
forțat, cu viteză, se ducea ți placă ți tot jos, 
iar noi, cîțiva, eram pe placă. Șeful de echipă 
ți cu puțtiul Baltag s-au urcat acolo în benă, 
de pe o schelă, dar riscul era foarte mare, 
ți au dat drumul uțor la beton. Apoi am muncit 
vreo 3 ore, cu toții, jos la macara ca s-o repa
răm. Și pînă la ziuă am turnat ți tot betonul».

Echipa lui Burlacu nu admite grețeli, negli- 

lumea». Și stop, s-a terminat o cifă de beton 
ți pînă sosește a doua ne adunăm roată, ne 
așezăm pe dantela de fier-beton și stăm de 
vorbă. Au de turnat în schimbul ăsta 32 de 
metri cubi de beton, adică pe o suprafață de 
circa 180 metri patrați. Un fleac pentru ei, 
dacă ar avea beton continuu. Normal, ritmul 
mașinilor este de 4 cife pe oră, dar uite că de 
la șase seara și pînă acum, și e ora nouă, de 
cînd au intrat în schimb a sosit doar una. Maistrul 
Grigore coboară, se duce la stația de emisie- 
recepție să întrebe Granitul III ce s-a întîmplat. 
Pînă duminică, pînă în 18 mai, cu două zile 
mai devreme față de grafic, «vrem să terminăm 
placa asta de turnat de la acest planșeu, penulti
mul nivel al corpului» îmi spune Burlacu. il 
întreb «Cîți sînteți în echipă?», Burlacu îmi 
răspunde că 20, 8 fete și 12 băieți, dar restul 
au lucrat în schimbul I. Media de vîrstă a echi
pei este 21 de ani, prîslea este Costache 
Gheorghe, de 19 ani, aici prezent, și-mi arată 
un băiețel scund cu părul creț, un spiriduș ca 
un Nică a lui Ștefan a Petrei care azvîrle la fie
care secundă cîte o șotie, iar cel mai vîrstnic, 
Nelepcu Marin de vreo 36 de ani și singurul 
nemoldovean din echipă. «Cum, toți moldo
veni? Cum v-ați grupat așa?» «Așa bine, ne-am 
adunat de-ai noștri și nu facem Moldova de rîs 
să știți». Prîslea, Costache Gheorghe, este 
verișorul Catincăi Costache, adus de ea pe 
șantier ți care ne spune că e din Bacău. Adică 
din comuna Pănceni, de unde pînă la Bacău mai 
mănînd două pîini, dar dacă-s negre nu le mai 
mănînci, zice ghiduțul. Cei douăzeci sînt îm
preună de 2 ani ți se duc oriunde, chiar ți-n 
pînzele albe, după țeful de echipă Burlacu și 
după maistrul Grigore. După maistrul Grigore 
pentru că e înțelegător și pentru că are grijă 
să cîțtigăm bine, după Burlacu pentru că om 
mai muncitor și mai săritor ca el, rar. E mereu 
acolo unde-i mai greu... Și Burlacu are 26 de 
ani și e șef de echipă de la 21, iar la 16 ani, 
cînd a venit să se angajeze din comuna lui. 
Ivești, de lîngă Vaslui, abia l-au primit fiindcă 
n-avea 18 ani și așa era legea. «Trebuia să pri
mesc consimțămînt de la părinții de-acasă, 
scriu eu lui tata ți-mi trimite, că dacă se în
tîmplă ceva cu mine să n-aibă pretenții». «Și 

jențe pentru că ea nu grețețte ți nu-ți îngăduie 
neglijențe. Cifa aia de beton nu mai venea, se 
apropia de ora 22 ți cei nouă ți cu dulgherul 
Duluman Constantin, zece, moldovean și el, 
mi-au vorbit și despre neglijențele de la can
tină. «Am impresia că bucătăresele care există 
la cantina centrală a întreprinderii, spune Du
luman face mîncarea pe ghici, nu pe gust, în
țelegeți!? De multe ori ne trimite așa o mîn- 
care, că femeile de-aici care ne servesc nici 
nu vor s-o guste. în al doilea rînd, pîinea. în 
două luni ți jumătate de cînd sînt aici n-am 
mîncat pîine proaspătă la cantină. Numai veche, 
de circa 3-4 zile în urmă. De multe ori insistăm 
să ne schimbe pîinea ți refuză ți sar la ceartă, 
în fine, nu sîntem chiar ăia să fim pretențioți, 
însă după munca pe care o facem, eu zic că 
avem dreptul la o mîncare omenească». «Și 
n-ați spus gospodarului șantierului?» «Ba am 
spus, dar n-a luat nici o măsură». Mai au oame
nii probleme și cu dormitoarele, la căminul din 
Vitan o administratoare îți permite să-i jig
nească ți să-i amenințe cu aroganță, să-i scoată 
din camere și să-i plimbe din M în M (adică 
din bloc în bloc) în timp ce acești bravi bărbați, 
nopțile, cînd ea doarme, toarnă mulți metri 
cubi de beton, sparg recorduri, înfruntă pe
ricole ți construiesc Construiesc cu credință, 
cu ambiție, ți îți poartă meseria de fierar- 
betonist cu mîndrie, cu blazon.

în sfîrțit, auzim zgomotul maținii. A sosit 
cifa. Baltag aleargă jos să prindă bena de cîrli- 
gul macaralei, iar toți opt sînt gata, o așteaptă 
pe placă.

E ora 22,30, inginerul Mircea Stoenescu îți 
îngăduie luxul să plece. E pe țantier de la 6,30 di
mineața. Pune cheile maținii în contact, în
toarce butonul radioului. Inundă în noapte o 
simfonie de Schubert. Ca la o comandă, parcă, 
în fiecare seară sau noapte, cînd pleacă de la 
șantier, se odihnește, alergînd cîtva timp, aiurea, 
cu mașina prin București și jscultînd — caută 
pe toate posturile pînă găsește — muzică simfo
nică sau de operă. Astă seară era Schubert.

V. GHERGHINOIU ■
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CIVILIZAȚIA OCHIULUI

o profesiune
pentru toate anotimpurile

La 6 mai 1968, în clinica de restaurare a 
Muzeului de artă a. României este adusă 
pictura unui anonim, o ruină cu un anume 
aer prestigios care, în limbajul neutru și 
aproximativ al inventarelor muzeale, se 
cheamă «Portretul unei femei avînd în spate 
un bătrîn», ulei pe pînză, 0,915 x 0,700 m. 
Una din puzderia de pînze, cu sau fără nume, 
mișcîndu-se prin lume și prin vremi în aș
teptarea unei a doua renașteri, sub o zodie 
mai stabilă.

Portretul e preluat de pictorul Gh. Pă- 
trașcu, restaurator experimentat, persoană 
cu o profesiune rară, gingașă, pură, înte
meiată pe știință, talent și dragoste pentru 
tablouri, o profesiune care are multe puncte 
de contact cu chirurgia și catehismele ei 
morale, cu chimia, fizica și, firește, cu crimi
nalistica, fiindcă cercetarea și atribuirea unui 
tablou merg adesea la intensitatea căută
rilor de tip polițist, cu noutăți dintre cele 
mai surprinzătoare, cu revelații în stare să 
dea peste cap treburile unor mari muzee. 
Să amintim numai recentul scandal de la 
Metropolitan Museum of Art,iscat în urma 
unei vaste operațiuni de restaurări și cerce
tări, operațiune care s-a soldat cu schimba
rea atribuirii la cîteva zeci de pînze glorioase, 
dintre acelea înaintea cărora s-au petrecut 
cu emoție absolută și vizitatorul inocent și 
specialistul cu morgă mare.

Ca să spunem de la început lucrurilor pe 
nume, pînza anonimului (italian — după 
unele atribuiri mai vechi) se găsea într-o 
stare jalnică. (în urma cercetărilor muzeo
grafice s-a stabilit și numele autorului: 
italianul Agnesi Luti Benedetto).

Timpul și felurite ambiții încîlcite ale omu
lui acționează egal asupra capodoperei și 
asupra operei medii. Pelicula de culoare se 
umple de crăciun și se cojește, variațiile de 
temperatură și umezeală desăvîrșesc îmbă- 
trînirea firească a materialelor, pînza putre
zește, carii și microorganismele lucrează 
la concurență cu veșnicia, chimicalele îm
prăștiate de fabrici în aer se unesc cu vaporii 
de apă și dau acizi, piatra cea tare se face 
cretă, verniurile își schimbă culoarea, obiec
tele de artă trec din proprietar în proprietar 
și odată cu orgoliile lor de tot soiul intră în 
mișcare periculoasa armată a restauratorilor 
de ocazie, a unor persoane cu bune intenții, 
de cele mai multe ori, dar care strică tablou
rile, ca și acelea cu intenții rele. Intră în joc 
interesele neguțătorilor de artă, ale amato
rilor cu bani mulți și puține scrupule, ale 
hoților. Orice tablou vine astfel din timp 
cu povara unei istorii bătute de necunos
cute, cu frumuseți acoperite, cu neadevă
ruri măgulitoare pentru colecționari și mu
zee, cu adaosuri și lipsuri. Multe picturi 
ajung sub mîna și ochiul restauratorului 
cînd, practic, nu se mai poate face nimic 
pentru ele.

Și, totuși, restauratorul bun săvîrșește 
adesea imposibilul. La un portret de după 
1800 al lui Friederich Balș semnat de Ion 
Balomir, nume de începuturi în istoria pic
turii culte românești, restauratorul Pia Anas- 
tasiu lucrează, cu intermitențe, de șase ani. 
Orice om cu simțul răbdării întreg ar fi re
nunțat la ideea de a-l restaura încă înainte 
de a se apuca de treabă. într-o astfel de în
treprindere însă, nu timpul contează ci alt
ceva, întotdeauna altceva. în cazul portre
tului. de Ion Balomir numărul extrem de 

redus de opere din epocă în stare să ilus
treze cu onoare o istorie a artelor vremii. 
Restaurarea portretului «mumei luj Has- 
deu», o altă piesă cu valoare multiplă, artis
tică, documentară, istorică, dovedește la 
ultimele retușuri ce s-ar fi pierdut dacă pic
tura n-ar fi primit un tratament energic.

Dublul portret anonim, despre care scriam 
ceva mai înainte, intră deci în lucru la 6 mai 
1968 cu cîteva secole de grele suferințe. Sa
șiul, prin uscarea și contractarea elementelor 
tabloului, s-a deformat. La un studiu temei
nic, cu metode moderne de radiografiere, 
fotografie specială, analize chimice — prin 
fotografiere macro și micro, adică, sub ac
țiunea razelor ultraviolete, infraroșii, cu 
lumină de sodiu galbenă monocromatică, cu 
raze X, sau la stereomicroscop, prin analize 
de pigment, prin cercetare de tip estetic — 
se constată că lucrarea a fost supusă în dife
rite epoci la intervenții de restaurare. Pînza 
a fost dublată, s-au executat curățiri intense, 
s-au aplicat retușuri care au afectat pictura 
inițială. în fine, la ultima restaurare, ca să i 
se ascundă probabil adevărata valoare sau 
— poate — proveniența, o mare parte din 
tablou a fost acoperit cu un strat neuniform 
de tempera brună.

Imaginați-vă cazul straniu al unui actor 
care nu-și spală grima, iar după un timp 
vopselele ajung să-i intre profund în epi
dermă. Cam așa stau lucrurile și cu pictura. 
Culorile lucrează, verniurile pătrund în cu
loare, suportul face corp comun cu pigmenții 
de culoare. Dacă repictările sînt din aceiași 
ani cu anii în care a fost concepută pictura, 
sarcina restauratorului e de-a dreptul in
grată.

îl întreb pe pictorul Pătrașcu pe ce cri
terii intră în atelierul de restaurare un ta
blou sau altul. Un nume mare ar putea să 
aibă prioritate, zic eu, dat fiind numărul 
mic de specialiști în restaurări și cantitatea 
însemnată de muncă.

Nu tratăm nume; ci boli, îmi răspunde, 
în fața unui doctor, directorul de întreprin
dere nu are prioritate pentru că e director. 
Ar avea-o dacă suferința lui ar fi mai mare 
decît a muncitorului care solicită un trata
ment. Deși nu depunem un jurămînt ca me
dicii, noi, restauratorii de artă, avem un 
cod de legi pe care-l ținem cu cinste, cu în
dărătnicie chiar. Practic, îți controlezi sin
gur munca. Ce strici, rămîne definitiv stri
cat. Ce adaugi, pentru o iluzorie strălucire 
a operei la care tocmai lucrezi, deformează 
adevărul ei. în restaurare nu ai voie să fii 
subiectiv. Te concentrezi asupra picturii, 
cu dăruire, în respect desăvîrșit pentru per
sonalitatea celui care a creat pictura, cu 
răbdarea și tenacitatea furnicii. Ești ultima 
persoană care mai poate salva un tablou. 
Nu ești tu cel îndreptățit să fixeze valoarea 
unui obiect de artă. Valorile își schimbă fața 
în timp. Istoria artei e încărcată de erori și 
arbitrariu. La 1900 El Greco avea prea pu
țină prețuire pe piața artelor și chiar în 
muzee. După o viață de glorie, la rivalitate 
cu Poussin, ciudatul pictor Georges de la 
Tour intră brusc într-o uitare desăvîrșită. 
Astăzi i se reconstituie opera din probabi
litate în probabilitate, ca în criminalistică, 
prin eforturile reunite ale muzeografilor și 
restauratorilor.

Clinica noastră de la Muzeul de artă are 
un rol special pe plan național. Aici se face

muncă de cercetare, restaurare și conser
vare pentru toate muzeele din țară. Numai 
în domeniul picturii de șevalet au fost sal
vate peste 2 500 lucrări. In baza operei res
taurate, muzeograful poate să facă o atri
buire plauzibilă — cînd e cazul să se stabi
lească autorul, bunăoară — sau să fixeze 
valoarea și importanța culturală a unui 
tablou.

îi propun lui Gh. Pătrașcu să revenim la 
dublul portret. îmi mărturisește că a con
tinuat munca la el pînă în decembrie 1968. 
A descoperit, prin curățirea unor frag
mente, că stratul de tempera ascunde o com
poziție complexă. Apare încă un personaj, 
în stînga sus; dispare astfel clar-obscurul 
fondului, se modifică raporturile de culoare; 
de fapt, apare un alt tablou. Mai mult, se 
poate demostra că pictura e decupată din- 
tr-o compoziție de mari dimensiuni. Unde 
e restul lucrării, din ce motive a fost decu
pat și acoperit, iată întrebări la care puțin 
probabil să se mai dea vreodată un răspuns. 
Restaurarea propriu-zisă, care a cuprins o- 
perațiuni delicate de consolidare a stratului 
original de culoare, de îndepărtarea defor
mărilor, de chituire, rentoalare, curățire, 
vernisare și retuș, cu materiale amorfe, ase
mănătoare sau la fel cu acelea cu care a lucrat 
pictorul s-a făcut, deci, cu rațiunea de a fi 
reversibilă. Oricînd se pot curăța retușurile

și cerceta elementele originale, de sub verni 
și de sub chitul nou. Curățirea se face la lu
mină naturală sau sub fascicol de lumină, cu 
cele mai fine bisturie — din trusa chirur
gului care execută operații pe ochi — sub 
microscop sau stereomicroscop, cu ajutorul 
unor lentile măritoare. într-o zi abia dega
jezi cîțiva centimetri patrați. îți trebuie 
știință și îndemînare, nervi buni, un tem
perament egal. în cei trei ani — cît durează 
pregătirea de muzeu a absolventului insti
tutului de artă plastică decis să facă restau
rare — se precizează, în primul rînd cali
tățile umane ale candidatului. Toată perso
nalitatea ta e subordonată, repet, intere
selor picturii în lucru. Profesiunea nu e greu 
de deprins. Greu e să o faci o viață. Cedează 
nervii, mîna, ochii. Cel mai dificil este să 
repeți aceste operațiuni, relativ simple, per
fect, pe durata unei vieți. încă un fapt care 
ar merita să fie înțeles mai bine: fondul 
muzeal se îmbogățește pe zi ce trece, po
luarea mediului înconjurător face din ce în 
ce mai presantă intervenția restauratorului. 
Orașe întregi — ca Veneția, de pildă — se 
găsesc în situații dramatice. Dar institutele 
de artă nu prea par neliniștite. Și nu numai 
la noi. Restaurarea face, în toată lumea, o 
cursă disperată contra-cronometru, o cursă 
în care, fără un sprijin substanțial, va pierde 
cu siguranță. TUDOR OCTAVIAN ■
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CA DE FOTBAL

ilaștina 
trajelor
de 40 de ani la fotbal. Pentru mine 
icesta este mai mult decît o pasiune, 
i. îmi place spectacolul iscat de minge, 
intru puncte, coregrafia soccerului și 
ța jucătorilor dau tot farmecul și restul, 
e o încîntare cînd adversarii își dispută

șansa și cînd apucă o zi bună. Sigur 
foarte multe zile negre, mai ales în 

nostru, sigur că pot să îmi amintesc 
plăcere de niște meciuri memorabile, 

a nu aș vrea să-mi mai amintesc nici- 
legătură cu fotbalul sînt cele două zile 
nîna trecută: sîmbăta și duminica ce-au 
> să mă explic.
rticipat ca spectator la două campio- 
ndiale: cel din Anglia, din ’66,și cel 
ic, din 70. Am putut vedea acolo că 
an mondial pasiunile în legătură cu 
>rt sînt nelimitate, că există jocuri de 
că de fapt, și Anglia și Brazilia, cu 

loarea lor recunoscută în fotbal, au 
lumitele Campionate Mondiale și cu 
arbitrilor! Nu afirm o enormitate, 
alitate consemnată la vremea potrivită 
tolele scrise la fața locului, dar nu am 
ciodată că voi fi martor, împreună cu 
^spectatori și cu publicul de pe Ghencea, 
arbitraje atît de scandaloase precum 
:ele de sîmbătă, la meciul C.F.R.-Cluj- 
ova și, mai ales, cel de duminică, di- 
la meciul Steaua-«U»-Cluj. Cine a citit 
irele și nu s-a uitat la cele două partide

iosuî Dumitroche va fi oprit de această 
le atacul prin alunecare al jucătorului 
n Be/deanu.

Fotografie de EM. TÂNJALĂ ■

aibă impresia că rezultatele sînt truc- 
realități din teren dar, vai,nouă, pri- 

, acest lucru nu ni se pare deloc real! 
fost de domeniul coșmarului...
tă, pe terenul romantic al C.F.R.-ului, 
și cabană, cu ploaie ciobănească și cu 
familiare din tribună, arbitrul Pîrvu, 
azetele i-au mai făcut cinstea de a-i 
nele scăpări din vedere, nu de tot în- 
are, a fluierat începutul unui meci ce 
a destul de dîrz, date fiind datele pre- 
: gazdele amenințate de retrogradare, 
ii in spe fugăriți de «Dinamo». Deci 

început și iată primul gol, cel al 
lui din Cluj a fost înscris din ofsaid, 
văzut la reluarea fazei de cîteva ori pe 
ran. Pîrvu, simțind că a făcut-o de oaie, 
1 fluiere în compensație: drept care e 

t. dou un penalty craiovenilor, uluiți și 
menea pomană. Trage Velea și ratează. 
:oșmarul. Nici o decizie justă: faulturi 
e peste care se trece, jenări, strigă- 
etc...

Duminică, pe Ghencea, Otto Anderco ar
bitrează meciul Steaua-«U»-Cluj. Steaua ra
tează pînă la refuz, dar se vede bine că băimărea- 
nul are un cui împotriva roș-albaștrilor. Mi se 
spune că echipa militară l-a recuzat anul trecut 
de la meciurile sale și acum, iată un prilej de 
a plăti! Și Anderco plătește! în minutul 82, 
Uifăleanu la o situație oarecare cade în careu 
odată cu un fundaș central bucureștean. Toată 
lumea e liniștită, numai că se aude fatidicul 
țignal al impostorului. 11 metri! Ne privim 
unii pe alții. Insolența este prea mare. 20 000 de 
oameni mințiți în plină zi cu o lipsă de scrupule 
care ne face să urlăm! Huiduielile îl lasă rece 
pe cavalerul în negru! «U»-Cluj egalează și ne 
aducem aminte de rezultatul straniu de la 
Cluj de duminica trecută, cînd «U» a cedat 
grațios cu 0-3 pentru a înlesni pasul pe care-l, 
mai avea Dinamo pînă la poalele lui «U»-Cra- 
iova! Tot atunci ne trece prin minte cu înduio
șare că și Pîrvu, săracul, dar, mai bine, taci 
gura mea...

După meci mi se spune că Otto Anderco a 
părăsit stadionul Ghencea sub paza miliției! 
De ce e nevoie de oameni ca Pîrvu și ca Anderco 
în fotbalul nostru’ Stau și mă întreb de ce nu-i 
smulgem ecusonul FIFA acestui domn Anderco 
după meciul de duminică și de ce nu-l trimitem 
acasă, în penzie, pentru că o astfel de sfidare 
a spectatorului trebuie pedepsită exemplar! 
Cum mai poate F.R.F. să trimită peste graniță 
la vreun meci pe acest arbitru, nu spun corupt, 
pentru că nu am dovezi, dar cel puțin incapabil 
de a privi din teren un meci de fotbal? Pentru 
că dacă nu e orb, e larg la buzunar, și dacă e 
larg la buzunar ar trebui cercetat!

EUGEN BARBU ■

P.S. I.V., în «Contemporanul» ne ceartă 
grațios pentru eroarea de a cere scuze lui 
Coman și lui Olteanu pentru învinuirea imagi
nară de a fi petrecut împreună după un meci. 
Ni se spune că nu e vorba numai de o chestiune 
de etică, ci e vorba de ceva mai mult. Cam 
despre ce e vorba nu ni se mai precizează de 
către anonima I.V. care dă astfel un exemplu 
măreț de etică, preferind să nu știm cu cine 
avem de-a face.

POȘTA SPORTURILOR

„pe trei covoare 
de răcoare...64

AVARVAREi ADRIAN, strada Meteorului 
nr. 10, Piatra Neamț, supun atenției Federației 
de volei, voleibaliștilor de performanță și tuturor 
iubitorilor acestui sport următoarea observație: 
«în regulamentul diviziei B de volei s-a prevăzut 
ca din lotul fiecărei echipe să facă parte numai 
cîte trei jucători în vîrstă de peste 25 de ani, dintre 
care numai unul să poată fi introdus în teren. 
Socotesc această prevedere anormală, în primul 
rînd pentru că în sport în general — și mai ales 
în volei, unde perioada de instruire durează mai 
mult — adevărata performanță se atinge în jurul 
vîrstei de 25 de ani. Sînt de părere că ar fi mai 
echitabil — și mai stimulativ — ca unicul criteriu 
al includerii în lot și în echipă să fie acela al formei 
sportive, indiferent de vîrstă». Să vedem ce spun 
și cei pe care-i invitați la discuție. © MOISE 
BRAD, Aleea trandafirilor nr. 1, Brăila, care 
se recomandă a avea o activitate în fotbal de peste 
45 de ani, ar dori să publice un serial în care «să 
fie prezentați toți foștii mari fotbaliști ai țării 
(R. Wetzer, Albu, Bindea, Dobay, Vintilă, Pavlo- 
vici, David și alții), avînd experiența și cunoștin
țele necesare». Asemenea prezentări s-au făcut 
destul de frecvent în ultimii' ani, atît în presa 
sportivă cît și în volume, aș zice chiar în dauna 
unei mai eficiente prezentări la zi a fotbalului 
nostru, așa că... © GHEORGHE POP, strada 
Ocnei nr. 49, Baia Mare: «Poate că greșesc 
scriindu-vă dumneavoastră în dorința mea de a-mi 
desfășura acumulările, IDEILE și PĂRERILE mele, 
pe care le-aș dori să apară odată undeva, într-o 
revistă, într-un ziar așa cum sînt ele, să cunoască 
lumea că exist undeva și eu și că mă străduiesc 
în timpul meu să fac și eu ceva, să-mi pun la con
tribuție MATERIA CENUȘIE pentru a mi-o com
para cu alții sau a o supune examenului celui mai 
de preț al OPINIEI PUBLICE DIN ȚARA NOASTRĂ, 
înțelegînd prin aceasta cititorii care...» Nu mergem 
pînă la punctul final al frazei de față pentru că ar 
însemna să copiem încă o dată și jumătate atîta 
text cît cel reprodus mai sus. V-am înțeles: 1. Nu 
greșiți adresîndu-vă acestei rubrici. 2. lată, lumea 
cunoaște că existați și dumneavoastră undeva. 
3. Dar înțelegeți-ne și dumneavoastră pe noi: 
cum să vă oferim prilejul de «a vă compara materia 
cenușie cu alții», dacă vă exprimați ideile tot pe 
cîte 6-7 file «ministeriale» pline ochi, și pe-o față 
și pe alta cu fraze fără sfîrșit? De pildă, în ultifha 
scrisoare — pe care am parcurs-o cu bărbăție de 
la cap la coadă— începeți prin a ne informa asupra 
descoperirii unui cercetător de la antipozi care 
ar fi constatat că... «orice boală are un miros 
specific». Iar de încheiat, încheiați peste cinci 
pagini — în care spuneți despre fotbal lucruri 
știute de toată lumea — rugîndu-ne patetic să vă 
prețuim «munca depusă de a vă scrie, deoarece 
am scris noaptea cînd lumea se culcă». Noi vă 
prețuim munca, dar prețuiți-o și dumneavoastră 
pe-a noastră. Iar asta v-o cerem cu atît mai îngri

jorati cu cît ne avertizati că mai aveți «multe de 
spus și de scris». • IOAN IUSTIN PURZA, 
strada Odobescu nr. 11, Arad: «îngăduiți-mi 
cu blîndețe să propun o nobilă idee Federației 
Române de Fotbal: acordarea intrării gratuite a 
femeilor pe stadioane. Fac această propunere la 
gîndul că astfel jucătorii noștri vor privi fotbalul 
filtrat prin tiparul sensibilității, grației. Vom avea 
într-un viitor apropiat un fotbal desfășurat «pe 
trei covoare de răcoare» — cum ar zice Ion Barbu — 
în care să descoperim o garanție a farmecului 
sportiv», lată într-adevăr o nobilă idee, căreia eu 
unul i-aș acorda, cu blîndețe, premiul de frumu
sețe între toate ideile pe care le va fi cuprinzînd 
voluminoasa condică de sugestii și reclam ații cu 
care se mîndrește forul fotbalistic din Vasile 
Conta, dovadă a interesului, grijii și prețuirii ma
selor largi deasuporteri care... etc., etc. • Către 
toți cititorii: în numărul trecut, deși îmi pusesem 
în gînd, am uitat să vă spun că un cronicar de 
peste hotare îl compară pe llie Năstase cu Cassius 
Clay (pentru că, spune cronicarul, și unul și celă
lalt preferă să piardă decît să obțină o victori^ 
facilă, lovind adversarul prin garda deschisă) și 
uite așa am apărut cu un titlu despre care nu se 
pomenește nimic în cuprinsul rubricii. Sper că 
îmi veți acorda cuvenitele scuze, cerute franc și 
civilizat. PETRE DRAGU ■

SĂPTĂMÎNA SPORTIVĂ

Dintr-o săptămînă abuziv dominată de abuzul 
lui Anderco— așa e sportul, se întîmplă uneori 
ca un fenomen negativ să fie mai «efervescent» 
decît cinci reușite notabile — decupăm cîteva 
momente care merită o subliniere în plus.

Rezervor nesecat de atleți valoroși, oră
șelul moldovean Roman a mai lansat o cam
pioană sprintera Mariana Șuman, care a bătut — 
între altele — recordul deținut de «olimpica» 
Ileana Silai la 400 metri. Celor care nu-și explică 
seria de remarcabile succese atletice marca 
Roman, le oferim numele omului «care sfin
țește locul», antrenorul Constantinescu Nehoi 
(zis — desigur nu întîmplător — «nașu’»), om 
de mare specialitate, om care trăiește cu toate 
fibrele lui pentru atletism, om care produce 
în serie performeri și rezultate. Toată stima, 
noșule !

Echipa României a ocupat locul 2 în 
campionatul european de rugby, după un 
meci infinit mai echilibrat și mai greu decît 
l-au bănuit, deopotrivă specialiștii și profanii. 
Dacă de 10 ani trăim în leagănul locului 2 din 
oficiu, în urma Franței, jocul de la Timișoara 
ne-a zdruncinat profund această comodă și căl
duță credință Puțin a lipsit ca spaniolul Bueno, 
autorul unei încercări de mare frumusețe, să 
schimbe soarta partidei într-un moment psiho
logic al finalului de meci, cînd a fost placat la 
numai cîțiva metri de buturile noastre. Pînă 
la urmă a ieșit bine, dar acest joc ar trebui să 
dea de gîndit. Au progresat, oare, așa de mult 
spaniolii, sau pașii noștri sînt mai rari, mai 
mici, sau aduc a bătuta pe loc?

O șahistă de numai 13 ani, eleva sovie
tică Maria Ciburdanidze, domină sturneul 
internațional feminin de la Brașov (la ora 
scrierii acestor rînduri cîștigase toate cele cinci 
partide susținute). Am avut și noi un copil- 
minune în șah. îl chema Florin Gheorghiu și 
la 16 ani era campion al țării. Acum e tot cam
pion, dar nu mai face minuni...

Dinamo — campioană la baschet. E ade
vărat, echipa este bună e cea mai puternică la 
noi, dar omul ei numărul 1 — de mulți ani — 
se numește Dan Niculescu, antrenorul, tehni
cian și om excepțional care se «șterge» din fața 
blitz-urilor și apare numai în jocul și în rezul
tatele formației create de el.

O singură echipă victorioasă în depla
sare în cele 27 de meciuri ale etapei tre
cute a diviziei B! Autoarea — F.C. Galați 
cu al său Dan căpitan de plai, pe care-l urmă
rim cu emoție și admirație. Dan, «ministrul 
apărării», cum i se zicea pe vremea cînd Giu- 
leștiul era la picioarele sale, a rămas aceeași 
mare forță — fizică și morală — din fotbalul 
nostru. MARIUS POPESCU ■

FOTBAL WELTMEISTERSCHAFT 74

Continuăm prezentarea echipelor din grupa 
a IV-a a turneului final al campionatului mondial 
cu reprezentativa Poloniei.

POLONIA

în ultimii ani, fotbalul polonez, mult timp 
slab cotat pe plan internațional, a făcut incon
testabile progrese. Campioana olimpică din 
1972 își face loc tot mai hotărît printre «marii» 
fotbalului. Neînvinsă pe teren propriu anul tre
cut, este recordmana continentului în ceea ce 
privește numărul de jocuri disputate. Marea sa 
performanță rămîne eliminarea Angliei din 
cursa pentru Weltmeisterschaft.

Această fericită metamorfoză este opera a doi 
oameni, astăzi foarte populari în țara lor: 
antrenorii Kazimierz Gorski și Jacek Gmoch.

Kazimierz Gorski, astăzi în vîrstă de 52 ani, 
a fost un jucător valoros care și-a întrerupt 
activitatea din cauza războiului. Ca antrenor, 
este un excelent strateg, intuind părțile tari și 
cele slabe ale echipei adverse și în funcție de ele 
adoptă tactica cea mai adecvată. Este un recu
noscut bun psiholog; știe cum să deschidă 
inimile jucătorilor, știe să creeze armonie în 
echipă, mobilizîndu-i pe toți la maximum pen
tru joc. «Dacă echipa mea se va clasa în primele 8, 
voi fi satisfăcut» — declară Gorski, modest și 
realist.

Antrenorul Gorski, un adevărat «arhitect» 
al reprezentativei poloneze

Jacek Gmoch, inginer specialist în construc
ții, a jucat de 32 ori în echipa națională Este 
unul dintre cei mai documentați, mai plini de 
idei antrenori europeni. în construcția «11»-lui 
polonez, contribuția lui Gmoch a fost determi
nantă. «Am obținut o participare reală a unui 
grup foarte mare de jucători, așa că evoluția 
ideii noastre tactice — care pretindea fotbaliști 
cu o pronunțată valoare tehnică alături de pre
tenții sporite în orientarea tactică — a permis 
înlocuirea a mai mult de jumătate dintre titularii 
finalei olimpice. Dacă reușim să trecem de 
optimi, sînt sigur că ne va fi mai ușor în faza 
semifinalelor, etapa de care se tem marile 
favorite».

Formația probabili: Tomaszewski — 
Szymanowski, Gorgon, Bulzacki, Musial — 
Kasperczak, Cmikiewicz, Dej na — Lato, 
Domarski, Gadocha.

Actuala reprezentativă poloneză, în care se 
îmbină vigoarea nordică, romantismul slav și 
inspirația latină este rezultatul unor lungi și 
foarts amănunțite căutări, al unor experiențe 
tactice fără de care talentul și posibilitățile unei 
generații dotate nu ar fi puse în valoare.

Lubanski — golgeter absolut al istoriei 
fotbalului polonez, unul din cei mai valo
roși atacanți ai soccerului european, nu va 
putea juca in turneul final al campionatu
lui mondial în urma gravului accident 
suferit în prima partidă — de calificare — 
cu Anglia.

Stilul ei de joc este o combinație între princi
piile defensive ale marilor echipe italiene cu 
cele de atac ale formațiilor reprezentative din 
fotbalul anglo-saxon.

Piesa majoră a echipei se numește Dejna — 
fotbalistul nr. 1 al Poloniei în anii ’69, 72, și 73, 
un jucător prin excelență de mijloc, constructor 
și realizator, posesorul unei tehnici remarcabile, 
îmbinată cu o mare putere de luptă și o impre
sionantă capacitate de acoperire a terenului.

CRISTIAN ȚOPESCU ■
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DE-ALE MELE

Nu mă incintă nici raiul, nici iadul. Prefer pămintul; aici le 
găsesc pe amîndouă.

Să preschimbăm săbiile în pluguri, dar si plugurile în tractoare.

Pasărea care îți ciugulește din palmă e blîndă dar, în același 
timp, e și obraznică.

Cînd ești ateu, nu e prea greu să dai cu barda în Dumnezeu.

Proștii sînt mai consecvenți decît deșteptii. Aceștia din urmă 
mai comit, din cînd în cînd, cîte o prostie.

Ehe, dacă ați ști ce are omul ăsta în cap!, exclamă autopsierul.

DEBUT LA RACUL ANTON DRAGO!

GIUSEPPE NAVARRA ■

DIALOGURI IMPOSIBILE

— E-o fată atît de încîntătoare și totuși nemăritată.
— Da, săraca, pentru a patra oară...

•
— Eu nu spun decît ceea ce gîndesc.
— Ah! De aceea ai fost așa tăcut toată seara.

•
— Pîinea e proaspătă, duduie?
— Nu știu. Nu sînt decît de trei zile în magazinul acesta.

— Privește, te rog, pe jucătoarea aceea, e cu neputință s-o 
deosebești de-un băiat.

— Aceea e fata mea.
— Scuzați. Nu știam că sînteți tatăl ei.
— Nici nu sînt. Eu sînt mama ei.

•
— Cum. iar te muți ?!
— Știi doară cît de mult țin la curățenie. Ei bine, după ce 

stau 3 luni, văd ieri că locuința asta nici n-are baie.
•

— Fir-ar să fie, n-am pus taximetrul în funcțiune și-acu’ nu 
știu cît să-mi plătiți I

— Nu-i nici o nenorocire; și eu mi-am uitat banii acasă.

MIRCEA CONSTANTINESCUB

de la HA la Z

— Fiind vinovat de bigamie, ești condamnat la un an închisoare. 
De ce rînjești?

— îmi fusese teamă că o să mă achitați!
•

— Ce părere ai despre noua mea piesă de teatru?
— Admirabilă. în special hoții din actul II i-ai reușit grozav. 

Chiar și ceea ce spun e furat!
•

— Priviți, domnișoară, ce frumoasă e barca aceea. Parcă e un 
fluture!

— Dar e chiar un fluture.
— Atunci priviți ce frumos e fluturele acela. Parcă e o barcă!

•
— Tu ești, iubito?
— Da, dar cine e la telefon?

•
— Domnul este acasă?
— Da, dar nu pentru mult timp. Mîine îl îngroapă.

•
— Soția dumitale spune la toată lumea că nu vă potriviți 
deloc unul cu celălalt.
— Minte, idioata, ne potrivim foarte bine.

•
— Doctore, ce să fac ca să par mai subțire?
— întuneric, doamnă.

•
— Bunicuțo, în timpul potopului dumneata te aflai în arca 

lui Noe?
— Nu, puișor.
— Atunci de ce nu te-ai înecat?

•
— Cartea mea de căpătîi — cartea de telefon.

ȘTEFAN BOROȘ

OCTAVIAN COVAC

SORIN POSTOLACHE ■



ANI ÎN SLUJBA MAIESTĂȚII SALE, TENISUL ROMÂNESC (29)------ DOSAR FLACĂRA —-----------------------------------------------------------------------------------

nou în «tranșee»»

, tragerea la sorți. Primul tur. Olanda, 
cei doi tineri pe care Ion și llie îi întîl- 
■-un meci fără probleme pe Coasta de 
ă aceea Israelul sau Norvegia. Probabil 
sspre care am auzit că are un antrenor 
In turul trei, Iugoslavia. Aoleu! lugosla- 
îi bat englezii sau italienii. Dar nu-i 

Englezii nu mai au pe nimeni. Cox și 
trecut la profesionism, iar pentru ita- 

uiovici este de-ajuns. Iugoslavia. Precis 
Revanșa de la Maribor. Cu siguranță 

teciul de anul trecut, băieții vor dori 
>ească adversarii, dar medalia asta are și 
t Dacă vor fi prea nervoși sau se vor 

sau a treia zi îl întîlnesc pe Emanuel 
si care pe atunci comenta meciurile de 
leviziune. M-a întrebat ce șanse avem, 
-am spus părerea. La despărțire m-a 
imăr: «Important este să crezi într-un 
enge Round». Credeam într-un nou 
Round, dar meciul cu iugoslavii îmi 

Ite, foarte multe semne de întrebare, 
e cîteva zile mă duc să-i aștept pe băieți 
t. Mă simt emoționat. Ne reîntîlneam 
timp pentru un nou start. Eu rămăse-

ii. Dar ei? Cu cîțiva ani în urmă mă 
■n de o echipă care pierduse, ce-i drept, 
pania, în turul al doilea. Și acum por- 
rum cu doi mari campioni ce jucaseră 
>ge Round, cîștigaseră un Roland Garros 
ibledon. Apar băieții.
I pe profesor, a venit să ne aștepte 
t, zice Ion, zîmbind cu subînțeles. Noroc, 

ați venit, băieți.
înt te aduce pe aici?, continuă Țiriac. 

zică, voi nu știți nimic?, răspund eu.
i știm?
see pe prostul, intervine llie. Olandezii

■enit înaintea voastră, nu i-am văzut 

face griji, profesore, pînă la iugoslavi 
robleme!
ic și eu, pînă la iugoslavi nu avem pro- 

spărțit de băieți, urmînd ca peste cîteva 
răd la antrenament, pe «Progresul». Am 
la reacțiile lor față de mine și seara 

, nu-mi venea să cred că totul s-a re- 

eața tragerii la sorți, după obișnuitul 
at, băieții zăbovesc în vestiar. Atmosfera 
și eu întreb zîmbind:
pt, ce condiții trebuie să îndeplinească 

sau căpitanul unei echipe finaliste a 
is din care fac parte Țiriac și Năstase? 
d. Apoi Ion zice pe un ton serios: 
irul e că un bun antrenor sau căpitan 
foarte mult echipa. Uite, spre exemplu, 
u știi, profesore, că eu nu prea înghit 
-lopman, cu cîțiva ani în urmă la Roland 
i se pare, a venit la mine și mi-a spus: 
ă vrei să ai un voleu mai bun, lovește 
ii din față». Pînă aici nimic nou, mi-am 
dcă treaba asta o mai auzisem de sute 
pentru asta, atunci cînd aștepți mingea, 
e întinse. Acest lucru te va obliga să 
:heta înainte și nu te va lăsa s-o retragi 
. Am încercat, am reușit și am început să 
dere în el. Pe de altă parte, bătrînul s-a 
: noi. llie îi este de-a dreptul drag. înain- 
ui cu Anglia de acum doi ani, eram la 
i, fiindcă nu speram prea mult să cîștigăm 
u englezii, ne vedeam liniștiți de treabă, 
zgură. într-o seară mă trezesc cu un 
a Harry Hopman, care ne chema la 
i, să ne antrenăm pe iarbă. El văzuse 
țlia-Brazilia și, cu toate că atunci nu 
scurtam noi pe gazon, iar englezii se 
cum o să fie cînd vor aduce ei Cupa 
iropa, Harry a cîntărit repede șansele.

alături de ilie si ion
Șansa noastră era Cox, mai bine-zis nervii lui Cox, 
pe care Hopman i-a văzut insuficient de rezistenți 
pentru o finală interzone. Am pierdut, de bună
voie, meciurile de la Hamburg și am plecat la 
Wimbledon, unde ne-am dat pe mîna bătrînului. 
Mai întîi Hopman ne-a arătat un caiet de însemnări 
de la meciul Anglia-Brazilia. Cum crezi că lucrează 
Hopman? Cînd îl interesează un meci, ia caseto- 
fonul, se așază în tribună și începe să comenteze, 
înțelegi că nu e vorba de un comentariu obișnuit, 
ci de unul tehnic, în care el caută răspuns la pro
blemele ce-l interesează. Apoi își ascultă comen
tariul, analizează și trage, știu eu, trei, patru, cinci, 
șapte concluzii. Concluzii pe baza cărora face tot 
antrenamentul pregătitor meciului. Un antrena
ment arid, în care exersezi ore întregi un singur 
lucru. Un antrenament datorită căruia în timpul 
meciului nu vei uita locul unde poți cîștiga punctul. 
Ăsta a fost motivul pentru care noi i-am dat tot 
timpul lui Cox să facă voleu de sus pe rever. Trep
tat, greșelile lui Cox în acest loc au început să se 
înmulțească, iar el să se enerveze. A intrat în panică 
și nu e greu să-ți imaginezi ce a urmat.

La tragerea la sorți scriu obișnuitele cuvinte 
adresate arbitrului principal: «Domnule arbitru 
principal, am deosebita plăcere de a vă aduce^ la 
cunoștință că în meciurile de simplu echipa română 
va fi alcătuită din: Ion Țiriac și llie Năstase». Mă 
opresc, rup hîrtia, retranscriu și fac corectura ne
cesară- «...Echipa română va fi alcătuită din llie 
Năstase și Ion Țiriac». Din 1967, de la meciul cu 
Spania, cînd scrisesem ultima oară o astfel de 
scrisoare, ordinea în echipă se schimbase.

Cum era de așteptat, meciul cu Olanda a fost 
ușor. După două zile conduceam cu 3-0 și, practic, 
eram calificați. Băieții au vrut însă să joace și în 
ultima zi, astfel că tribunele au fost din nou pline. 
După meciul cu Olanda, Ion și llie au plecat la un 
concurs în Spania, un concurs tare, cu Santana, 
Mulligan, Pietrangeli.

Al doilea tur de Cupa Davis. Jucăm la Tel Aviv, 
fiindcă Israelul eliminase Norvegia și pentru că în 
urmă cu doi ani întîlnirea Romania-Israel se dispu
tase la București.

Ajungem în miez de noapte. Sîntem întîmpinați 
de cîțiva ziariști. Reprezentanții federației lipsesc, 
crezînd probabil că noi vom veni a doua zi. Cău
tăm un hotel. Găsim, în sfîrșiț, unul. Un hotel 
religios, unde ni se atrage atenția că sîntem obligați 
să respectăm unele reguli impuse de specificul 
hotelului și noi ne conformăm. Peste cîteva zile 
ne mutăm pe malul Mediteranei, într-un hotel 
unde directorul și mai mulți salariați sînt veniți 
din România. Le dăruim insigne românești și ei 
își deapănă cu nostalgie și cu lacrimi în ochi amin
tiri despre țara noastră. Sîntem tratați regește. 
Mărmureanu, care jucase și cîștigase cu puțin 
timp înainte cîteva turnee în Israel, se bucură de 
mai multă popularitate decît în București. II salută 
lumea pe stradă, iar cînd oprim la stopuri fețe 
necunoscute îi fac prietenește cu mîna.

în luna mai, la Tel Aviv e cald, vegetația pare 
pudrată, iar casele sînt albe. Pe acoperișuri, lîngă 
antenele de televiziune, cazane mari ce strălucesc 
în soare. Mărmureanu ne explică: «în ele se încăl
zește apa care curge apoi la robinete pentru a 
face economie de combustibil». Serile sînt plăcute 
și noi le petrecem plimbîndu-ne sau stînd de vorbă 
pe terasele răcorite de briza mediteraneană. Băie
ții sînt veseli și povestesc pe unde au mai fost 
și ce-au mai făcut.

— P-aia de la Hampton, o știi profesore?, mă 
întreabă llie.

— Știu numai că ați cîștigat dublul.
— înainte să jucăm finala de dublu, ce crezi că 

i s-a întîmplat lui Țiriac?, zice llie, rîzînd.
— Rîzi tu, rîzi, dar știi bine din cauza cui s-a 

întîmplat totul, spune Ion pe un ton serios.
— Ce vrei, Țiriac, am vrut să mă uit cît e scorul. 
— Cum a fost, ia povestește.
— Nu, că mă bate Țiriac

singurătatea bătrînei

ȘTEFAN GEORGESCU ■ 
(Va urma)

Fragmente din scrisoarea care m-a dus în 
universul încețoșat de o anume tristețe alacestui 
caz:

«Oare este drept ca un om să dispară — în 
împrejurări dubioase — și să se bucure alții de 
roadele muncii lui de o viață? Cei înlăturați, cei 
în cauză, știau că mătușa care era departe de ei 
nu avea cum să le lase lor averea ei, dar măcar 
aceia la care ar fi lăsat-o să îi fi dat mîngîierea și 
să se știe îngrijită, ocrotită, nu să facă tot po
sibilul să o moștenească în împrejurări atît de 
dubioase.

Pe mine,ca om,m-a izbit în mod neplăcut faptul 
că în testament nu e numele real al defunctei, 
că are amprente puse pe testament în loc de 
semnătură (poate era deja moartă), că nu agrea 
chiriașii, că notarul de atunci a fost cel ce apoi 
în calitate de judecător a condus procesul. 
Poate știți dumneavoastră dacă a fost permis 
sau nu.

Vă sesizez fără să-mi asum vreo răspundere, 
m-a impresionat cazul și atît. Știu că iubiți 
dreptatea. Vinovății vor fi descoperiți, au dat 
b oarecare dovadă de spaimă — au scăpat cu
vinte trădătoare, dar ce folos, fiindcă au avut 
la spate un om care a condus barca cu bine la 
țărm, deși marea era atît de furtunoasă. N-au 
avut voie nici recurs să facă, după cum am înțeles.

Martori mai există, un mormînt mai există, 
cei învinuiți există, lumină nu e niciodată prea 
tîrziu să se facă.

Testament făcut în ziua morții (la dosar, 
pare-se, nu coincide), totul în ziua morții; 
numele e altul; amprente, testament întocmit 
fără cerere prealabilă. Or, femeia nu dorea să-și 
lase moștenirea unor chiriași răi platnici, care 
o amenințau ci unor oameni care să o îngri
jească.»

(Nu este necesar să indicăm numele și adresa 
persoanei care m-a sesizat.)

Să lămurim mai întîi, deci, aspectele care îl 
determină pe autorul scrisorii să bănuiască o 
suită de ilegalități, și chiar o crimă, de dragul 
moștenirii. Pe ce se bazează presupunerile sale 
atît de grave? Mai întîi pe declarațiile unor mar
tori care ar fi observat lucruri suspecte, și 
anume D.V., care spune că după ce a văzut-o 
cu cîteva zile înainte de moarte pe bătrînă 
plimbîndu-se prin curte, după deces, ar fi ob
servat pe corpul ei vînătăi; D.I., care de ase
menea spune că a văzut-o sănătoasă cu cîteva 
zile înainte de deces, și B.E., care ar fi observat 
priviri de spaimă și ostilitate ale bătrînei față 
de chiriași, înainte de moarte.

Este de observat, mai întîi, că în fața instanței 
de judecată (cînd au fost audiați cu prilejul 
procesului de moștenire), martorii au depoziții 
mai puțin suspicioase. Mai mult, martora B.E., 
care, în adevăr, confirmă că în noaptea în care 
a murit bătrîna nu se lăsase spălată de către 
chiriașă și avea o comportare ciudată, făcînd 
anumite semne, declară însă că a fost chemată 
la căpătîiul muribundei chiar de către acea 
chiriașă, or, dacă aceasta ar fi vrut să ascundă 
ceva, nu ar fi alergat în toiul nopții pe ia vecini, 
să cheme oameni să o ajute. D.l. spune că 
înainte cu cîteva zile a băut în locuința bătrînei 
două sticle cu vin, dar că la această cinstire au 
participat și chiriașii, ceea ce denotă relațiile 
bune dintre ei și bătrînă. Dar, desigur, nu pe 
impresiile acestor martori se sprijină în prin
cipal concluziile referitoare la moartea bătrînei, 
ci pe constatările organelor în drept, care nu 
au găsit nici un temei pentru o altă concluzie 
decît a morții naturale.

Rudele din lași ale bătrînei susțin in memoriile 
lor adresate organelor de procuratură că semne
le ciudate făcute de bătrînă înainte de a muri, 
despre care vorbește martora B.E., ar fi însem
nat intenția de a denunța o comportare crimi
nală. Dar, dacă adevărul e că bătrîna aceea mu
rind, și avînd în jurul ei doar pe chiriașii ei și 
pe acea martoră-vecină, a avut anumite semne 
de disperare față de o astfel de consumare, 
între străini, a ultimelor clipe de viață?

Autorul scrisorii face referire la condițiile 
misterioase în care s-a întocmit ultimul testa
ment al bătrînei, insinuînd că ar fi vorba de un 
fals, ba chiar de un testament întocmit după 
moartea ei. Care este adevărul?

Am constatat că bătrîna a întocmit mai multe 
testamente anterioare, pe care apoi le-a revocat. 
Deci, nu avei o hotărîre fermă referitoare la 
destinația averii ei. In al doilea rînd, este vorba 
de un testament autentic. întocmit de către un 
notar de stat. Rudele defunctei au atacat în

justiție acest testament, cerînd anularea lui 
pentru faptul că a fost semnat prin punere de 
deget, deși bătrîna știa să scrie; pentru faptul 
că nu s-a arătat în încheierea notarială motivul 
pentru care testatoarea nu a putut semna și 
pentru că în acte este trecut greșit prenumele ei 
Acțiunea de anulare a testamentului a fost 
respinsă prin hotărîrea tribunalului, rămasă de
finitivă în urma judecării recursului. (Este deci 
inexact că rudele defunctei nici nu au avut 
drept la recurs!)

Soluția instanței este temeinică. Notarul de 
stat s-a deplasat la domiciliul defunctei tocmai 
fiindcă era bolnavă și în încheierea de autenti
ficare precizează acest aspect, arătînd și faptul 
că din același, motiv bătrîna nu mai era capabilă 
să semneze. în ce privește eroarea de scriere a 
prenumelui, ea este o simplă greșeală de trans
criere a notarului, care nu afectează substanța 
actului.

Dar, să vorbim acum despre acele rude ale 
bătrînei, AC.G. și soția sa, care era soră cu 
defuncta. într-un memoriu adresat organelor 
de procuratură, susțin că au aflat de moartea 
bătrînei abia la șapte luni după ce s-a produs. 
Se pare că mai mult i-a deranjat succesiunea, 
fiindcă imediat pornesc proces pentru anularea 
testamentului și abia cu această ocazie, pentru 
a-i îndepărta pe foștii chiriași ai bătrînei de la 
moștenire, soții B.V. și B.E. încep să sugereze 
posibilitatea unei crime. Am arătat care e 
adevărul, dar acum să judecăm alt aspect. 
Oare au ei dreptul moral să vorbească în numele 
acelei bătrîne, chiar dacă le era rudă apropiată? 
Poate chiriașii s-au purtat frumos cu bătrîna 
(fie că au fost sinceri, fie că au vizat să devină 
astfel preferații ei și moștenitorii ei), sau, 
poate, nu au avut afecțiunea necesară și nu și-au 
știut disimula interesele. (Discuția poate fi 
purtată între aceste limite, fiindcă nu poate 
fi vorba de intenții criminale). Bătrîna avea de 
ales? Putea spera la mai mult decît la grija unor 
străini, chiar interesată, din moment ce sora 
și cumnatul ei se interesau atît de mult despre 
soarta ei, despre necazurile și viața ei, îneît 
află abia după șapte luni că a murit? Și au bă- 
trînii aceștia singuri ciudățeniile lor, presim
țirile lor. Este ciudat și faptul că îl invitase cu 
insistență pe martorul D.l. cu cîteva zile înainte 
de moarte să-l cinstească cu vin, să mai povesteas
că cu el. Era poate dorul de oameni și de ome
nie. E dorul care,neîmplinit, atunci cînd bătrînii 
nu pot ieși din tristețea singurătății lor, îi face 
să își lustruiască mojarul păstrat pe poliță fără 
rost, să dorească ceea ce nu se mai poate îm
plini, să se întrebe ce rost are agoniseala lor, 
să se simtă străini și înstrăinați. Au făcut oare 
ceva rudele apropiate din lași pentru a-i înfru
museța zilele bătrîneții? Drumul, spun ei, era 
prea lung pentru a o vizita pe bătrînă. Era prea 
lung pentru omenia ce o datorau. Dar cînd a 
fost vorba de moștenire, au putut face nenu
mărate drumuri cu procesele. Drumurile costă, 
spun ei... Dar, așa cum chiar ei scriu., cu pro

cesele și avocații au cheltuit peste 7 000 lei, 
pentru moștenire... Nu i-a interesat cum a trăit 
bătrîna, nu i-a durut cum a murit bătrîna, i-a 
interesat și i-a durut doar moștenirea...

Dar nu am povestit acest caz doar pentru a 
risipi temerile celui ce mi-a scris,ci pentru un 
anume gînd, acela despre singurătatea bătri- 
nilor. Nu știu de ce, dar mi se pare mai tristă 
decît cea a copiilor. Poate pentru faptul că 
neputința lor e a involuției, a sfîrșitului. Și apoi, 
pentru a evita tristețea singurătății copiilor 
societatea noastră a făcut nespus de mult. 
Primordialitatea intereselor copiilor în solu
ționarea divorțurilor, activitatea organelor de 
autoritate tutelară, posibilitatea înfierilor, că
minele pentru copiii orfani, încadrate cu cele 
mai bune îngrijitoare și cadre pedagogice și 
multe altele. Ne e dragă bucuria copiilor și e 
foarte bine, e nespus de bine că e așa. Dar singu
rătatea și tristețea bătrînilor? Desigur și ea ne 
mîhnește. De aceea am înființat căminele pentru 
bătrîni, de aceea am prevăzut în legi obligarea 
rudelor la pensie de întreținere în cazul bătrî
nilor cu pensie insuficientă și alte asemenea 
măsuri. Cu toate acestea, pentru ca plecarea 
bătrînilor, chiar și atunci cînd sînt lipsiți de 
afecțiunea rudelor, să nu mai fie grăbită de sen
zația lipsei unui rost, ca neputința lor să nu îi 
mai doară, ca tristețea singurătății lor să nu ne 
mai mîhnească, poate mai găsim că mai e ceva 
defăcut... EMILPOENARU ■
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------------------------------------------------------------------------------------------------------ ROMÂNI CELEBRI
Marin Constantin, născut la 28 februarie 1928, comuna Urleta (Prahova). în 1944 absolvă școala normală, 
devenind învățător. în același an se înscrie la Conservator, secția dirijat. în 1945 începe să urmeze și 
cursurile facultății de filozofie, pedagogie și psihologie (Universitatea din București). Devine licențiatul 
amîndurora în 1949. Dubă absolvire, asistent la catedra de pedagogie generală. Din 1953,director și dirijor 
al Corului U.T.C. în 1957-1958 înființează și conduce o formație de muzică de cameră «Capela corală 
camerală Gheorghe Cucu». în 1960, asistent prin concurs la catedra de ansamblu și dirijat corul din cadrul 
Conservatorului; 1962-1964, director al direcției muzicii din Ministerul Învățămîntului; 1963 — înfiin
țează Corul Madrigal. A fost secretarul secției de muzică din cadrul Ministerului Culturii. între 1966- 
1969, directorul Operei Române. Profesor universitar la Conservator (catedra de a'nsamblu și dirijat coral). 
Distincții, decorații: Medalia Muncii, Artist emerit, Ordinul Muncii clasa ll-a, Meritul Cultural clasa 
ll-a, Steaua Republicii Socialiste România clasa lll-a.

Foto:
V. MÎNECAN

dirijorul și cintăreții descopereau 
împreună minunile muzicii vechi

Cred că fiecare român, de la adolescent în 
sus, a auzit despre corul Madrigal. Formația 
n-a dezamăgit niciodată. De 11 ani se ocupă 
numai cu arta, trudește pînă cînd nu se mai 
observă truda, naște numai artă adevărată. A 
făcut oamenilor de la noi și de aiurea mult bine. 
Un fel de bine care nu se poate măsura. Madri
galul e visul lui Marin Constantin. Vis care du
rează de peste zece ani și se păstrează atît de 
frumos pentru că n-a încetat nici o clipă să fie 
vis. Un băiat de muncitor de pe lîngă Cîmpina 
avea să facă din vreo treizeci și ceva de voci 
umane un instrument cum n-a mai existat pe 
la noi. Cum nu prea există prin lume. Hans 
Siffner, președintele Academiei de muzică din 
Viena: «Nu cunosc nicăieri un cor cu o asemenea 
omogenitate a sunetului, echilibru al disciplinei 
și muzicalității». La început n-au avut nimic. 
Nici săli bune pentru repetiții, nici salarii, nici 
turnee în țară sau peste hotare, nici elogii, nici 
certitudinea că acestea vor veni. Atunci, la 
început, a fost doar visul lui Marin Constantin 
și hotărîrea cîtorva tineri cîntăreți, străină de 
orice gînd al recompensei, de a munci pentru 
visul cuiva și pentru muzică. După un an,Madri
galul devenise o formație care te făcea să simți 
puterea artei. Miracolul se săvîrșise, dar puțini 
îl cunoșteau la vremea aceea. Prima apariție 
publică, 7 iulie 1963, la Teatrul muzical din 
Brasov. Întîiul cîntec «Vezosette nimfe belle» 
de Giovani Gastoldi, devenit pentru primor
dialitate un fel de imn al Madrigalului. Marin 
Constantin dirijase coruri vreme de vreo 15 ani 
cînd a început să construiască formația de muzică 
camerală. L-a pasionat să formeze și sa perfec
ționeze coruri. A învățat arta dirijatului, atît 
cît e posibil de învățat această artă, de la Ion 
Chirescu, Ștefan Popescu, loan Vicol și Dumitru 
Botez. A cîntat odată sub conducerea lui George 
Enescu, în calitate de corist — Simfonia IX-a și 
Damnațiunea lui Faust. La 30 de ani. avea palma- 
res.Făcuse din ansamblul U.TC o instituție pres
tigioasă. Obținuse premii și titlul de artist eme
rit. Atunci, a înființat el Capela corală camerală 
«Gheorghe Cucu» în vederea interpretării mu
zicii vechi, românească și universală. A durat 
puțin. Vor mai trece patru ani pînă la reluarea 
ideii. Madrigalul a avut de la început program 
clar. «Trei idei fundamentale. Valorificarea bogă
ției corale renascentiste, promovarea valorilor

naționale, de ia muzica veche pînă la Chiriac, 
Dima, Cucu, Musicescu; lansarea creației compo
zitorilor tineri (cum a fost ulterior, cazul lui Vieru, 
Ștefan Niculescu, Miriam Marbe etc).» După un 
an de la înființare, corul Madrigal este invitat 
să participe la Festivalul «George Enescu» 
(ediția lll-a). Ascensiune aproape verticală. La 
propunerea lui George Georgescu, tînăra for
mație este inclusă în programul prestigioasei 
manifestări. «A fost o chestiune de șansă. George 
Georgescu era președintele Consiliului muzicii din 
Ministerul Culturii. Eu, secretarul forului. Soția lui 
i-a spus într-o zi: «Gogule, nu se face, trebuie 
să asculți și tu odată corul lui MarinxA venit atunci 
la un concert, dar Madrigalul era programat 
după pauză. Trebuind să plece la sfîrșitul primei 
părți, mi-a zis: «Cîntă-mi un madrigal în sala 
unde vă încălziți», l-am cîntat. «Mai vreau unul», 
«încă unul», «și încă unul», i-am cîntat atunci 
șase».Apoi George Georgescu a ținut să le vor
bească. «N-om ascultat la noi un asemenea cor. 
Să vă trăiască dirijorul, să-l ascultați, deschideți 
un drum nou, bucurați-vă de roadele unei asemenea 
arte». George Georgescu a sesizat primul ni
velul artistic și perspectivele formației. în timpul 
festivalului descoperirea a fost făcută demulți. 
«Coruri cum e Madrigalul se pot număra în lume 
pe degetele unei singure mîini» s-a spus atunci. 
Marc Princhesle (Les nouvelles litteraires): «An
samblu/ coral Madrigal, sub conducerea unui 
muzician perfect, este demn de toată admirația 
pentru calitatea vocilor, pentru disciplina și mira
culoasa lui corectitudine.» Fiecare zi era o treaptă. 
Vocea, sensibilitatea, înțelegerea muzicală a 
fiecărui corist deveneau mereu mai rafinate, 
mai complementare. între oameni creșteau un 
fel de nervuri care îi uneau și metamorfozau, 
cum se întîmplă în filmele de geneză pictată 
ale lui Sabin Bălașa. Dirijorul și cîntăreții des
copereau împreună minunile muzicii vechi. 
Se descopereau pe ei. Cînd au pornit nu prea 
știau unde vor ajunge. Au pornit de dragul ple
cării. Cu timpul aveau să descopere că e în 
puterea lor să se ridice de la pămînt și să-i ajute 
și pe ceilalți oameni să se ridice. Credința diri
jorului a fost fanatică. «Am crezut că din voci 
umane se poate face un instrument. Instrument 
în stare să exprime tot ce-am moștenit și acumulat 
eu pe plan spiritual și intelectual. $ mai contat 
credința mea că execuția e dușmanul muzicii. 

Convingerea că numai oficierea sinceră și solemnă 
conferă muzicii forță transformatoare». S-a ob
servat de către mulți că între Marin Constantin 
și Corul Madrigal există legături speciale. Un 
numitor comun de spiritualitate și de ardere. 
O sensibilizare a corului la dirijor și invers. 
Cele mai fine reacții ale primului sînt recep
tate și transformate în trăire artistică de către 
ansamblu. O magie aflată la baza acelei forțe 
de iradiere și dislocare pe care o simți ascultînd 
Madrigalul. «Se petrece ceva, apare ceva între 
mine și ansamblu, dar nu reușesc să exprim încă 
acest ceva in termeni științifici. E un fluid muzical 
care produce o stare, există posibilitatea sigură 
a explicării lui.într-o bună zi am să aiung pînă 
la ea!» Madrigalul nu comunică didactic publicu
lui. încearcă să-i determine stări cît mai complexe 
«Eu nu dau sentințe. Nu spun, aceasta este muzica 
lui Mozart sau a lui Palestrina. Dacă o înțelegeți 
bine. Doar aceasta el Nu, eu propun varianta 
Madrigal. De aici, din centrul frunții și de la ochi 
simt pornind comanda către ansamblu. Nu mă 
interesează ca formația să fie un acceptor al 
muzicii transmise de mine, ci s-o comunice sălii. 
La rîndul său, ascultătorul emană o stare de 
satisfacție sau nu, de aderare sau nu, de respin
gere sau nu. Aceste emanații eu le recepționez. 
Le simt în ceafă». Pe circuitele nevăzute de orgă 
umană ale Madrigalului apar uneori dezechilibre 
«Cînd tensiunea transmisă de mine e prea puter
nică, se întîmplă să nu reziste coriștii. încep să 
plîngă ei sau o parte din public. Nu acesta e scopul, 
atunci scad forța comenzii. Dacă, în schimb, in
fluxul e prea slab, contactul cu frumosul muzicii 
devine superficial. Evitarea exagerărilor în relația 
tensională dintre mine și coriști e problemă deli
cată, grea, importantă». Marin Constantin vor
bește desnre n forță. Despre o forță presimțită 
în el, de mult, de pe vremea cînd organiza coruri 
în satul unde se născuse. Despre o forță care 
face din muzică, dinior, coriști și public un 
univers viu străbătut de bucurii, durere, neliniști. 
«Sînt ateu de la 13 ani. Religia răspunde simplist, 
nemulțumitor marilor întrebări ale omului. Forța 
despre care vorbesc n-are rădăcină mistică, vine 
din miracolul artei și din miracolul vieții. Amin- 
două, miracole umane. Nu există interpret ade
vărat fără această forță». Dirijorul Roy Bohana 
după apariția Madrigalului la Cardiff: «Misterul 
execuției impecabile trebuie descoperit înainte 
(ca Madrigalul) să părăsească insula, iar «secre
tele» tehnicii vocale românești «furate» prin orice 
sacrificii». Marin Constantin are această capa
citate de influențare, de receptare, de trans
mitere și în situații de viață. Zice: «Dirijez 
totdeauna cu ochii închiși. Cineva din ansamblu 
se rupe, devine corp străin, simt imediat. Deschid 
ochii, mă uit direct la el. Am făcut experiențe 
Dirijam cu gesturi și mimică, respectate, perfecte, 

dar nu comunicam, mă gîndeam în altă parte, 
formația simțea, oamenii spuneau «acum facem 
așa ca să facem». Sînt capabil de această forță 
de comunicare numai în condiții de sănătate de
plină». Un ziarist francez scria despre Marin 
Constantin: «este un grădinar al imposibilului 
care face să răsară flori din aesert», iar, criticul 
muzical Irving Lowens după ce-a ascultat Madri
galul cu ocazia Festivalului muzical George 
Enescu avea să afirme (1967): «Pot atribui a- 
ceastă interpretare impresionantă numai geniului 
dirijorului corului. Marin Constantin». Omul acesta 
trăiește de la înființarea Madrigalului într-o 
stare de neîntreruptă exaltare, «N-om știut că 
am copii, am uitat că am», mărturisește. Pentru el 
nu contează numărul anilor trăiți, contează 
ceea ce realizează omul. A vrut să se verifice 
dacă poate fi oamenilor de folos, căutînd pentr u 
ei muzică bună. Oferindu-le-o. Pentru altceva 
n-a avut vreme. N-a avut vreme nici să se 
gîndească la faptul că unii oameni pot fi sau 
deveni răi.

Pînă acum, Marin Constantin a probat pentru 
ansamblul acesta vreo mie de lucrări. Alegerea 
cintăreților e un examen de o exigență care 
sperie uneori. «Formația e compusă din titulari 
și rezerve. Omul își păstrează locul otita timp 
cît e cel mai bun. Din punct de vedere muzical 
(prospețime, igienă vocală, capacitate de răspuns 
solicitărilor de diferite intensități cu acuratețe)', 
al comportamentului și respectului față de meserie)). 
Alegerea muzicii, un eveniment cu multe com
partimente. «Mai întîi, încerc tehnica și măies
tria componistică a autorului. Apoi, textul literar 
Să văd de coincid emoția muzicii cu emoția comen
tariului. Dacă nu există vreo defecțiune datorată 
fie compozitorului, fie comentatorului. Testez func
ționalitatea artistică a fiecărui cîntec. Cum s-ar 
putea comunica bucuria sau tristetea cuprinsă 
în ea. Cum să le transmit oamenilor fiorul întreg, 
fiindcă n-am dreptul moral să le transmit mai 
puțin, ori să nu le transmit nimic și să mimez 
numai că le transmit. Madrigalul nu execută.

interpretează. Cînd am selecționat o piesă, 
zint de atunci înainte pe compozitor și va 
lucrării. Dacă publicul nu simte nimic, n 
vina pe compozitor sau pe formație». Din 
1 000 de lucrări lecturate pînă acum, Mad 
a interpretat vreo 300. «Cu unele înaintăn 
le abandonăm cînd am ajuns la jumătate 
mului, dar, tot le abandonăm». La început, 
toriul era format în special din muzică i 
sică italiană și franceză. Apoi, Marin Cons 
și-a orientat ansamblul spre muzica pre 
engleză și germană. Creatorul Madrig 
crezînd în forța și harul muzicii româneșt 
și moderne, a inclus-o masiv în repei 
corului. Interpretările Madrigalului ațin 
tudinea cea mai mare, devin absolute îr 
lucrărilor lui Orlando Lasso, Palestrina, I 
și Morley, Hans Leo Hassler, Clement 
quin, Pierre Bonnet, în cazul melodiilor 
rice și bizantine românești, precum și ai 
rilor compozitorilor români Miriam 
(Ritual pentru setea pămîntului), Mihai I 
van (Obîrșii), Alex. Pașcanu (Bocete stră 
Leopold Stokovski: «Cît trăiește, omul își dă 
că nu există perfecțiune. Ei bine! Ascultîn 
de cameră Madrigal am avut senzația certe 
fecțiunii.»

Madrigalul continuă arta corală româ 
formă tradițională de manifestare muz 
români. O continuă și începe totod 
drum nou A promovat multe dintre ’ 
geniului componistic al neamului, anoni 
semnate. Cel puțin jumătate din fiecare < 
al formației conține muzică româneasc 
au afirmat greșit că românii n-ar avea ad 
cultură muzicală între secolele 13-17. Mar 
stantin a polemizat cu neinformarea și 
ficialitatea, incluzînd în repertoriul peri 
al corului, actul creator al compozitor 
odinioară, cum ar fi «Stihira întîia la 
scrisă între 1250-1270, «Două imnuri K 
nice» scrise în secolul 16 la mănăstirea F 
alte lucrări muzicale compuse în toate o 
provincii românești înainte de 1600.

13 discuri Madrigal circulă în toată 
12 filme de televiziune făcute în stră 
5 scurt-metraje turnate în țară la fel. în< 
de drum marcat de Marin Constantin 
corală națională înseamnă abordarea fre 
genului cameral. în peisajul muzical al 
Madrigalul aduce originalitate și cultură 
fiecare piesă în original, meditînd la sp 
ei, interpretînd-o cu sensibilitate mod.

Din 12 bărbați cîți sînt astăzi în cor, 
lîngă Marin Constantin de la început, 
fete, cam jumătate. «Noi îl venerăm, rr 
seșta una dintre coriste, cea care de 11 ■< 
un jurnal amănunțit al existenței coruli 
mare artist, care ne tratează ca artiști, 
cu Marin Constantin simți că faci artă, num

La Madrigal, Marin Constantin a ir 
de la început cultul muncii. Pe vremi 
nu exista nici o satisfacție, unii au re 
La repetiții, dirijorul nu trece cu vedei 
o inexactitate. Se lucrează numai în f 
pentru călire, într-o stare de concentra 
nu poate fi suportată mai mult de două i 
Deseori, schimbă registrul lucrărilor. I 
vesele le interpretează de parcă ar fi t 
invers, lese din această inversare o de 
sufletească greu de suportat, pe care 
Constantin o utilizează drept antrenan 
rezistență: «E sever, dar foarte apro, 
noi», spune o coristă. în timpul turne 
acceptă niciodată condiții mai bune dt 
membrii ansamblului».

A făcut din Madrigal o șansă pentru 
torul de pretutindeni. E nevoie de lumii 
noblețea artei acestui cor. De energia sg 
pe care o naște și transmite. Iugoslavii t 
parat Madrigalul cu o vioară Stradivar 
pe dirijor cu Paganini. Dirijorul Kurt A 
la Metropolitan House Opera (New 
«Există oare absolutul in artă? Dacă 
atunci Madrigalul de sub bagheta magic 
Marin Constantin l-a atins cu siguranț 
Courier Journal din Louisville: «Superi 
drigal rămîne cel mai impresionant cor di 
ra care a vizitat vreodată Statele Unite»

Va exista Madrigalul și după ce într-o 
Marin Constantin se va retrage? «Dacă i 
să găsesc un continuator care să ințel 
adine de ce m-am apucat eu să fac Mai 
atunci va supraviețui». Una dintre vo 
minine ale formației: «Nu sînt neinert 
in capacitatea celorlalți dirijori. Dar, dup 
Constantin, Madrigalul nu va reuși să 
formația aceasta perfectă în muzicalita
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